
LETO XLV, ŠT. 30 PTUJ, 30 . JULIJA 1992 CENA 45 TOLARJEV 

NOVOST ZA NAROČNIKE 
V jul i ju in avgus tu imajo naročn ik i s p l a č a n o d r u 

go akontac i jo za T E D N I K pri ma l ih og las ih 5 0 % po
pusta . S seboj naj pr inese jo p o t r d i l o o p lač i lu . 

VSE GLOBLJA KRIZA 
MLEČNOPREPELOVALNE INDUSTRIJE 

''Reši nas lahko 
le država" 
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Zgodba, ki že postaja gro
zljivka, je stara osem mesecev. 
Zal jo ponavljamo, seveda 
razširjeno s podatki o nako
pičenih težavah, ki so se zgrnile 
nad živilskopredelovalno indu
strijo, predvsem mlečno. 

Ptujska mlekarna je kar 70 od
stotkov svoje proizvodnje prodaja
la na hrvatskem trgu. Južna meja 
in nedogovorjeno gospodarsko so
delovanje sta to količino zmanj
šala na 15 odstotkov in na upanje 
mlekarjev, da se bo dobro sodelo
vanje vrnilo. Seveda se je Mlekar
na Ptuj podala na osvajanje do
mačega trga. Prav to so storili tudi 
drugi, vsi skupaj pa imajo za slo
venske potrebe kar štirideset od
stotkov preveliko proizvodnjo. Po 
enostavnem računu to pomeni 
prav tolikšno zmanj.ševanje obse
ga proizvodnje, odpuščanje delav
cev in katastrofo za živinorejo. 
Manjši odkup mleka pomeni manj 
telet, pozneje manj pitancev, manj 
mesa in prazne mesnice. V takem 
primeru je država, ki da kaj na 
oskrbo državljanov, prisiljena me
so uvažati za drage devize. Seveda 
zahodni svet tega ne počne, pač pa 
finančno intervenira pri izvoru 
problema, to je v prireji, odkupu 
in prodaji mleka. Prav to pričaku
jejo od slovenske vlade mlekarji, 
za to se zavzema tudi kmetijsko 
ministrstvo. Državno blagajno bi 
rešitev mlečnopredelovalne indu
strije in prireje veljala 700 milijo
nov tolarjev. Vprašanje je, ali jih 
bo država v zapleteni gospodarski 
situaciji zmogla. V nasprotnem 
primeru pa gorje najprej industriji 
in kmetijstvu, v naslednjem ob
dobju pa tudi potrošnikom. 

Ptujska mlekarna se je kar s po
lovico svoje proizvodnje že prebi
la na zahtevno zahodnoevropsko 
tržišče. Predvsem kazein prodaja
jo v Avstrijo, Nemčijo in Italijo. 
Proizvodnja kazeina narekuje tudi 
proizvodnjo masla. Žal je tržišče 
Evrope in sveta z maslom dobe
sedno zasičeno. Ptujska mlekarna 
ga ima v skladišču okoli 140 ton, 
vrednostno to predstavlja enome
sečno plačilo mleka prideloval
cem. Na zahodu države odkupuje
jo presežke masla in se ga pozneje 
"znebijo" na različne načine, pri 
nas je breme masla zaenkrat še 
vedno na plečih mlekarn. 

Prodor na tuja tržišča pa ptujski 
in drugim mlekarnam ne prinaša 
odrešitve.Tja je mogoče prodajati 
pač po evropskih in svetovnih ce
nah. Le-te pokrivajo le 30 do 35 
odstdikov lastne cene. Direktor 
Mlekarne Ptuj Janko Vindiš je 
postregel z naslednjimi podatki: 
skupaj z izvozno .stimulacijo, ki jo 
je država plačala v prvem polletju, 
je mogoče dobiti v tujini za liter v 
kazein predelanega mleka 16,64 
tolarja, poleg tega pa še 3,78 to
larja za maslo, skupaj torej 20,42 
tolarja. Če proda mlekarna maslo 
doma, dobi, znova preračunano na 
liter mleka, zanj 11,90 tolarja, 
skupaj z izvoženim ka/einom 
28,54 tolarja. Mleko, ki ga odku
pujejo na terenu, jih skupaj s 
stroški prevoza stane 27 tolarjev 
Za liier. Pri izvozu je torej pri vsa
kem litru mleka čista izguba, tudi 
domača prodaja pa zdaleč ne po
kriva stroškov predelave. Kako se 

mlečna proizvodnja sploh še drži 
pri življenju? 

V primeru ptujske mlekarne je 
lo zasluga prejšnjih, "debelih" let. 
Mlekarna si je ustvarila rezervo, 
ki pa je po šestih kritičnih mese
cih povsem pošla. Že nekaj časa 
dobijo kmetovalci plačilo za odda
no mleko v dveh obrokih. Morda 
bo tako, pravi Janko Vindiš, še av
gusta. Za naprej bo treba skleniti 
nov dogovor. Kakšen, je težko na
povedati. Morda kdo že razmišlja 
o omejevanju odkupa mleka. Tisti, 
ki se spozna na kmetijstvo in 
usodno dolgoročnost nepravilnih 
odločitev v živinoreji, se bo temu 
seveda uprl z vsemi štirimi. Bo to
rej vlada zmogla najti izhod iz 
anarhičnega stanja? Ali pa se bo
mo vsi skupaj "utopili" prav v 
mleku, ki je sicer začetni vir vsa
kega življenja? J. Bračič 

POČITNICE OB DRAVI 
Ob takšnih cenah in urejenosti (beri čistosti) nel<aterih naših liopališč in ob taiišni oddaljenosti od morja je za mnoge, predvem 
mlade Ptujčane in okoličane prostor ob brzicah Drave na Vičavi pravi, še neoskrunjen raj. Prijetne in poceni počitnice; zakaj pa 
ne? Foto: M. Ozmec 

PTOJSKO JEZERO NUJNO POTREBNO SANACIJE 

Ekelcska bemba na 
jezerskem dnu? 

č e p r a v na pogovoru o renaturac i j i in sanaci j i 
P tujskega (akumulac i j skega) j e z e r a v s redo , 2 2 . ju l i 
j a , niso sodeloval i lastniki tega objekta , preds tavn i 
ki Dravsk ih e lektrarn iz M a r i b o r a , j e bil n a m e n 
skl icate l ja — Sekretar iata za urejanje in v a r s t v o 
okol ja obč ine Ptuj — vendar le dosežen . Zbral i so se 
v g l a v n e m vsi , ki j ih združuje jo interesi tega 4 2 0 
hektarov ve l ikega , največjega j e z e r a v Slovenij i , ter 
sprejel i nekaj stal išč , ki bodo temu " n e b o d i g a t r e b a " 
j e z e r u dala ž ivljenje oz iroma o m o g o č i l a , da bo po
s ta lo kaj več kot navadno skladišče mul ja in vode za 
pro i zvodnjo e lektr ike . 

Med prvimi nalogami bo zago
tovo ureditev čistilnih naprav v 
zgornjem toku. Naše jezero nam
reč postaja žal tudi pravo skla
dišče komunalnih odpadkov in 
težkih kovin, ki prihajajo iz mari
borske strani. Udeleženci tega po
govora (predstavniki občinske vla
de, ornitologi, ribiči, vodarji, lov
ci, motonavtiki, turistični delavci 
in drugi) so toplo sprejeli pobudo 
Draga Klobučarja, direktorja Vod
nogospodarskega podjetja Ptuj, za 
hidravlično modeliranje nako
pičenih muljev z jezerskega dna 
— oblikovanje umetnih otokov, 
nasajenih z zelenjem ter revitali
zacijo asfaltnih brežin jezera. 

Sicer pa je ureditev Ptujskega 
jezera zagotovo sproten in dolgo
ročen proces, ki zahteva celovit in 
vsestranski pristop vseh odgovor
nih in zainteresiranih dejavnikov. 
Upravni organ bo do jeseni za to 
področje pripravil poseben cxllok, 
v najkrajšem času pa bo treba 
opraviti tudi resne razgovore z 
Dravskimi elektrarnami iz Mari
bora. Kot že rečeno, kljub povabi
lu se tega posveta njihov predstav
nik ni udeležil. 

Ekologi in ornitologi opozar
jajo, da ni edini problem mulj, 
ampak tudi prod, saj je znano, 
da je z gradnjo jezera reka Dra
va presahnila, okoliški gozdovi 
pa so se zaradi padca podtalnice 

pričeli že sušiti. Jezero je eden 
največjih rezervatov vodnih ptic 
v državi, saj na njegovih dveh 
otočkih ali na naravnih brežinah 
vsako leto prezimi od 20 do 25 
tisoč ptic. Med njimi je mnogo 
izredno redkih vrst. Zaradi tega 
je to tudi ena najpomembnejših 
ornitoloških poti v Evropi in 
posebej bo treba poskrbeti za 
naravovarstveni režim. Vzpo

redno s tem bo treba urediti tudi 
pas ob jezeru do ustja Dravinje 
in največji slovenski "otok" 
Šturmovce. 

Ribiči opozarjajo, da bo v sa
nacijo jezera potrebno vključiti 
tudi povodje za jezerom (za je
zom v Markovcih), saj je zaradi 
hitrih sprememb nivoja vode ve
liko najrazličnejših naplavin in 
navlake. Odločno nasprotujejo 
vožnji z motornimi čolni v stari 
strugi Drave nad mostom. Sicer 
pa bi bili še najbolj veseli starih 
Birov in starih Sturmovcev. 

Ob tej priložnosti pozivajo 
vse, ki imajo koristne pobude o 
uporabi jezera, da do 30. avgu
sta pošljejo predloge v pisni 
obliki na Sekretariat za varstvo 
okolja in urejanje prostora 
občine Ptuj, kjer bodo poskušali 
upoštevati čimveč možnega. Na 
posvetu so namreč naložili se
kretariatu, da skupaj z VGP Ptuj 
pripravijo osnutek izrabe Ptuj
skega jezera v naravovarstvene 
in športno-rekreacijske namene. 

M. Ozmec 

Udeleženci posveta so si z zanimanjem ogledali idejni predlog 
ene možnih oblik sanacije in revitalizacije Ptujskega jezera, ki 
ga je pripravilo Vodnogospodarsko podjetje Ptuj. 
Foto M. Ozmec 

Filip ie nastopilf 
Mirko zadnji dan 

z najlepšimi željami so se v pe
tek dopoldan tik pred odhodom na 
igre 25. olimpiade poslovili od 
Slovenjebistričana Filipa Leščaka, 
ki nastopa za Judo klub Ptuj, ptuj
ski župan Vojteh Rajher, predsed
nik IS SO Ptuj Branko Brumen, 
članica IS za šolstvo, izobraževa
nje in šport Kristina Šamperl— 

Purg in prijatelji iz Judo kluba 
Ptuj, ki so Filipu ob tej priložnosti 
izročili manjše darilo. Maratonec 
Ptuj-čan Mirko Vindiš je sklenil 
ostati čim dlje doma in se v miru 
pripravljati na svoj nastop, ki bo 
9. avgusta, tako da bo odpotoval v 
Barcelono jutri. McZ 

Udeleženci posveta so si z zanimanjem ogledali idejni predlog 
ene možnih oblik sanacije in revitalizacije Ptujskega jezera, ki 
ga je pripravilo Vodnogospodarsko podjetje Ptuj. 
Foto M. Ozmec 

V Ptuju 35 novih 
stanovanj 

Pred dnevi je 35 stanovalcev prejelo ključe novih stanovanj, ki 
jih je zgradila Direkcija za gospodarsko infrastrukturo. Gre za blok 
C2 v Rabelčji vasi — zahod v Ptuju s skupno neto stanovanjsko 
površino 2.379 kvadratnih metrov. V bloku so tri stanovanja enoin-
polsobna, sedem dvosobnih, prav toliko dvoinpolsobnih, devet tri
sobnih in .štiri štiri.sobna. Najmanjše ima 37,55 in največje 116,60 
kvadratnega metra. Kupci, ki so podpisali pogodbo in plačali sta
novanje februarja 1991, so za kvadratni meter odšteli 13.850 tolar
jev, danes je cena kvadratnega metra 90.736 tolarjev. Etažnih la
stnikov je 23, eno stanovanje je kupilo podjetje, dve sta nadome
stni in devet je tako imenovanih neprofitnih, občinskih. S tem blo
kom se spet vračamo h klasični gradnji, kar pomeni, da je zgrajen 
iz opeke in ne kot večina novih naselij iz betona. N.V. 
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Ormoške zanimivosti 
21. dan gasilcev 

O l K i i i N k . i L M M U k . i /\v/A O i i i i K / \c skupaj / gasilskim društvom 
Miklavž, ki Iclos pra/nujc 70-lcliiico, pripravila prejšnjo nedeljo 
proslavo ob 21 . dnevu gasilcev. Po sprejemu enot iz vseh enain
dvajsetih društev in Tovarne sladkorja ter gostov je govoril pred
stavnik skupščine občine, o pomenu dneva gasilcev pa predsednik 
Občinske gasilske zveze Mirko Munda. Prebrali so še kroniko GD 
Miklavž Ormožu ter podelili številna priznanja in odlikovanja re
publiške in občinske gasilske zveze. 

V Središču novo vodstvo 

v aprilu so v Središču ob Dravi izvolili nov svet in skupščino 
krajevne skupnosti. Predsednik sveta je Franc Škorjanc, predsednik 
skupščine pa Ivan Viher. Konec aprila so imeli referendum o nadal
jevanju krajevnega samoprispevka, pa predvsem zaradi nejasnosti 
glede napeljave telefonskega omrežja ni uspel. 

Trenutno preverjajo vse pogodbe, ki so jih podpisali novi na
ročniki telefonov, razčiščujejo s PTT podjetjem Maribor in Tegra-
dom Ljubljana o količini opravljenih del ter poravnanih stroških. 
Novi predsednik sveta krajevne skupnosti Franc Škorjanc pravi, da 
je potrebno dati ljudem točne informacije, da ne bo več neprijetnih 
podtikanj. 

Trenutno gradijo sekundami in terciarni vod vodovoda v naselju 
Godeninci, za kaj drugega pa ni več denarja. Jeseni bodo ponovno 
razpisali referendum za krajevni samoprispevek in upajo, da ga bo
do krajani tokrat izglasovali. 

Uspel tečaj za kletarje 

Pri Ljudski univerzi je minuli teden uspešno sklenilo 42-urni 
tečaj kletarjenja 49 slušateljev pretežno iz ormoške, pa tudi iz ptuj
ske in ljutomerske občine. Predavatelji so bili domači strokovnjaki 
in dva iz ljutomerske kleti. Program je potekal v skladu s pravilni
kom o minimalnih pogojih za promet z nestekleničenimi vini. 

Pri Ljudski univerzi so v juniju že sklenili tečaj krojenja in 
šivanja, konec avgusta pa imajo v načrtu nov seminar o biološkem 
in dinamičnem kmetovanju ter vrtnarjenju. Za vse tri oblike dve 
tretjini cene plača Ministrstvu za izobraževanje in šport, tako da 
slušatelji plačajo minimalno. Tako bodo vsi, ki jih zanima biološko 
in dinamično kmetovanje, za seminar odšteli samo 450 tolarjev. 

Biološko dinamično kmetijstvo 

Na Svetinjah poteka v okviru Svetinjskega poletja že tretji od 
šestih mednarodnih raziskovalnih taborov, ki se ga je udetežilo 20 
mladih raziskovalcev. Praktično, teoretično in metodološko dopol
njujejo spoznanja, ki so jih pri podobnem delu dobili lansko leto. 
Največ pozornosti posvečajo dojemanju kmetije kot organizma v 
povezavi socialnih in ekoloških razsežnosti. 

Štiri velike zlate medalje 

z rezultati ocenjevanja za mednarodni vinogradniško-vinarski 
sejem VINO '92, ki so ga sklenili konec minulega tedna na Brdu 
pri Kranju, so zadovoljni tudi vinogradniki iz ormoške občine. Le
tos se ponašajo s štirimi velikimi zlatimi medaljami. Po eno sta do
bila vinogradnika Čurin — Prapotnik za beli burgundec (pozna 
trgatev letnik 1990) in Jože Kupljen za kemer (letnik 1991), dve pa 
podjetje Vinogradništvo in sadjarstvo Jeruzalem za renski rizling 
(pozna trgatev letnik 1989) in laški rizling (suhi jagodni izbor let
nik 1990). Vida Topolovec 

ORMOŽ 

Z žetvijo zadovoljni 
P š e n i c o , ki so j o imel i pri podjet ju Kmet i j s tvo Jeru

z a l e m O r m o ž p o s e j a n o na 4 4 0 hektarj ih , so pričel i 
žeti 14 . j u l i j a v Sred i šču ob Drav i na 4 3 hektarjev ve
liki parce l i , ki j i prav i jo Banat . D o nje lahko pr idejo 
s a m o prek m e j n e g a p r e h o d a . Leži n a m r e č na ob
m o č j u m e d o b e m a d r ž a v n i m a m e j a m a . 

Vodja delovišča, mladi agronom 
Bo.štjan Stcfančič je povedal, da 
so bili na icj parceli zelo zadovol
jni s pridelkom, saj jc bil okoli 7,2 
tone suhega zrnja na hektar. 

Ker so listi dan, ko smo jih obi
skali, morali požeti samo še nekaj 
redi, so kombajne že začeli premi
kati proti začetku njive. Naslednje 
dclovišče je bil otok pri Veliki Ne
delji, in ker je do tja dolga pot po 
regionalni in magistralni cesti, so 
morali mehaniki in kombajnisti 
stroje pripraviti za prevoz. Poča
kati so morali še traktorje in stroje 
za baliranje slame, ki so kljub na
glici imeli še veliko dela. Letno 
spravijo v farmo govejih pitancev 
v Središče ob Dravi okoli 1500 
ton baliranc slame za nasliljanje. 

Tekst in foto Vida Topolovec 
Vodja delovišča Boštjan Šte-
fančič 

Z mogočnim strojem je delo lažje. 

Na recepte je treba paziti! m 
"Recept j e f inančna l i s t ina, e n a k o kot sta to denar 

ali ček. G r e / a neke vrs te b i a n c o m e n i c o , na katero 
zdravn ik l ahko napiše r a z l i č n o vrednost , odv i sno 
od cene zdrav i la . I V e n u t n o j e povprečna vrednost 
enega recepta 8 3 3 to larjev . V lekarni s m o pre
pričani , da bi na recepte mora l i bolj pazit i , s icer se 
bodo kraje ponav l ja l e . 

V lekarni zelo hitro ugotovi
mo, ali so recepti ukradeni . 
Poznamo pisave zdravnikov 
in zato lahko hitro ugotovimo, 
kdaj so jih pisale neprave ose
be. Ponavadi recepte pišejo v 
latinščini, tega pa ' t a tov i ' ne 
upoštevajo, zato so pogoste 
napake tudi pri imenih zdra
vil. Ko v lekarni ugotovimo, 
da gre za ukradene recepte, to 
takoj sporočimo v bolnišnico 
ali zdravstveni dom, kjer za
deve raziščejo. Hitro lahko tu
di ugotovimo, kdo j e recept 
prinesel v lekarno, če seveda 
ime na njem ni izmišljeno. 

Na ukradene recepte na j 
večkrat pišejo pomirjevala in 
analgetike. Gre za zdravila, ki 
jih uporabljajo prinašalci re
ceptov, včasih pa se zgodi , da 
so ta zdravila nainenjena pre
prodaji," j e povedal direktor 
Ptujskih lekarn Jože Gorenc . 
Obiskali smo ga, da bi kaj več 

izvedeli o zlorabah receptov, 
ki niso tako redke. V zadnjem 
času so primer kraje imeli v 
ptujski bolnišnici. 

Ali j e m o ž n o , da pride 
n e k d o z u k r a d e n i m recep
tom do narkot ikov? 

"V lekarni vodimo posebno 
evidenco o narkotikih, ki j ih 
jemljejo odvisni od mamil . Za 
ta zdravila recepte pišejo v 
dvojniku. Poleg tega preverja
mo identiteto vsakega, ki po 
takšno zdravilo pride, in ni 
možnost i , da bi nekdo prišel 
do narkotikov z ukradenimi 
recept i ." 

Podobno kot drugi zdrav
stveni zavodi , so tudi v ptuj
skih lekarnah letos sklenili 
pogodbo o obsegu del z Zavo
dom za zdravstveno zavaro
vanje Slovenije. Z njo j im 
priznavajo zmanjšan obseg 
dela za dva delavca. Po no
vem sistemu financiranja pri

haja denar v zdravstvene za
vode bolj tekoče, tako da le
karna trenutno nima l ikvidno
stnih težav. Oskrba z zdravili 
se izboljšuje. Iz Srbije in dru
gih delov nekdanje Jugoslavi
je j ih skoraj več ne uvažajo. 
Če pa že, j ih dobivajo v okvi
ru uvoza iz Rusije in Češke, 
imajo pa ruska navodila za 
uporabo. Zato pa se povečuje
ta proizvodnja v slovenskih 
farmacevtskih tovarnah in 
uvoz. 

Pomanjkanje zdravil blažijo 
tudi s proizvodnjo galenskih 

pripravkov. V galenskem la
boratoriju ptujske lakarne na
redijo poleti največ emulzij za 
sončenje, losionov, tekočih 
pudrov, različnih raztopin in 
tudi sirupov. Za njegovo poso
dobitev so letos plačali 1,5 
milijona tolarjev. Novo linijo 
za proizvodnjo sirupov in 
mešalec s priključki so kupili 
s svojim denarjem. V labora
toriju delata tehnologinja 
Majda Novak in Slavica No
vak, diplomirana inženirka 
farmacije, ki j e organizacijski 
vodja. MG 

Majda Novak in Slavica Novak pri delu v galenskem laborato
riju. Foto OM 

MESTO 
STOTERIH VRAT 

Eden glavnih razlogov za razcvet Ptuja in nastanek nje
govega kulturnega bogastva je bila odprtost mesta. Tu 
so se križale glavne prometne in trgovske poti, v mestu 
so se srečevala razlipna ljudstva in ga bogatila s svojim 

znanjem in idejami. In spet je lahko tako. Po več 
desetletjih, ko je Ptuj pozabljen tonil v revščino, se 

mestu spet bližajo pomembne ceste. Spet bodo k nam 
prihajali ljudje, pripravljeni, da nam bogato poplačajo 
naše gostoljubje. Če jih bomo znali prav pričakati, se 

nam obeta nova zlata doba. 

ZAKLADNICA TISOČLETIJ JE V NAŠIH ROKAH 

Informacije: jfiC Ptuj, Slovenski U-g 14, tel.: 062/771-569 
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BOSNA IN HKKCKGOVINA: 
pt>bud<.> za konec spopadov v tej 
državi je sedaj prevzela angleška 
diplomacija. Njihovo zunanje mi
nistrstvo je napovedalo, da bo v 
avgustu v Londonu mednarodna 
konferenca o nekdanji Jugoslaviji, 
na katero bodo povabili vse vple
tene strani, predstavnike članic 
Evropske skupnosti, Organizacije 
združenih narodov in Evropske 
konference o varnosti in sodelo
vanju. 

Zadnje premirje, za katerega se 
je dogovoril britanski zunanji mi
nister, v Bosni in Hercegovini ni 
dolgo vzdržalo. Spopadi se nadal
jujejo, konvoj pomoči za okupira
no Goražde pa so onesposobile 
srbske sile. Kraj jc že štiri mesece 
brez elektrike, vode in hrane. 

- • -
IRAK: Napetost zaradi prote

stov iraških prebivalcev pred stav
bo iraškega kmetijskega mini
strstva je Američane tako razhudi-
la, da napovedujejo celo ponovno 
vojaško posredovanje. Po pogovo
rih s predstavniki OZN je iraški 
ambasador pri OZN Al Anbari na
povedal, da bodo iraške obvlasti 
dovolile pregled kmetijskega mi-
nistr-stva. Kljub temu dogovoru 
pa je ameriški zunanji minister Ja
mes Baker izjavil, da mora Irak 
spo-štovati vse resolucije OZN, 
sicer ga bo zadela vojaška akcija. 

• 
HRVAŠKA: Tam se mrzlično 

pripravljajo na volitve. Opozicij
ske stranke se s tem, da bi bile vo
litve v tem času, niso preveč strin
jale, vendar so se vse po vrsti po
trudile, da v predvolilnih kampan
jah ne bi zaostajale za vladajočo 
HDZ. Po državi se vrstijo predvo
lilni shodi, opaziti pa je, da so se v 
boj za oblast podale številne re
gionalne stranke, predvsem istrske 
in dalmatinske. Osnovne parole 
opozicijskih strank v predvolilni 
bitki so, da je tretjina hrvaškega 
ozmelja okupiranega, da OZN na 
njem ne opravlja pričakovane vlo
ge, da je HDZ popolnoma izničila 
vlogo parlamenta in da je vojno 
stanje samo izgovor za katastrofa
len položaj gospodarstva. Foto: 
OM. 

RUSIJA: Nekdanji solhozi in 
kolhozi zahtevajo za pšenico dva
krat več, kot je pripravljena dati 
država. Predsednik Boris Jelcin se 
je zato odločil za turnejo pre
pričevanja poljedelcev. Po treh 
dneh njegove turneje nihče ni mo
gel zagotoviti, da so poljedelci 
pristali na želeno ceno in pozna
valci napovedujejo, da se bodo v 
prihodnjih dveh mesecih, kolikor 
bo zaradi podnebnih razlik trajala 
ruska žetev, nekateri kmetje 
odločili tudi za protestne shode in 
stavke. Dejstvo je, da bi Rusija 
lahko pridelala dovolj pšenice za 
svoje potrebe, vendar letos tega 
cilja ne bodo dosegli. 

— • — 
ALBANIJA: V nedeljo so se v 

Albaniji pričele l o k a l n e volitve, 
na katerih sodelujejo kandidati 
enajstih od trinajstih strank. Po 
državi je bilo 4.500 volišč. Tik 
pred volitvami so na pritisk javno
sti umaknili kandidate komunisti, 
Stranka za enakopravnost pa je 
svojo kandidate umaknila brez po
jasnila. - • -

VARŠAVA: Tudi poljski parla
ment se srečuje s problemi pogo
ste nesklepčnosti. Zato se je nje
govo predsedstvo odločilo, da bo 
v pravilnik vneslo ostre sankcije 
za liste poslance, k i na zasedanjih 
sejma i n njegovih komisij pogosto 
manjkajo. K temu je dodalo še 
predlog, da govorniki, ki imajo 
V n a p r e j napisane govore, ne bi 
smeli nastopiti, tistim, ki so nedi
sciplinirani, pa lahko predsednik 
parlamenta izključi mikrofon. Da 
imajo ta razmišljanja podlago, go
vori podatek, da je na vse seje v 
S e d a n j e m mandatu prišla manj kot 
.četrtina poslancev. O predlaganih 
spremembah pravilnika naj bi po
slanci sejma odločali p>o parla
mentarnih počitnicah, najverjetne
je septembra. pripravila: d.l. 

ŠE: KO POLITiKA DIRIGIRA STROig 

Le čevlje sodi 
naj kopitar..* 

R a z m i š l j a m , kaj s t o r i t i . 
V o s n o v i s e m n a m r e č v e d 
n o p r o t i t a k š n i o b l i k i m e 
d i j s k e g a d v o b o j a , ko t ga j e 
v p r e j š n j e m T e d n i k u 
p r i č e l t r e n u t n o k r š č a n s k i 
d e m o k r a t , s i c e r p a m n o 
g i m P tu j č a n o m z n a n i Pe
t e r V e s e n j a k . V d e v e t n a j 
s t i h l e t i h n o v i n a r s t v a s e m 
v k o r i s t b r a l c e v n a m e n o 
m a v e č k r a t s p r e g l e d a l 
v r ž e n o r o k a v i c o . T o k r a t te 
ga e n o s t a v n o n e m o r e m 
i n n e s m e m , kaj t i č e p r a v 
n i s e m k r š č a n s k i d e m o k r a t 
(pa t u d i n e r d e č , č r n , ze
l e n al i KPV), s e m k o t n o v i 
n a r i n ko t č l o v e k b o r e c za 
p o š t e n o s t i n r e s n i c o . P r a v 
z a r a d i t e g a n a j p r e j t r k a m 
n a V e s e n j a k o v k r š č a n s k i 
e t o s (ki se ga o č i t n o v e d n o 
n e d r ž i ) i n ga s p o m i n j a m 
vsa j n a t i s t o b o ž j o z a p o 
v e d , ki p r a v i : NE LAŽI IN 
NE PRIČAJ P O KRIVEM. 

Ker j e p o l e t j e p a č čas ki 
s l i h k u m a r i c , n e z a m e r i m 
u r e d n i k u , d a j e p i s a n j e P e 
t r a V e s e n j a k a kl jul) ža l j iv 
k a m n o v i n a r s k e m u c e h u 
i n n a š i č a s o p i s n i h i š i v ce
lo t i o b j a v i l . Na n a m i g o 
v a n j a , d a m o j i ( t o re j t u d i 
n a š i ) s t r o k i d i r i g i r a n e k a 
p o l i t i k a , o d g o v a r j a m v 
p o d n a s l o v u s p r i m e r n i m 
P r e š e r n o v i m v e r z o m . Še 
bo l j ve l ja ta v e r z za V e s e n -
j a k o v o " s t r o k o v n o " r a z g l a 
b l j a n j e o t e m , d a b i M O 
RAL ( o č i t n o j a z ) v e n e m 
č l a n k u r a z u m l j i v o loč i t i 
p o r o č i l o o d k o m e n t a r j a . 
Za b o ž j o vol jo . . . N a r a v n o s t 
s m e š n o , o b e n e m p a j a s e n 
p o s k u s p o l i t i k e d i r i g i r a n j a 
s t r o k i , č e s a r si n e d o v o 
l i m . D o k l e r i m a m svo jo 
g l a v o i n svoj JAZ, b o m 
o b o j e i i p o r a b l j a l - i n t o p o 
svoj i n a j b o l j š i p r e s o j i . 

O v s e b i n i o k r o g l e m i z e 
pa n e n a m e r a v a m v e č iz
g u b l j a t i b e s e d , saj s e m 
č is te v e s t i o t e m že p o r o č a l 
v T e d n i k u 2. j u l i j a . V o d g o 
v o r p r i p o r o č a m v s e m re s 
n i c o l j u b n i m b r a l c e m , d a si 
t a m o j s e s t a v e k še e n k r a t 
p r e b e r e j o . Kot v e r o d o s t o j 
n o d o p o l n i l o , v sa j k a r se 
t i č e š t ev i l a p r i s o t n i h n a 
o k r o g l i m i z i , p a t o k r a t p r i 
l a g a m fo to D O K U M E N T 
( n a r e j e n o b 17. u r i , k o j e 
b i l o v d v o r a n i n a j v e č lju
d i ) . S i ce r p a s e m p r e p r i 
č a n , d a j e m e d o b č i n s t v o m 
v k i n o d v o r a n i p o l e g š t i r i h 
z n a n i h i n s p o š t o v a n i h 
p t u j s k i h o d v e t n i k o v b i l o 
t a k r a t t u d i p r e c e j p r a v i h 
k r i s t j a n o v , o d k a t e r i h v s a k 
z a s e d o b r o , v e k o l i k o j i h 
(nas ) j e b i l o ( u d e l e ž e n c e v 
n a m r e č ) , ka j s ( m ) o p o 
s lu ša l i i n kaj o d n e s l i . 

Moja u g o t o v i t e v j e b i l a 
m e d d r u g i m t u d i t a , d a v 

vse j svoj i n o v i n a r s k i k a r i e 
ri v p r e j š n j i k o n n m i s t i č n l 
v l a d a v i n i n i s e m s l i ša l to l i 
k o z a n i č e v a l n e g a i n po -
s m e h o v a l n e g a n a r a č u n 
v e r n i k o v , k o t s e m n a te j 
o k r o g l i m i z i s l i š a l n a ra 
č u n " t a r d e č e m a f i j e " iz 
u s t Igor ja U m e k a i n še k o 

ga . Č l o v e k u se e n o s t a v n o 
u p r e , še p o s e b e j o b de j 
s t v u , d a v s e t o sl iši n a 
s t r a n k a r s k e m s h o d u KR
Š Č A N S K I H d e m o k r a t o v . O 
s v e t o p i s e m s k i s k r o m n o s t i 
i n p o n i ž n o s t i n i b i l o n e 
d u h a n e s l u h a . T o l a ž i m e 
le t o , d a p o vse j v e r j e t n o s t i 
v s i v d v o r a n i n i s o b i l i ta
k e g a m n e n j a , k o t g o v o r c i . 

C e b i h o t e l p o l i t i č n o ak
t i v n o n a s t o p a t i , b i t o z l ah 
ka že p o č e l , saj s e m i m e l 
d o v o l j m o ž n o s t i . Pa n a m e 
n o m a o s t a j a m ( in b o m 
os t a l ) m e d p r e p r o s t i m i , za 
m a r s i k o g a m a r g i n a l n i m i 
a k t e r j i . N a v s e z a d n j e pi
š e m o l j u d e h i n za l j u d i — 
n a j v e č k r a t p r e p r o s t e . I n 
n i t i n a m i s e l m i n e p r i d e , 
d a b i se o b r a č a l p o v e t r u , 
k o t t o m n o g i p o č n o v svo
j o k o r i s t ( i n ža l v s l a b o 
d r u ž b e ) . Še m a n j , d a b i 
b r a l c e m l a g a l . 

Martin Ozmec 

Ptuj, 23. junija, dvorana mestnega kina. Udeleženci okrogle 
mize o lastninjenju. Na posnetku manjkajo le štiri ženice iz 
okolice Markovcev, ki jih objektiv ni zajel. Je to 38 udeležen
cev, kot trdi g. Peter Vesenjak? 

Očesna 
ambulanta 
je prva 
Z a k o n o z d r a v s t v e n e m 

v a r s t v u i n z d r a v s t v e n e m 
z a v a r o v a n j u j e o d p r l v r a t a 
t u d i z a s e b n i p r a k s i . V t e m 
m e s e c u n a j b i b i l o p o d p i 
s a n i h o k r o g d v a j s e t po
g o d b z z a s e b n i k i . Na p r v i 
r a z p i s Z a v o d a za z d r a v 
s t v e n o z a v a r o v a n j e o o b s e 
g u d e l v t e m l e t u se j e iz 
p t u j s k e o b č i n e p r i j a v i l o 
p e t z d r a v n i k o v , ki že l i jo 
d e l o n a d a l j e v a t i k o t z a s e b 
n i k i . P r v a j e z a č e l a d e l a t i 
o č e s n a a m b u l a n t a , ki j o j e 
v P a n o n s k i u l i c i 5 v P t u j u 
o d p r l a d r . m e d . , s p e c . of 
t a l m o l o g L j u b a N e u d a u e r 
R e s n i k . P r e d t e m j e d e l a l a 
š t i r i n a j s t let v j a v n e m 
z d r a v s t v u . V s o d o b n o 
o i ) r e m l j e n i a m b u l a n t i b o 
o p r a v l j a l a p r e v e n t i v n e i n 
k u r a t i v n e p r e g l e d e o t r o k 
i n o d r a s l i h . O d p r t o j e v s a k 
d a n o d 8. d o 12. u r e i n o d 
14,30 d o 17. u r e , o b p e t k i h 
p a o d 8. d o 1 2 . u r e . 

N o v a o č e s n a a m b u l a n t a 
j e p r v a z a s e b n a a m b u l a n 
ta v p t u j s k i o b č i n i i n Po 
d r a v j i i , ki p o s l u j e s k l a d n o 
z Z a k o n o m o z d r a v s t v e 
n e m v a r s t v u i n z d r a v s t v e 
n e m z a v a r o v a n j u . S k o n 
c e s i j s k o p o g o d b o j e n j e n o 
d e l o i z e n a č e n o z d e l o m v 
j a v n e m z d r a v s t v e n e m za 
v o d \ i . P a c i e n t i p l a č u j e j o 
e n a k o ko t v j a v n e m z d r a v 
s t v u . 

P r i o d p i r a n j u z a s e b n i h 
z d r a v s t v e n i h a m b u l a n t j e 
še v e l i k o v r z e l i . N e g l e d e 
n a to p a b o z a s e b n o z d r a v 
s t v o p r a v g o t o v o p r i n e s l o 
n o v o k a k o v o s t v s i s t e m u 
z d r a v s t v e n i h s t o r i t e v . MG 

Dr. Ljuba Neudauer - Resnik pri delu v svoji ambulanti. 
Foto: Kosi 

G O V O R I S E . . . 
...DA se eden poznanih Ptujčanov z juinjaškim vzdevkom 

zadnje čase veliko ukvarja z mislijo na spremembo svoje 
prepoznavnosti. Ker hi bilo Jabolčni ali Sirov zavitek vse
kakor predolgo in nepraktično ime, ho morda postal 
Štrudl. 

...DA se v dom. grad še niso vrnili pravi lastnik. So pa 
gospod vodilni v njem prav tako oholi in podcenjujoči do 
svojih podrejenih kot v starih časih ''oni" gospoda. 

...DA imata skupščinski in izvršni predsedujoči skupno 
manijo kot nekoč v neki pravljici strašni h. Ferdinand. 
Rože namreč. V (dobronamernih seveda) govoricah sicer ni 
zaslediti, ali rože tudi rada vohata kot prej omenjeni, sta pa 
srečna, če krasijo njuni delovni mizi. Dve ptujski cvetličar-
ni(ki) sta se na ta raČun znali približati občinskemu vrhu. 

...DA so člani ptujskega kluba svojemu predstavniku ob 
odhodu na olimpiado podarili majico. Cisto po naključju 
verjetno so izbrali aero majico, torej tisto za letalce. Vsi 
skupaj sedaj upamo, da ne bo olimpijski judo partner pov
zročil njegovega letenja po zraku. 

...DA se v splošni ambulanti industrijskega Al naselja 
začenjajo številke pri 15. Če je ie bil kdo z nižjo številko 
kdajkoli v tamkajšnji čakalnici, naj nam, prosimo, javi. 

...DA so gasilci dohrohotnejši ljudje od umetnikov. Ko so 
slednji pred meseci županu izpred nosu odpeljali ptujskega 
gasilskega zaščitnika Florijana na zdravljenje, je postala 
mestna hiša ogrožena. Od nedelje je spet varna. Po Leskov-
cu imata namreč župan in mestna hiša novega in še žegna-
nega varovalca. 

...DA je v Ptuju nekako zamrla začetna jutrovska evfo-
ričnost. Treba jo ho vzpodbuditi. Nekoč so si turbanovci 
moči in dobre volje nabirali v haremih. Pri nas pa toliko 
brezposelne brhkosti. In prazni šotori pred mestno hišo. 

V ospredju gospodarska vprašanja 
Dve zaporedni seji je ptujski izvršni svet namenil razpravi o gospodar

skem stanju v ptujski občini. Ocenil je, da so razmere že krizne. Da bi učin
koviteje pomagal pri sanaciji in sprejemanju razvojnih načrtov, je ustanovil 
Ekonomski svet. Ta bo deloval kot posvetovalni organ z nalogo prilagajanja 
gospodarstva občine Ptuj zasnovi ekonomske politike vlade Republike Slo
venije, ki se je že pričela izvajati. Skupaj s člani predsedstva občine je ptuj
ski izvršni svet sredi julija sprejel tudi nekaj drugih sklepov, ki se nanašajo 
na gospodarsko oživljanje v občini. Gre za to, da se pospešijo aktivnosti pri 
izvajanju aktivne politike zaposlovanja s poudarkom na širitvi razvojnega 
sklada. Z analizo brezposelnih naj bi ugotovili, s kakšnimi kadrovskimi po
tenciali razpolagamo v občini. Ptujčani tudi predlagajo, da bi se republiška 
vlada aktivneje vključila v razreševanje težav ptujskega gospodarstva. 
Takšno zahtevo so postavili tudi nekaterim republiškim ministrstvom. V ra
zreševanje gospodarskih težav naj bi se bolj kot doslej vključevale banke. 
Podpirajo tudi samostojnejši status ptujske poslovne enote KB Maribor. Pri 
renominaciji občinskega proračuna pa naj se prouči možnost zagotovitve 
sredstev za posege v gospodarstvo. Ta denar naj bi uporabili za financiranje 
razvojnih in programov gospodarskega prestrukturiranja. 

Industrijska proizvodnja manjša za 10,3 odstotka 
Po podatkih Sekretariata za gospodarstvo občine Ptuj se jc industrijska 

proizvodnja v juniju v primerjavi z majem povečala za en odstotek, v pri
merjavi z junijem 1991. leta pa zaostaja za 4,1 odstotka. Skupno je ptujska 
industrija v šestih mesecih letos v primerjavi z enakim obdobjem prejšnjega 
leta manjša za 10,3 odstotka. Od sedemnajstih panog, kolikor jih spremljajo 
v občinskem Sekretariatu za gospodarstvo, sla pozitivno rast v prvem pollet
ju letos dosegli le kovinskopredelovalna dejavnost in predelava kavčuka. 

Ptuj včeraj — danes, jutri 
Ptujski izvršni svet je prevzel vlogo organizacijskega odbora za organiza

cijo posveta Ptuj včeraj—danes, jutri. 11.,12. in 13. novembra letos se bodo 
znani slovenski in tudi drugi strokovnjaki ukvarjali s prihodnostjo Ptuja. 
Osnovni namen posveta je pridobiti elemente za izdelavo razvojnega progra
ma Ptuja kot mestne občine. Organizatorji so k sodelovanju povabili znane 
Ptujčane: dr. Danico Purg, direktorico Centra za usposabljanje vodilnih ka
drov v gospodarstvu na Brdu, dr. Ludvika Toplaka, predsednika Družbeno
političnega zbora republiške skupščine, dr. Vekoslava Potočnika, dekana 
Ekonomske fakultete v Ljubljani, in nekatere druge, ki bodo tudi člani 
častnega odbora. Posvet bo hkrati uvodna prireditev v okviru praznovanja 
stoletnice Muzejskega društva. 

Septembra konec stečaja v Eiektrokovinarju 
Kot nam je povedal stečajni upravitelj ptujskega Elektrokovinarja Franc 

Kolenc, bodo dela, ki so jih v stečajnem postopku z 20 delavci opravljali po
godbeno, končali ta teden in nato izkoristili še letni dopust. Delavci bodo 
potem šli na Zavod za zaposlovanje. Bodoči lastnik bo najbrž podjetje iz 
Gradišča pri Lenartu FI & BO, ki se ukvarja z livarstvom in je mešano pod
jetje z avstrijskim in slovenskim kapitalom. To podjetje je že plačalo prvi 
del kupnine, po primopredaji, ki bo ta teden, pa bodo plačali še drugi del. 
Stečajni postopek se bo predvidoma končal septembra, ko naj bi sodišče do
ločilo razdelitveni narok. V začetku bo novi lastnik delal še nekaj izdelkov 
iz programa Elektrokovinarja in se odločil, katere delavce bo zadržal, potem 
pa bo uvajal nove programe. (DL) 

Uspeli Tovarne vzmeti Ptuj 
Tovarna vzmeti Ptuj je s projektom Vzmet uspešno sodelovala na repu

bliškem natečaju za spodbujanje razvoja demografsko ogroženih območij. Z 
njim načrtuje tehnološko, strojno in delno infrastrukturno obnovo podjetja 
predvsem v okviru novih programov na področju avtomobilske in železniške 
industrije. Republiško ministrstvo za planiranje je tovarni odobrilo štiri mili
jone tolarjev, kar pa bo ob zagotovitvi 30-odstotnega lastnega deleža prema
lo za uresničitev projekta. Zato so za pomoč zaprosili tudi banko in občinski 
razvojni sklad. Banka jim jc na vlogo pozitivno odgovorila ter jim dodelila 
kredit v višini treh milijonov tolarjev. Podobno odločitev sedaj pričakujejo 
od občinske vlade. 

V toplicah veliko kopalcev 
v toplicah imajo te dni veliko kopalcev. Ob koncu tedna jih je bilo deset 

tisoč. Zadovoljni so tudi z obiskom v avtokampu, kjer je od 110 zasedenih 
80 kampirnih mest, bungalovi pa so v celoti zasedeni do konca avgusta. Vo
da je po ocenah Zavoda za zdravstveno varstvo Maribor čista in kakovostna. 
To so pokazale mikrobiološke in kemične analize. Je pa voda ob takšni frek
venci kopalcev, kot jih imajo zadnje dni, nekoliko "utrujena", kar se pozna 
po barvi. 

Na Destrniku praznovali 6. septembra 
Turistično društvo Destmik bo svojo tradicionalno turistično prireditev 

Kmečki praznik letos organiziralo v nedeljo, 6. septembra. Letošnji praznik 
bo že dvanajsti. Do takrat bodo marsikaj uredili tudi v svojem domu. 

Pripravila: MG 

Izvedeli smo 
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GRAJENA • V gasilskem društvu Grajena, kjer bodo letos prazno
vali 35-letnico, se pripravljajo na slavje v nedeljo, 2.avgusta, ko bodo 
svečano razvili pionirski prapor. V društvu je blizu 100 članov, od tega 
48 gasilcev, 8 gasilk, 12 mladincev in 24 pionirjev. Njihov požarnovar
nostni okoliš zajema 540 gospodinjstev ter okoli 740 hektarov gozda. 
Imajo svoj gasilski dom, ki je tik ob domu krajanov ter gasilsko vozilo z 
najnujnejšo opremo. 

Pionirji GD Grajena z mentorji pred svojim gasilsliim domom. 
Foto M. Ozmec 

T E D N I K 
LESKOVEC • V nedeljo so se ob izredno lepem in vročem vremenu 

tam zbrali domači ter gasilci sosednjih društev, predstavniki Občinske 
gasilske zveze Ptuj in pobratene OGZ Škofja Loka ter gasilci iz sosed
nje Hrvatske. Slovesnosti so se udeležili tudi predsednik SO Ptuj Vojteh 
Rajher ter številni ljubitelji gasilstva od blizu in daleč. 

V središču pozornosti je bilo novo, moderno gasilsko vozilo — 5.500-
litrska cisterna znamke Mercedes. Gasilci iz Leskovca so prvi v občini 
kupili gasilski avto svetovno znane finne, sicer nekaj dražji, a zmoglji
vejši in kot nalašč za težke haloške terene. Vozilo je, preračunano v da
našnjo vrednost, veljalo dobrih šest milijonov tolarjev. Polovico je pri
spevala Zveza gasilskih društev občine Ptuj, drugo polovico pa krajani, 
podjetja in Štab za civilno zaščito občine Ptuj. Novo gasilsko vozilo in 
kipec sv.Florijana, zaščitnika gasilcev, sta na nedeljski slovesnosti bla
goslovila domači župnik g. Štabuc in g. Korenjak. (JB) 

T E D N I K 
MARKOVCI • Kljub poletju so v folklorni skupini Anton — Jože 

Štrafela v Markovcih te dni aktivni. Najbolj so veseli društvenih prosto
rov, ki so jih dobili od krajevne skupnosti v pritličju zadružnega doma 
(tam, kjer je bila včasih telefonska centrala). Tako so končno uresničene 
njihove dolgoletne želje. Sobico so si uredili, v njej pa razstavili števil
ne spominske diplome in praktična darila, ki so jih dobili na več kot ti
soč nastopih doma in v tujini. Uredili so tudi zunanji del ter postavili 
napisno tablo in cvetlična korita. Sestajajo se vsak petek in kar naprej 
pridno vadijo. V odrasli folklorni skupini, ki jo vodi umetniški vodja in 
predsednik društva Franc Kolarič, je trenutno 30 članov. V jeseni pa bo
do spet pričeli vadbo pionirske skupine, ki jo bo vodil učitelj Milan Ga-
brovec in bo delovala na osnovni šoli. Poleg rednih nastopov (letos jih 
je bilo 13) imajo načrtu še martinovanje in miklavževanje. 

Predsednil< marf<ovsi(ega društva Franc Kolarič ter učitelj Mi
lan Gabrovec sta sobice zelo vesela. (Foto: M. Ozmec) 

T E D N I K 
VITOMARCI # Želeli bi dati pojasnilo k izjavi predsednice repu

bliške komisije za vloge in pritožbe Marjane Rous-Gojak, ki je bila ob
javljena v Tedniku 16. julija v rubriki Od A do Ž v članku o Vitomarcih. 

Gospa predsednica je izjavila, da bi ptujska enota Službe družbenega 
knjigovodstva lahko ustavila sredstva Perutnine, ki jih je ta vlagala v 
postavitev čmogradnje. Ta izjava ni v skladu z odnosom, ki je bil sklen
jen med Perutnino in kooperantom, ter z Zakonom o graditvi objektov 
(Uradni list SRS, št. 18/85). Perutnina ni bila investitor gradnje farme 
pri kooperantu Bračku, tako da je kooperant gradil objekt kol fizična 
oseba in po Zakonu o graditvi objektov (2. člen, prva alinea) ni dolžan 
prijaviti investicije Službi družbenega knjigovodstva. Iz teh razlogov 
Služba družbenega knjigovodsva ni imela vpogleda v gradnjo spornega 
hleva. SDK v R Sloveniji — podružnica Ptuj: 

direktor Franc Visenjak, dipl. oec 

V 

. . . d O z u p e c j e v a s i 

Sindikalni list 
Epilog disciplinskih postopkov proti vodstvu sindikata zaradi so

delovanja in organiziranja stavke v podjetju EM - HIDROMON-
TAŽA ob koncu lanskega leta bo na sodišču in drugih institucijah 
zunaj podjetja 
ZARADI SODELOVANJA V STAVKI 
ODPOVED DELOVNEGA RAZMERJA 

Komisija za. zahteve za varstvo pravic delavcev je namreč kot 
zadnja instanca v podjetju za predsednika podružnice ZSSS izrekla 
oprostilno sodbo, za predsednico podružnice NSS potrdila pogojni 
ukrep prenehanja delovnega razmerja za dva meseca in za člana 
predsedstva podružnice NSS Herberta Sivka, dipl. ing., zavrnila 
njegovo pritožbo in ugodila pritožbi v. d. generalnega direktorja in 
pogojni ukrep prenehanju delovnega razmerja za dobo dvanajstih 
mesecev spremenila v nepogojni ukrep prenehanja delovnega raz
merja. S tem se borba za pravico prenaša na institucijo izven pod
jetja, ki naj bi objektivno presodile pravilnost izrečenih ukrepov. 

Namen vodstva podjetja je bil od začetka disciplinskih postopkov 
jasen. Odstraniti iz podjetja imenovanega člana predsedstva po
družnice NSS, ki se je pridružil delavcem v njihovih zahtevah po 

pravočasnem izplačilu zasluženega osebnega dohodka, humanem 
delovnem okolju in korektnem odnosu. 

^I? 
^ ^ 

O ozadju tega edinstvenega primera piše najstrožje kaznovani, 
dipl. ing. Herbert Sivka. 

Sestavek si preberite v drugi številki Sindikalnega lista. 

Drugi številki 
Sindilolnega lista ob rob 

Količino kulture nekega področja lahko izmerimo tudi po 
številu časopisov, ki na tem področju izhajajo. Po teh kriteri
jih bi Ptuj posegal zelo visoko, saj ima poleg Tednika še eko
loški časopis Mavrični bojevnik, ki ga žal še nisem uspel vi
deti, v zadnjih dveh mesecih pa tudi časopis Neodvisnih sindi
katov Slovenije Sindikalni list, katerega prva številka je izšla 
junija letos, zdaj pa imamo pred seboj že drugo. 

V prvi številki je bilo moč opaziti nekoliko napetosti in za
drege, druga pa je napisana neprimerno boljše, bolj sproščeno. 
Čeprav pišejo v list skoraj izključno amaterski novinarji, so 
članki na visoki sindikalni strokovni ravni. Zlasti pretresljiv je 
v 2. številki članek "Zaradi sodelovanja v stavki odpoved de
lovnega razmerja." Zanimiv je tudi uvodnik predsednika NSS 
Rastka Plohla "Slovenija, kaj se dogaja s teboj?", ki je izred
no kritičen. Zanimivo je prebrati tudi druge sestavke. 

Kot kaže, je dobil Ptuj nov mesečnik in s tem dodaten vstop 
v slovenski kulturni prostor. De Adolf Žižek 

Razočarani, naveličani ali utrujeni poslanci? 

ČAKANJE NA POSLANCE 
IN NA SKLEPČNOST SKUPŠČINE • 
UTRUJAJOČE TEME ZA POLETNO 
ZASEDANJE • ZBOR ZDRUŽENEGA DELA 
ALI ZBOR NAVELIČANIH POSLANCEV? 

Sklicevanje sej skupščine obči-
iie Ptuj je gotovo drago opravilo. 
Če upoštevamo pripravljanje gra- , 
diva, porabo papirja za obsežne 
materiale, pošiljanje vabil, potne 
stroške in dnevnice poslancev, 
gredo stroški v sto tisoče tolarjev. 
Tudi člani izvršnega sveta in 
skupščinskih strokovnih služb so 
za sodelovanje na skupščini 
plačani in med tem stoji njihovo 
redno delo. Vse to seveda zahteva 
skupščinski sistem in je do tu vse 
lepo in prav. 

Zadeve pa so povsem drugačne, 
ko pridemo do problema vse po
gostejše nesklepčnosti občinskega 
parlamenta in v zvezi s tem do 
neupravičenega razmetavanja de
narja, ki ga sicer primanjkuje na 
vsakem koraku. Občinski parla
ment se tu, tako kaže, zgleduje po 
svojih vzornikih v Ljubljani, pri 
republiških poslancih. Le-ti bi 
morali s svojim neodgovornim ob
našanjem že zdavnaj v najbolj po-
zabni kot zgodovine, da se mladi
na kdajkoli po naključju na njiho
vem primeru ne bi učila slovenske 
demokracije. 

Že od predzadnjega zasedanja 
skupščine občine Ptuj ni bilo nič. 
Takrat je predsedstvo ob številnih 
opravičilih zaznalo, da poslancev 
ne bo dovolj, in je zasedanje pre
klicalo. Tokrat, pri ponovitvi 27. 
seje (v torek, 21.julija), je seja bi
la. Začela pa se je natanko petde
set minut prepozno. Medtem je se
kretar Zbora združenega dela vrtel 
telefon in moledoval gospode in 
gospe poslance, naj vendar pridejo 
in zagotovijo sklepčnost. In res so 
nekateri blagovolili priti tja, ka
mor so jih ob volitvah s svojim 
zaupanjem poslali volilci in kamor 
so s svojo kandidaturo tako želeli. 
Pa še sram jih ni bilo ali pa tega 
vsaj niso pokazali. 

Povsem umesten je tako predlog 
poslanca DS, da naj predsedstvo 
ugotovi poslance, ki so manjkali 
na več kot polovici sej, in jih od
pokliče oziroma naj to stori njiho
va volilna baza. Pri tem seveda 
nastanejo novi stroški: potrebne so 
nadomestne volitve. Če bo parla
ment potem delal bolje, pa bi se 
morda ta strošek in čas še iz
plačala. Sedaj je odločanje bloki
rano in občinski izvršni svet je v 
približno enaki vlogi kot državni: 
odločati bo moral brez parlamen
ta, to pa je začetek konca demo
kracije. 

Nekaj kritike si ob tem zasluži 
tudi predsedstvo. Precej nemodro 
je za sredino vročega in dopu-
stniškega julija sklicati zasedanje 
z 21 točkami dnevnega reda. Ne 
verjamem, da je tako nujno v tem 
času razpravljati o usmeritvah na 
področju športa v občini Ptuj do 
leta dva tisoč (!). Ali o analizi 
stanja trgovine v ptujski občini, o 
onesnaženosti Drave in o vrsti 
drugih zadev. Vse je seveda nadv
se pomembno, a se kratkoročno ne 
bo na nobenem področju nič spre
menilo. Vse skupaj bi lahko mimo 

počakalo na hladno in delavno je
sen. Do tistega, kar bi bilo v teh 
poletnih dneh nujno odločiti, po
slanci tako niso prišli. 

Po dobrih dveh urah zasedanja 
so postali lačni, kar je razumljivo. 
Ko so se razšli, je bilo splošno 
mnenje, da se ne bodo več zbrali v 
zadostnem številu. Pa so vse sku
paj presenetili in so po polurnem 
odmoru ob 12. uri nadaljevali za
sedanje. Toda le kratek čas: med
tem se je iz dvorane "izmuznilo" 
nekaj poslancev Zbora združenega 
dela in predsedniku ni kazalo dru
gega kot zasedanje prekiniti ter 
zaželeli poslancem prijeten dopust 
in nasvidenje jeseni. Pred tem pa 
je propadel poskus spremembe 
statuta občine tako, da bi lahko 
skupščina sklepala tudi brez sedaj 
potrebne večine. Spremembi je 
nasprotovala statutarno-pravna 
komisija, ki mora skrbeti za zako
nitost in ustavnost, prav v ustavi 
pa ni našla možnosti za predlaga
no spremembo občinskega statuta. 

Treba pa je le dodali, da so bili 
nekateri poslanci aktivni tudi na 
zadnjem, tretjinsko opravljenem 
zasedanju. 

Znova so se izkazali z vprašanji 
in pobudami. Omenimo nekaj po 
našem mnenju najpomembnejših: 
nujno je razpravljali o kritičnem 
položaju živilske industrije in 
kmetijstva v ptujski občini ter o 
tem obvestiti republiško vlado; 
urediti je potrebno okolico bivših 
vojaških objektov na Potrčevi; 
urediti razmere v ptujski Športni 
zvezi, kjer menda nekaj zelo škri
plje; kdaj bo prišla na vrsto že leta 
obljubljana modernizacija ceste v 
Dravinjski dolini; kakšna je višina 
sredstev, ki jih prejema občina kot 
rento od Dravskih elektrarn, za kaj 
porabijo ta sredstva in ali je do de
la lega denarja upravičena tudi KS 
Markovci, saj je največji del jeze
ra na njenem območju; skupščina 
naj sprejme moratorij na nadaljnjo 
širjenje centralne gramoznice v 
Kungoti (obstoječa gramoznica še 
zdaleč ni izkoriščena, pa jo kljub 
temu širijo — kdo je dal koncesijo 
za posege v ta prostor p<:xljetju 
Tampon? Pripraviti je potrebno 
sanacijski program za ureditev 
gramoznice in ga terminsko opre
deliti, sicer se bo tudi z gramozni
co v Kungoti dogajalo tako kot s 
tisto v Tržcu); strokovne službe 
naj pripravljajo bolj konkretne od
govore na vprašanja poslancev; 
mesto Ptuj mora spremeniti odnos 
do dela svojih prebivalcev — gre 
za otroke in invalide: vsi pločniki 
so grajeni tako, da na njih v 
križi.ščih ni možen dostop z 
otroškim ali invalidskim vo
zičkom). Slišali smo tudi pobudo, 
da naj bi se sporna lokacija usnjar-
ne v Gočovi prenesla v ptujsko 
občino, konkretno v Majšperk, saj 
bi tako pridobili tisoč delovnih 
mest. Lastnik usnjame ima menda 
rešeno ekološko vprašanje in je za 
to prejel več priznanj avstrijske 
države. Nato smo slišali dvom 

drugega poslanca, zakaj ta ista av
strijska država ne dovoli nadal
jnjega dela usnjame na svojem 
ozemlju. 

Poleg lega so poslanci potrdili 
predlog odtoka o podelitvi priznanj 
občine Ptuj. Malo jih je poslušalo 
razpravo, še manj pa razpravljalo o 
usmeritvah športa v občini Ptuj do 
leta dva tisoč. Večina pa jih je bila 
medtem zaposlena z medsebojnimi 
razpravami. Prav tako je bilo ob raz
pravi o stanju trgovine v občini Ptuj. 
Le predstavnik družbene trgovine je 
pripravljeno gradivo raztrgal in me
nil, da je samo sebi namen. Ustrez
no ministrstvo mora tako do jeseni 
pripraviti drugo gradivo z usmerit
vami v reševanju številnih proble
mov trgovine. 

V deklaraciji o Dravi se ptujska 
občinska skupščina zavzema za to, da 
naj mesta ob njej pustijo vodo takšno, 
kot jo prejmejo od drugih. Pri tem 
velja poseben opomin občini Mari
bor, naj že vendar začne graditi svoje 
čistilne naprave. Prav ptujsko jezero 
je namreč sedaj mariborsko komunal
no in industrijsko odlagališče. 

Skupščini je nato uspelo potrdili 
še končni obračun občinskega samo
prispevka. Pri tem so izrekli veliko 
zahvalo vsem članom Odbora za 
nadzor nad zbiranjem in razporejan
jem sredstev samoprispevka. Poseb
na zahvalo je skupščina izrekla 
predsedniku odbora Martinu Berde-
nu. Ker je ostalo še nekaj sredstev 
in ker se jih bo nekaj še nabralo, bo 
za njihovo ustrezno porabo skrbel IS 
SO Ptuj. J. Bračič 

S SEJE P|UJSI(£GA iZVRŠMESA SVETA 

P o m o č vsentf ki j o 
p o t r e b u j e j o 

Razmere v ptujskem gospodars tvu se vse bolj zaostrujejo. 
Izvršni svet se j ih loteva skladno z možnostmi in pr is tojnostmi . 
Da bi učinkoviteje pomagal , je ustanovil Ekonomski svet. Na 
prvi seji v petek so razpravl ja l i o vsebini in metodah dela ter o 
kadrovskih vprašanj ih . Svet ima petnajst članov iz gospodar
stva, obrti in drugih okolij . Predsednika bodo izvolili na pr i 
hodnji seji. 

Izvršni svet je na svoji redni seji prejšnji četrtek odločil, da se bodo stana
rine v neprofitnih stanovanjih v občinski lasti prvega avgusta povišale za 
15,7 odstotka. Republiško ministrstvo za varstvo okolja in urejanje prostora 
je občinam priporočilo, da bi do konca leta najemnine v neprofitnih stano
vanjih mesečno poviševali v enakih deležih, tako da bi ob koncu leta dose
gle 2,9 odstotka vrednosti stanovanja. Pričakovati je, da se bo v sedanjih 
razmerah povpraševanje po subvencijah povečalo. 

V Ptuju se pri stanovanjih srečujemo še z eno nelogičnostjo: odkupljenih 
je bilo največ solidarnostnih stanovanj. Zaskrbljujoče je, da že 10261 
občanov prejema socialnovarstvene dodatke. Izvršni svet je po razpravi o in
formaciji o socialni varnosti občanov z minimalnimi prejemki sklenil, da je 
potrebno pomagali vsem, ki pomoč potrebujejo, in da se poiščejo možnosti 
zunaj predpisov. Za zdaj se niso mogli odločili za ustanovitev javne kuhinje. 
Ljudem je potrebno pomagati na konkretne načine, da bodo lahko preživeli. 

Za sanacijo vrtca v Raičevi ulici 12 .se izvršni svet za zdaj ni mogel odločili. 
Potrebuje še nekaj dodatnih podatkov. Vzgojnovarstvena organizacija naj bi 
pripravila podatke o prostorskih zmogljivostih v vseh vrtcih v Ptuju in analizo 
o tem, koliko otrok obiskuje vrtec zunaj kraja bivanja. Izvršni svet pa bo na
ročil izdelavo strokovnega mnenja o stanju zgradbe. Sanacija vrtca je strokov
no in politično vprašanje, zato naj bi o bodočem razvoju družbenega in more
bitnega za.sebnega varstva otrok v ptujski občini razpravljali na skupni seji 
predstavniki utreznega republiškega ministrstva in ptujskih političnih strank. 
Razmere v vrtcu v Raičevi 12 so kritične; strokovnjaki ocenjujejo, daje zgrad
ba neprimerna za varstvo otrok in da bo treba nekaj naredili. Ce bi v tem tre
nutku hoteli popraviti najnujnejše, bi potrebovali sedem milijonov tolarjev, za 
sanacijo celega objekta pa 35 milijonov. Ugotavljajo pa tudi, da bi bila novo
gradnja cenejša od obnove. 

SPREMENITI KRITERIJE 

Pri razpravi o sanaciji posledic neurja je izvršni svet naletel na že znane 
probleme. Četudi je skupna škt>da po neurju, ki je bilo 10. junija na območju 
Slovenskih goric, 71 milijonov 153 tisoč tolarjev, ni pričakovati, da bi s 
sredstvi pomagala republika. Ptujska občinska komisija za ocenitev škode je 
že lani predlagala spremembo kriterijev za dodelitev sredstev iz republiške
ga solidarnostnega sklada, v katerega tudi ptujska občina prispeva veliko. S 
sedanjim sistemom so najbolj prizadele velike občine, kot je ptujska. Izvršni 
svet je priporočil komisiji, da vztraja pri predlogih iz lanskega leta. 

PODPORA OLIMPIJCEMA IN PROJEKTU 
JUTROVO 

Izvršni svet je z dvesto tisoč tolarji podprl sodelovanje športnikov Mirka 
Vindiša in Filipa Le.ščaka na poletnih olimpijskih igrah v Barceloni. 

S slovensko televizijo bo sklenil pogodbo o 
sofinanciranju oddaje E.x libris, ki bo predstavila razstavo Srečanje z Julro-
vim na ptujskem gradu in hkrati popularizirala Ptuj kot turistično mesto. V 
okviru enoume oddaje o razstavi bo televizija predvajala trideselsekundni 
spol o Ptuju. Ta oddaja je eden od prispevkov ptujske občine pri promociji 
razstave. y^Q 
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POLETNI POGOVOR Z BORISOM MIOCINOVICEM Ptfi|sfci muzej — i lil saJigriem 
S e d e m let j e že tega , kar j e Boris Mioe inov ič prevzel 

v o d s t v o P o k r a j i n s k e g a m u / e j a v Ptuju . V tem času se j e 
zgodi lo o g r o m n o s tvar i , t e l o grad j e dobi l Tasado, pa s e j e 
zde lo , da to še d o l g o d o l g o ne bo uresničj ivo . . . Pred sed
mimi leti tudi sam ni s lut i l , kaj vse ga eaka in kaj vse m u 
bo uspe lo . Težko j e n j e g o v o vo l jo , ki j e za dosego eilja 
n e o m a j n a , imenovat i t r m a . In če že ni trmast , pa je č lo
vek s to ter ih e n e r g i j , saj j e n j e g o v o ž iv l jenje r a z k o s a n o na 
m n o ž i c o de javnos t i : j e d ip lomiran i pravnik , ki j e ravna
telj m u z e j a , l jubiteljski sl ikar, g ledal iški igralec , špor
tnik, o d l i č e n kuhar, n j e g o v e roke so pravi ba lzam za bo
lečo g l a v o ali vrat , j e — Bor i s M i o e i n o v i č . 

Malo za šalo, malo zares : 
slišati j e govorice, da za
puščate muzej , da naj bi vas 
nasledil nekdo avtori tat ivnejši 
— j^ovorlce pravi jo , da iz Ma
r ibora — vam pa naj bi zau
pali tur izem v ptujski občini? 

Boris Miočinovič: Nič ni za 
večno, niti ravnateljsko mesto v 
muzeju, o vsem tem, kar me 
sprašujete, pa nič ne vem, prvič 
slišim. Res pa je, da me turizem 
veseli. 

Z vašim pr ihodom se j e mu
zeju po " težkih let ih" povrnilo 
dobro ime... 

Boris Miočinovič: V muzej 
sem prišel po naključju, ker 
pred sedmimi leti nihče drug ni 
hotel iti. Muzej je ustanova, ki 
je namenjena najširši javnosti, 
včasih pa so bili muzeji mogoče 
nekoliko preveč zaprti vase. 

Če hoče muzej opravljati svo
je poslanstvo tako, kot bi moral, 
mora imeti obiskovalce — do
mače in tuje. Ptujski muzej je 
danes najbolj obiskan v Slove
niji in mislim, da bomo to tudi 
ostali, če bomo dobro delali. 

T renu tno ste vršilec dolžno
sti ravnate l ja . Ste bili ra 
zočarani , da vas poslanci niso 
ponovno imenovali za r avna
telja, boste ponovno kandid i 
ral i? 

Boris Miočinovič: Nič slabe
ga, če bi ostal muzejski ravna
telj, ker menim, da moram ne
katere stvari doreči. Mislim, da 
je glasovanje v skupščini poka
zalo, da nimam biti za kaj priza
det, saj sem imel proti le en 
glas, vendar je žal bilo prisotnih 
premalo poslancev, ni bilo pra
ve sklepčnosti, da bi lahko 
odločali. 

Nerodno je, da so funkcije v 
kuUurnih ustanovah in šolstvu 
postale stvar nekih "pritlikavih" 
političnih iger, ki nimajo nobe
nega smisla, zakaj to ni poveza
no s pripadnostjo tej ali oni 
stranki, z nobeno ideologijo. 
Funkcija je povezana z uspeš
nostjo ali neuspešnostjo, s po-
zitvnimi ali negativnimi rezulta
ti. Nikakor si ne predstavljam, 
da bomo zdaj v kulturi ali kje 
drugje namesto enopartijskega 
sistema imeli deset enopartij
skih sistemov, odvisno od tega, 
kdaj bo kdo prišel na oblast. 

KO GOVORIMO 
O MUZEJU, 
GOVORIMO 
O TURIZMU 

Muzej je paradni konj ptujske 
občine... 

Boris Miočinovič: Vsak mu
zej, če dobro dela, je nepo
grešljiv dejavnik turizma v kra
ju, kjer je. Se posebej to velja 
za našega, ki domuje v tako sli
kovitem mestu in v objektih, ki 
so že sami po sebi izredno zani
mivi za obiskovalce. 

Vse pa je odvisno od struktu
re našega turizma, tega pa v 
glavnem ni oziroma ga komaj 
zaznavamo. V tistem trenutku, 
ko bo v Ptuju in okolici nekaj 
tisoč ležišč, se bomo lahko po
govarjali o pravem turizmu; za
enkrat smo si vsi pretežno 
Usmerjeni na izletniškega, kjer 
imajo pomembno vlogo ptujski 
grad, muzejske zbirke, razstave 
— to je tisto, kar najbolj vleče 
v Ptuj. Zaradi tega smo v turiz
mu to, kar smo. V prvem pollet
ju smo imeli 41.000 obiskoval
cev, kar je 30 odstotkov več, 
kot je bilo pred petimi, šestimi 
leti v celem letu. Dvomim, da je 
katera tovarna imela v teh letih 
tako hiter razvoj. Mislim, da 
bomo letos imeli še enkrat toli
ko obiska, čeprav je finančna in 
Sospodarska kriza izjemna; to 
govori o tem, da dobro delamo. 

MUZEJSKA 
STROKA DANES 

Kaj je v m.uzeju danes naj
težje? 

Boris Miočinovič: To, kako 
preiti iz sedanje kakovosti na 
kakovost na višjem nivoju, vse 
drugo so efememe zadeve. Ka
ko priti do denarja, kako popra
viti streho, kako postaviti raz
stavo — vse to je zelo pomem
bno, vendar kako celovito stopi
ti kot ustanova v višji rang, to 
je po mojem mnenju nekaj na-
težjega in za kaj takega so po
trebna leta, desetletje tudi več. 
Vse temelji na izkušenosti, novi 
miselnosti, kadru, ki je sposo
ben svoje mišljenje in prakso 
spreminjati. Naš muzej posto
poma prihaja do danosti, da po
stajamo eden najboljših muze
jev ne samo v Sloveniji, ampak 
tudi zunaj nje. 

Kakšno je mesto ptujskega 
muzeja v evropski muzejski 
s t roki? 

Boris Miočinovič: Mislim, da 
ima ptujski muzej priložnost, da 
postane vzorčni primer pokra
jinskega mnuzeja. Mislim, da so 
redki muzeji v Evropi, ki imajo 
takšne pogoje kot naš, tudi v 
povezanosti s turizmom in 
okrog financiranja. V zadnjem 
času sem videl po Evropi nekaj 
velikih muzejev. Očitno je, da 
so vsi zelo usmerjeni na komu
nikacijo z obiskovalci na več 
nivojih. Kvalitetna informacija 
je tisto, kar obiskovalec takoj 
dobi ob vstopu v muzej. Vsi 
muzeji v Ptuju imajo klube pri
jateljev muzeja, vsi so usposo
bljeni na obisk ljudi brez vodni
ka. Kjerkoli sem bil, povsod na
menjajo pedagoški službi po
sebno mesto, dajejo ji največji 
poudarek in mislim, da je tudi 
naša naslednja naloga, kako to 
pedagoško dejavnost vsaj pri
bližati evropskim standardom. 
Muzej se mora približati vsem 
in prava umetnost je doseči, da 
so vsi zadovoljni. 

Druj^o leto bo muzej proslavil 
100-letnico. Kaj načrtujete? 

Boris Miočinovič: Gre za sto
letnico Muzejskega društva, iz 
katerega so izšle vse profesio
nalne kulturne ustanove. Ob 
stoletnici želimo zadržati stand
ard, ki ga imamo danes: da člo
vek lahko pride v muzej, kupi 
vstopnico, da ima garderobo, da 

v okviru muzeja dela kavarna in 
podobno. Mi se bomo trudili, 
vendar je od muzeja še najmanj 
odvisno, da ta standard obdrži
mo. V nasprotnem primeru bo 
muzej ob stoletnici spet, kar je 
bil pred sto leti: imel bo enega 
vodnika, ki bo vsako uro sprem
ljal obiskovalce po zbirkah. 
Drugi bodo morali počakati, da 
se vodnik vnie. Mislim, da je to 
naš največji načrt, naša največja 
naloga. Pripravljamo še več raz

stav, vsak oddelek bo pripravil 
eno, nekaj bo gostujočih, v zve
zi z arheologijo pa pripravljamo 
nekaj, česar v nekem smislu tu
di Evropa še ni videla. 

Kakšna j e muzejska mreža 
v Sloveniji, kakšen s ta tus bo 
določila muzeju, kdo naj bi bil 
ustanovitelj? 

Boris Miočinovič: Muzejska 
mreža še ni dorečena. Pripravlja 
se zakon, ki pa ne more v celoti 
zaživeti brez muzejske mreže. 
Osebne menim, da se bodo mo
rale nacionalne ustanove na no
vo ustanavljati in njihova usta
noviteljica bo država. Za takšne 
muzeje, kot je naš, ki ima na
cionalni pomen, bo ob državi 
moralo prevzeti soustanovitelj-
ske pravice mesto, v katerem je. 
Takšna kulturna ustanova je 
državi pomembna toliko, koli
kor je odmevna v svojem delu, 
odmevna je pa je predvsem v 
svojem kraju. Če kraj pozabi na 
svojo kulturno ustanovo in 
obratno, potem avtomatsko iz
gublja tudi svoj nacionalni po
men. 

Če bi poleg množice s tvar i , s 
kater imi se ukvar ja te , znali 
tudi čara t i , kaj bi v tem t re
nutku v muzeju spremenil i? 

Boris Miočinovič: Iz enega bi 
naredil štiri dobre muzeje. Smo 
kompleksen muzej, vsak odde
lek razen zgodovinskega bi bil 
v svoji kategoriji največji v Slo
veniji; to velja še posebej za ar
heološki oddelek. Pedagoška 
služba, služba za stike z javno
stjo, konservatorsko-restavra-. 
torska služba, tehnična ekipa in 
uprava bi še zmeraj bili skupni 
za vse "muzeje". Dokler se ne 
bomo začeli obnašati tako, ne 
bomo napredovali tako, kot mi
slimo, da bi morali. Če nas 
obravnavajo kot eno ustanovo, 
se lahko zgodi, da posamezni 
oddelki ne bodo nikoli prišli 
"na vrsto", lahko se zgodi, da se 
cel muzej skrije za obnavljanje 
fasad, to pa ni njegovo poslan
stvo. Imamo Slovensko narodno 
gledališče v Ljubljani, ki ima 
dramo, opero in balet, pa niko
mur ne pade na pamet, da bi 
obravnavali to kot eno ustano
vo, ki se poteguje za tri predsta
ve, in če so, recimo, tri opere 
boljše, drugi ne pridejo v 
poštev. Mislim, da bi morali do
seči to in to bi v tem trenutku 
uresničil, če bi lahko. 

Nataša Vodušek 

Ljudski peveCf zborovodja in 
skladatelj Albin Krajne 

V haloški vasici Vareja nad 
Vidmom pri Ptuju je v številni 
kmečki družini leta 1929 pri-
jokal na svet Albin. V Halozah 
se je nekoč pelo, tudi v veliki 
Krajnčevi družini, in prav to 
ljubezen — ljubezen do lepega 
petja — so mu starši položili v 
zebelko. To je bilo najdrago
cenejše, kar si je mali Binček 
s svojim rojstvom lahko pri
služil. To dragoceno vezilo pa 
spremlja Albina vse življenje. 
Plamenček, ki se je vnel v nje
govem nežnem otroškem srcu, 
tli vedno bolj in vedno bolj 
podžiga njegovo vdano pri
padnost glasbenim muzam, ki 
nenehno oplajajo njegov pri
rojeni smisel za vse, kar je le
po, posebno za toplino tonske
ga izraza, barvno sozvočje 
harmonij in njihovo vsebinsko 
izpoved, prevsem pa čar in 
izrazno moč najplemenitejše-
ga vseh instrumentov — člo
veškega glasu, ki je tudi vodil
ni instrument Krajnčevih gla
sbenih zamisli. 

Albin Krajnc je začel svoje 
prvo organizirno petje v pev
skem zboru osnovne šole na 
Vidmu. Kdor ni slišal petja 
haloških otrok s srebrno čisti
mi, voluminoznimi in jasnimi 
glasovi, je zamudil mnogo le
pega. Po mutaciji je pel v od
ličnem cerkvenem zboru na 
Vidmu, pozneje pa pri meša
nem zboru Prosvetnega društ
va Franceta Prešerna v Vidmu 
(zborovodja Maks Vaupotič). 

Življenjska pot ga je vodila 
v Maribor, kjer je pel pri KUD 
Pošta-Obrtnik (Gustav Raku-
ša), pozneje pri moškem zboru 
Slave Klavore (Jože Gregorc), 
in kot sam pravi, sije tako na
biral znanje v zborovodstvu in 
spoznavanju tudi zahtevnejše 
zborovske literature. 

V Mežiško dolino, kjer živi 
in deluje, se je preselil leta 
1960. Na Ravnah se je takoj 
pridružil mešanemu pevskemu 
zboru Prežihovega Voranca 
(Ivertnik), kmalu pa je začel 
zbirati pevce za Koroški oktet. 
Oktet izpod Uršlje je pozneje 
prerasel v moški zbor Vres. 
Kmalu zatem je Krajnc usta
novil in vodil Koroški vokalni 
kvintet, s katerim je začel go
jiti značilno koroško petgla-
sje. V Dobrli vasi na avstrij
skem Koroškem je vodil me
šani PZ Srce, v Kotljah 'pa 
moški in pozneje mešani pev
ski zbor. 

Vse to poustvarjalno umet
niško delovanje ob rednem po
klicu pa Albina Krajnca ni 
povsem zadovoljevalo. V njem 
so se porajale melodije, vedno 
nove, nekaterim je napisal tu
di besedilo, in moral jih je 
spraviti na papir; opremil jih 
je s potrebno harmonijo in 
končno v samozaložbi obelo
danil pod naslovom Roža na 
poljani. V zbirki je izšlo 28 
pesmi za mešane, moške in de
kliške zbore. Ob tej priliki je 
bil v Družbenem domu na Pre-
valjah koncert, na katerem so 
sodelovali mešani pevski zbor 
Srce iz Dobrle vasi, ki ga se
daj vodi Marjan Berložnik, 
vokalni kvintet Ajda iz Dravo
grada in ženski kvartet Zdov-
čevce dečve iz Koprivne. Kon
cert je bil prisrčen, zapeli so 
tudi več Krajnčevih pesmi, za
to bi ga lahko poimenovali tu
di promocija Krajnčevih 
skladb. Večer je izzvenel zelo 
slavnostno, poslušalci so spre
jemali izvajanja posameznih 
pevskih skupin z velikim zani
manjem in nagradili vsako 
točko s prisčrnim aplavzom. 
Albin Krajnc, ginjen, je bil po 
koncertu deležen mnogih pri
srčnih čestitk, ki se jim pri
družuje tudi podpisani. 

Univ. prof. Jože Gregorc 

BRANE tAMUT - NATAŠA KOUR 30 BOGOVI RIMSKE POETOVIONE 
Med prvim in četrt ini stoletjem j e imela 

r imska Poetoviona dokaj pisano etnično po
dobo. Ob italskem prebivals tvu so bili tu še 
ronianizirani keltski staroselci , trgovci iz 
vzhodnih in zahodnih provinc ter u radn ik i 
in sužnji z grško govorečega Vzhoda. Zato 
j e bila tudi duhovna podoba ljudi v mestu 
precej raznol ika . Častil i so najrazličnejše 
bogove in božanstva . V tej rub r ik i j ih želi
mo bralcem v sliki in besedi predstavi t i na 
poljuden način. Fotografi je: Bine Kovačič. 

GENIJ (nadaljevanje) 
Genija, nekakšnega varuha in 

ohranjevalca ustvarjalne moči, 
imajo po rimskem pojmovanju 
poleg posameznikov, skupin 
ljudi in krajev tudi letni časi. 
Njihovim genijem ljudje pri
našajo darove, da bi pomagali 
izpolniti poslanstvo vsakega let
nega časa. Posebno v predelih s 
pretežno agrarnim gospodar
stvom so bile njihove upodobit
ve pogoste. Tako poznamo iz 
Starš dva kvadra z reliefi letnih 
časov; danes ta vzidana ob stop
nišču na vzhodni strani mestne
ga stolpa (Povodnov muzej). 

Genij pomladi, prikazan kot 
mlad vojščak. Marmornat 
kvader je bil najden v 
Staršah, danes pa je vzidan v 
Povodnovem muzeju. 

Na levem kvadru je na eni 
stranici upodobljena poletna bo
ra (deklica) s snopom v roki, na 
drugi stranici pa je močno 
poškodovan relief vojaka v 
oklepu ali, po drugi razlagi, bo
ga Marsa. Najverjetnejša se 
nam zdi razlaga, da gre tu za 
predstavitev letnega časa, za ge
nija pomladi. Po starem rim
skem koledarju je prvi mesec v 
letu, marec, imenovan po bogu 
Marsu, prvotno bogu poljske 
rodovitnosti, poljskih meja, ka
sneje tudi varuhu meja skupno
sti in s tem vojske. Zima v anti
ki ni bila čas vojnih pohodov, 
začeli so se prav v marcu z da
rovanjem bogu Marsu. Predsta
vitev genija pomladi kot vojaka 
se nam tako ne zdi nenavadna. 

Na drugem kvadru je na fron-
talni strani mladenič z grozdom, 
ki predstavlja genija jeseni; na 
poškodovani stranici je bil torej 

zelo verjetno upodobljen genij 
zime. Kako so si ga Rimljani 
predstavljali, vemo po nekem 
drugem posvetilnem kamnu iz 
Poetovione, kjer je prikazan 
gol, krilat deček z naglavno ru
to, trstiko v eni ter zajcem v 
drugi roki. 

Upodobitev, ki je značilno de
lo rimske provincialne umetno
sti, si lahko ogledate v lapidari-
ju Pokrajinskega muzeja Ptuj v 
stavbi nekdanjega dominikan
skega samostana. 

(Se nadaljuje) 

Genija jeseni so si Rimljani 
predstavljali kot mladeniča, 
ki nosi grozdje. Marmornat 
kvader, ki je bil najden v 
Staršah, je danes vzidan v 
Povodnovem muzeju. 

Reliefni prikaz krilatega geni
ja zime z zajcem in trstiko v 
rokah. Kamen hrani lapidarij 
ptujskega muzeja. 



ORMOŽ 

Pred drugo vojno je 
bilo vse drugače 

Nadaljevanje 
V p o g o v o r u sta .sc L j u b o I , c s n i 4 ; : a r i n F r a n < : c k 

Tutiko <i<»poJn,it,'vut», di» s v m vi mUmU v m i n u l o do t» -
valu )asn<jSo pt)iJolx» predvojnima ti)rnu>>u. IViznati 
m o r a m , da w r o i jeholc v/JvvIa v ti^ti cas in tjudi, 
<»e p o s e b e j ker ?.em ve l iko podobnej^a p r i p o v e d o v a n , } « 

slikala / e p r e d leti in t isto »ie ni raz l ikova lo od iejiia^ 
k a r )>ia mi p o v e d a l a s e d a n j a N O i i o v o r n i k a ^ 

Ormož (grad in bolnišnica) iz leta 1917. Fotografijo hrani Zgo
dovinski arhiv v Ptuju. 

DRUŽABNO 
ŽIVLJENJE 

Ljubo Lesničar: V Ormožu so 
pred vojno prebivale ob sloven
skih tudi nemške družine, bolj 
ali manj bogate. Omeniti mo
ram Kautzchamerje in Durma-
jerje. Oboji so imeli velike vi
nograde, Durmajerji pa še štiri 
pare vprežnih konj, kar je bilo 
za tisti čas veliko. Tu, kjer je 
danes na Ptujski cesti banka, je 
bila velika Durmajerjeva hiša. 
Zgoraj so imeli svoje prostore 
takratni financarji, spodaj pa je 
bila znana Durmajerjeva vinska 
klet. Hišo so pred koncem voj
ne minirali. Razvalina je kazila 
Ormož vse do 1973. leta, ko je 
bil zgrajen blok s trgovino in 
banko v pritličju. Poleg tega so 
imeli še dve hiši z gospodar
skim poslopjem. Vinograda so 
imeli v Vinskem Vrhu in na 
Kajžarju. Gospodarili so brat in 
dve sestri, poročen ni bil nobe
den. Zanimivo je bilo tudi to, da 
se z drugimi ormoškimi Nemci 
niso kaj prida družili. 

Franček Pucko: Omeniti je 
potrebno še Kralla, ki je imel 
tu, kjer je danes stari obrat Op-
tiplasta, usnjamo — kužnarijo. 
Ta se je največ družil z dr. Ma-
jeričem. Nad vsemi pa je bil dr. 
Brodar, ki je bil celo popredsed-
nik ormoške mestne občine. Po 
svojem osnovnem poklicu je bil 
inženir kemije. Sklepam, da je 
iz te stroke opravil še doktorat. 
Ni se kaj dosti družil z drugimi 
ormoškimi nemškimi družina
mi. V glavnem se je ukvarjal z 
vrtnarstvom in vinarstvom. Sta
rejši Ormožani se še prav goto
vo spominjajo njegove vrtnari
je , ki je bila med Ptujsko in 
Cvetlično. Imel je celo hektar 
vrtnic vseh barv. Delal je rožno 
olje, vendar v manjših količi
nah. Ko so vrtnice najlepše cve
tele, je šopek vsak dan pošiljal 
v Beograd na dvor. 

Visoko se je nosil tudi Maks 
Petovar, ki je imel na Lentu 
mlin. Kolikor vedo povedati 
ljudje, je ravno on povzročil, da 
so Nemci 8. maja 1945 dvignili 
v zrak celo naselje Lenta. Baje 
je dejal: Če jaz ne ostanem tu
kaj, ne bo ostal moj mlin, pa tu
di Lenta ne bo več. 

Ljubo Lesničar: Tudi slo
venske premožne družine, kot 
so bili Kuharici in Veselici pa 
še drugi, se niso kaj prida 
družile med sabo. Veliko dru
ženje je bilo med nami, prepro
stimi ljudmi. Naj omenim, da so 
bile ženske bolj malo zaposle
ne, največ jih je bilo v prosveti. 
Delali so v glavnem moški. Pa 
tudi volilne pravice niso imele. 

Kako pa se vidva spomnita 
družabnega življenja? 

Franček Pucko: Predvsem 
zavedni Slovenci smo se družili 
med sabo. Najbolj prijetno je 
bilo ob nedeljah, ko smo se iz 
Ormoža umaknili v vinotoče na 
Litmerk ali Hajndl. Tam je imel 
vinotoč Štuhec. Ali pa smo šli k 
Altu v Veliki Nedelji, ki je bil 

di smo šli še v Pavlovce k Mir
ku Bemhardu. 

Ljubo Lesničar: Ormožani 
so radi šli tudi prek Drave k 
Jamniku, kjer je bila vsako ne
deljo popoldan glasba. Prišle so 
cele družine; moški so malo po
pili in politizirali, ženske klepe
tale in obirale druga drugo, 
otroci pa razposajeno tekali 
naokoli. Ko je padel mrak, so se 
predvsem družine z otroki vrni
le domov. Radi smo šli tudi h 
Grivcu na železniško postajo. 

Se mogoče spomnita imen 
tedanjih predsednikov mest
nih občin? 

Franček Pucko: Najdalj časa 
je bil predsednik mestne občine 
Ormož stari Ivan Veselic, oče 
Mirana Veselica, avtorja or
moške vinske kleti. Za njim je 
prišel dr. Hrovat, ki je predsed-
nikoval dve mandatni dobi, po
tem so prišli na vlado klerikal
ci; njihov župan je bil Franc 
Hanželič s Hardeka. To je bil 
izredno korekten človek; še na
prej smo lahko ostali pri Soko
lih, pa ni delal tistim, ki smo bi
li v službi na občini, nobenih 
težav. Znal je reči: Vi ste Soko
li, mi smo Orli, vsi pa smo naši, 
Slovenci. Rad nas je povabil v 
svoje gorice, ki jih je imel v 
Vinskem Vrhu. Ko smo že nekaj 
popili, sem moral obvezno še 
zapeti "En starček je živel..." 

KULTURA, 
PRIREDITVE, 
SEJMI... 

Kako pa je potekalo kulturno 
življenje v predvojnem Or
možu? 

Franček Pucko: Pred vojno se 
je veliko prepevalo. Omeniti je 
potrebno Riharda Papsta, ki je 
vodil nekaj zborov, in nad-
učitelja Turka, ki je režiral veli
ko iger. Okrog 1936. leta smo 
že imeli svojo mestno godbo, ki 
jo je ustanovil učitelj Jože No
vak. Rekli smo ji Novakova 
mestna godba. Celo jaz sem so
deloval v njej, igral sem ES tro
bento. Bili smo večinoma sa
mouki, nekaj pa jih je prej 
poučeval gospod Domicijan Se-
rajnik, organist v župni cerkvi. 

Ljubo Lesničar: Imeli smo 
tudi kino — Edison ton kino Av
gust Kreutz- Veliko smo tudi te
lovadili v stari šoli. Danes je tu 
občinsko poslopje. Tudi takrat 
so ob koncu šolskega leta pri
pravili proslave, cele telovadne 
akademije, ki so jih izvedli v 
Mestni grabi. Tik pred drugo 
vojno so Ormožani in okoličani 
pod vodstvom zavednega Slo
venca, sedaj že pokojnega Mar
tina Skolibra, zgradili sedanji 
dom kulture. Marsikaj bi bili 
lahko še naredili v tistem času, 
pa je žal prej prišla vojna in vse 
spremenila. 

Ormož je bil znan po svojih 
sejmih... 

Ljubo Lesničar: Sejmi so po
tekali ob istih dnevih kot danes: 
na cvetni petek, Jakobovo in 
martinovo. To so bili pravi 
praznični dnevi za vse. Ljudje z 

dežele so prišli v mesto, na sejmu 
se je veliko kupovalo, ker nekoč 
ni bilo toliko trgovin kot danes in 
so ljudje denimo čevlje kupovali 
na .sejmu. Ob semanjih dnevih 
otroci nismo imeli pouaka. 

Kako je bilo ob pustu? 
Ljubo Lesničar: Pustni karne

val ima že dolgo tradicijo. Ku
rentov takrat ni bilo, v glavnem 
smo naokoli preganjali kamelo. 
V pustnem ča.su je v Ormožu 
izhajal tudi poseben časopis z 
nekoliko pikro vsebino. Seveda 
je bilo veselo, ljudje so se radi 
šemili, bilo je veliko veselic, ki 
so bile dobro obiskane, skratka 
pustni čas je bil izredno zani
miv za staro in mlado. 

Predvojni Ormož j e p remo
gel teniška igrišča. 

Ljubo Lesničar; Res je. Teni
ško igri.šče je bilo na vzhodnem 
robu grajskega parka, kjer je da
nes poletno kopališče. Spomin-, 
jam se, da so tu igrali takratni 
znani tenisarji, ki so pri-šli celo 
iz Zagreba. Med njima sta bila 
Punčec in Palada. Otroci smo 
bili nadvse ponosni, ko smo ji
ma pobirali žoge. Pa še kakšen 
drobiž nam je kanil v žep. 

^ ^ <1>' «1> 'f^ 

Prihodnjič o Lentu in lentov-
ski republiki, o Dravi in vsem, 
kar se je dogajalo ob njej, in o 
gospodarstva v takratnem Or
možu. y i j ^ Topolovec 

$ S K U P Š Č I N E B O R Č E V S K E O R G A N I Z A C I J E 

V organizacijo poslej t u d i 

v soboto j e bila v D o m u Franea Kramberj^erja v Ptuju 
v o l i l n o - p r o g r a m s k a skup.šeina obč inskega o d b o r a / / B 
N O V Ptuj . Kot gostje so s e j e udeleži l i Anka O s t r m a n , re
publ i ška minis tr iea / a boree in vojaške vojne inval ide , 
Vojteh Rajher, predsednik Skupšč ine obč ine Ptuj , in Ate-
na Ulr ih , č laniea Izvršnega odbora Republ i škega 
z d r u ž e n j a borcev NOV. Na skupščini so ocenil i delo v 
zadnj ih dveh letih, razreši l i dosedanje v o d s t v o in izvolil i 
novo . Dosedanjega predsednika Mi lana Lacka j e z a m e n 
ja l Ivo Rau. S sobotno skupšč ino so tudi b«)rei ptujske 
o b č i n e začel i p r e n o v o svoje organizac i je . Borčevska orga
nizaci ja se odpira tudi za s impat izerje oz i roma za vse , ki 
so sodeloval i v N O B v letih 1941-45 in v dese tdnevni v o j 
ni 1991 . leta. Da se organizac i ja odp ira , se kaže tudi v 
s p r e m e n j e n e m imenu . To j e po n o v e m Zveza z d r u ž e n j 
borcev in ude ležencev N O B . 

Milan Lacko je poglobljeno 
in strnjeno govoril o delu ptuj
ske občinske organizacije bro-
cev v zadnjih dveh letih. Med 
drugim je poudaril: "Demokra
tizacija znotraj borčevske orga
nizacije, odpiranje in širitev 
tijenega delovanja na vse ude
ležence NOB, sprotna reagiran
ja na podla podtikanja in near-
gumentirane napade na NOB, 
pokončna in načelna drža velike 
večine borcev republiškega, 
občinskega in krajevnih vodstev 
borčevske organizacije je ohra
nilo našo organizacijo enotno, 
trdnejšo in bolj aktivno, kot bi 
mogli pričakovati glede na sta
rostno strukturo našega član
stva. Posebnega pomena za 

ohranitev pokončnosti borcev 
NOB in povrnitve prepričanja, 
da so bili v krvavi vojni zoper 
okupatorja na pravi strani, je bi
lo veličastno partizansko zboro
vanje ob 50-letnici OF sloven
skega naroda." 

"BORCI MORAMO 
BITI POVSOD..." 

Udeleženci skupščine so zelo 
kritično razpravljali o svojem 
delu v zadnjih dveh letih. Da na 
nekaterih področjih niso uspeli, 
so krivi sami, ugotavljajo. Na 
skupščini so se zavzeli za aktiv
nejše delo v bodoče. 

Mirko Kostanjevec je spodbu
dil razpravo glede sprememb v 
novi zdravstveni zakonodaji, ki 
je ukinil nekatere pravice in je 
popolno zdravstveno varstvo 
opredelil le za vojaške in civil
ne invalide vojne. Zato so borci 
sprožili ustavni spor. Po njego
vem bi tudi pri zdravstvenem 
zavarovanju morali upoštevati 
socialno stanje, tako da tisti, ki 
lahko plača, naj plača. Občinski 
odbor je pohvalil, da so uspeli s 
številnimi predlogi pri preime
novanju ulic. Prepričan pa je , 
da bi morali biti pri teh 
vprašanjih še bolj borbeni. Naj
bolj ga je zbodlo preimenovanje 
Trga mladinskih delovnih bri
gad v Mestni trg. Kaj pomeni 
Mestni trg? To je tako, kot če 
nekdo reče "lepo vreme". Trg 
mladinskih delovnih brigad je 
ime, ki je nosilo v sebi veliko 
zgodovinskega. 

Jože Križmančič je prepričan, 
da je borčevska organizacija v 
zadnjem času marsikaj zamudi
la. Najbolj ga boli denacionali
zacija. Vladi bi morali dopove
dati, da ne smemo sami sebe 
uničiti. Naše zemlje ne bi smeli 
izročiti tujcem. Ivana Kelharja 
najbolj boli, ker bodo volitve 
dobili tisti, ki so nekoč bežali, 
in trditve nekaterih, da so bili 
na krivi poti tisti, ki so zmago
vali. Več razpravljalcev je opo
zorilo na kritični socialni po
ložaj nekaterih članov, ki zaradi 
tega izstopajo iz organizacije, 
predlagajo pa tudi, da se v bo
doče bolj vključujejo v vsa 
družbena dogajanja. 

Atena Urlih iz Izvršilnega od
bora Zveze združenj borcev 
NOB je govorila o zdajšnjih 
razmerah na slovenski politični 
sceni: "V vseh občinah bodo 
borci morali začeti delati na 
streznjenju poslancev, da bodo 
delovali v interesu volilcev, ne 
pa strank. Trenutno j e parla

ment tisti, ki vodi v kaos. Borci 
imate vso pravico, da povabite 
poslance na razgovor in jih sez
nanite s svojimi stališči do ne
katerih vprašanj. V občinah 
imamo še vedno devetdeset ti
soč volilcev, kar ni zanemarlji
va številka. Volilno podporo je 
treba dati tistim strankam, ki 
bodo imele spoštljiv in korekten 
odnos ^ NOB, jasen program 
za napredek, za resnično demo
kracijo, ne za takšno, ki prizna
va le demokracijo v lastnih 
vrstah... Borčevske pravice niso 
privilegij, so le skromno nado
mestilo za mnoge napore med 
NOB. Povsod drugje v svetu 
uživajo borci večjo zaščito kot 
pri nas in povsod jo spoštljivo 
izvajajo. 19. septembra bo v 
Ljubljani proslava ob 50-letnici 
ustanovitve slovenske vojske. 
Njen pokrovitelj bo Predsedstvo 
RS. Borci se je moramo mno
žično udeležiti." 

"VERJAMEM V 
OBJEKTIVNOST 
ZNANOSTI..." 

"Slovenski partizani so se po
stavili ob bok vsej antihitlerjev-
ski koaliciji. To cenijo drugje v 
Evropi. V Sloveniji bomo orga
nizirali razpravo o tem vpraša
nju, ki jo bodo vodili zgodovi
narji brez strasti. Verjamem v 
vrednost ljudstva in v objektiv
nost znanosti. NOB ostaja: šlo 
je za antifašistični boj za osvo
boditev in združitev Slovenije. 

Naše ministrstvo podpira vlo
ženo zahteva glede ustavnosti 
nekaterih členov zakona o 
zdravstvenem varstvu in zdrav
stvenem zavarovanju. Gre za 
posebno varstvo, ki ga tudi 
drugje poznajo. Borci potrebu
jejo več zdravstvenega in več 
socialnega zavarovanja. Trenut
no so najbolj prizadeti tisti, ki 
so v najslabšem položaju in 
borci za severno mejo. Pred 
kratkim smo tudi revalorizirali 
priznavalnine, da ne bodo več 
tako nizke,." je povedala Anka 
Ostrman, republiška ministrica 
za borce in vojaške invalide. 

ZA NEGOVANJE 
KULTURE 
MEDSEBOJNIH 
ODNOSOV 

Vojteh Rajher, predsednik SO 
Ptuj, se je zavzel za to, da bi 
borčevska organizacija v občini 
delovala po svoji volji, sposobno
stih in močeh. Predvsem naj bi si 
prizadevala za negovanje kulture 
medsebojnih odnosov ne samo v 
okviru članov ZZB NOV, temveč 
med vsemi Slovenci, političnimi 
strankami in društvi. Glede prei
menovanja Trga mladinskih delov
nih brigad v Mestni trg je povedal, 
da je šlo v konkretnem primeru za 
to, da se Ptuju vrnejo nekdanji 
mestni atributi. Sedaj je edini nje
gov atribut veduta. Ptuj je bil 
včasih eno štirih slovenskih mest, 
danes je komaj omembe vreden. 
Letos mineva 50 let od bitke pri 
Mostju. Tega zgodovinskega do
godka zaenkrat ni v koledarju pri
reditev, zato bo potrebno program 
občinskega praznovanja dopolniti. 
Če drugega ne, se bodo tega dne 
morali borci polnoštcvilno sestati. 

Na skupščini so se zahvalili za 
dolgoletno in požrtvovalno delo 
dosedanjemu predsedniku ob
činske borčevske organizacije 
Milanu Lacku. Novi predsednik 
je postal Ivo Rau, izvolili pa so 
tudi nov občinski odbor in nad
zorni odbor, častno razsodišče 
ter delegata za republiško skup-
.ščino. Program dela bodo spre
jeli na jesenski skupščini, ko naj 
bi tudi sprejeli novi statut. V so
boto so sprejeli le statutarni 
sklep. V okviru programa dela 
se bodo tudi v bodoče zavzemali 
za ohranjanje vrednot in izro
čila NOB, socialno in zdravstve
no varstvo udeležencev NOB, in
formativno dejavnost, za sodelo
vanje z drugimi institucijami ter 
političnimi strankami, ki imajo 
pozitiven odnos do NOB; ure
sničevali pa bodo tudi nekatere 
druge naloge. 

S sobotne skupščine so ptujski 
borci republiškemu odboru poslali 
protestno pismo zoper krvavo in 
nesmiselno vojno na tleh nekdanje 
Jugoslavije. MG 

t>h JOAetnici 
dr. ljube Neudauer 
č e z nekaj dni bo praznovala 

70. rojsnti dan znana ptujska 
otroška zdravnica dr. Ljuba 
Neudauer — dolgoletna pred
stojnica Otroškega dispanzer
ja Ptuj. 

Dr. Neudauerjeva se j e rodi
la 3. avgusta 1922 v Celju, 
gimnazijo j e končala leta 
1940 v Mariboru in se nato 
vpisala na Medic insko fakul
teto v Zagrebu. Študij so pre
kinila vojna leta, ko j e bila z 
družino izseljena v Srbijo. 
Tam je sodelovala in pomaga
la v partizanski saniteti . Po 
končani vojni vihri j e nadalje
vala študij medic ine in leta 
1952 diplomirala na Medicin
ski fakulteti v Zagrebu. 

Po opravljenem stažu se je 
dr. Neudauerjeva zaposli la v 
Osnovni zdravstveni službi v 
Ptuju. Leta 1958 je v Zagrebu 
opravila specialistični izpit iz 
pediatrije in nato prevzela vo
denje zdravstvenega varstva 
predšolskih otrok za občini 
Ptuj in Ormož. Na področju 
preventive v zgodnjem otro
škem obdobju j e takoj zaorala 
ledino na območju teh dveh 
občin ter ustanovila prve 
otroške posvetovalnice, 'ki so 
redno delovale tudi v oddalje
nih revnih krajih Haloz in Slo
venskih goric. Vso pozornost 
je posvetila zlasti zgodnjemu 
odkrivanju izpaha kolkov in 
preprečevanju rahitisa. Zelo 
uspešna je bila tudi na po
dročju kurative. Umrljivost do
jenčkov in predšolskih otrok 
je tudi po zaslugi dr. Neuda-
uerjeve na našem področju na
glo upadala. 

Ob zdravljenju težje in po
gosto bolnega otroka se j e dr. 
Neudauerjeva vedno zanimala 
tudi za^ bolnikovo domače 
okolje. Če se je izkazalo, da 
so socialne razmere doma sla
be, je naredila vse, da bi se le
te izboljšale. Otroke iz takega 
za normalen razvoj neugodne
ga okolja je še posebej skrbno 
spremljala in nadzorovala . 

Dr. Neudauerjeva je dolga le
ga vodila tudi konziliamo pe
diatrično službo v Domu za in
validne otroke v Domavi in 
vložila mnogo trudia v ustrezno 
zdravljenje teh najtežje prizade
tih otrok iz cele Slovenije. 

Požrtvovalno in naporno de
lo ji je žal pusti lo posledice na 
zdravju in leta 1977 je dr. 
Neudauerjeva iz zdravstvenih 
razlogov morala predčasno v 

pokoj . S težavo se je ločila od 
svojih malih bolnikov, ki j im 
je posvetila najlepša leta svo
jega življenja. 

Za posebne zasluge na po
dročju zdravstva je dr. Neuda
uerjeva bila odlikovnaa z re
dom zaslug za narod s srebrno 
zvezdo, z zlato plaketo Zveze 
zdravniških društev Jugoslavi
j e , z zlato plaketo Združenja 
pediatrov Jugoslavije ter z 
bronasto značko OP mesta 
Ptuj. 

Dr. Neudauerjevi ob njenem 
življenjskem jubileju kolegi, 
prijatelji in njeni nekdanji 
bolniki iskreno česti tamo in ji 
žel imo še mnogo zdravih in 
zadovoljnih let. A.Planinšek 

Ptuj in dvigala 
Se je že kateri od Ptujčanov vprašal, zakaj na Ptuju ni

mamo nobene zgradbe, višje od štirih nadstropij? Prob
lem ni v tem, da Ptujčani ne hi znali zgradili višje zgrad
be in s tem prihraniti precej prostora, pač pa v zakonu, 
povezanem z dvigali. Vsaka zgradba, višja od štirih nad
stropij, hi namreč morala imeli dvigalo. Pa so Ptujčani 
varčevali pri tistih nekaj odstotkih za dvigala — in s tem 
tudi za višje zgradbe, kijih lahko srečamo v večjih me
stih. 

S tem pa smo si naredili medvedjo uslugo. Mlade 
družine, ki so v začetku dograditve blokov lahko stanova
le v višjih nadstropjih, postajajo vse starejše in starejši 
člani družin že težko prehodijo po stopnicah do tretjega 
ali četrtega nadstropja. Poleg tega so stopnišča v primer
javi s starejšimi ptujskimi hišami mnogo bolj strma. 

S tem člankom želim doseči dvoje: ali vgraditev dvigal 
vsaj v novejše višje zgradbe ali vgraditev položnejših 
stopnišč. 7m oboje mi bodo starejši meščani nekoč hva
ležni. Tudi načrtovalci zgradb boste nekoč stari! 

Dr. Adolf Žižek 
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PRI ORMOŠiUH PLANINCIH V JUUJCIH 

Taborjenje ob Pišnici 
K o se o d p r a v l j a š v v z h o d n e Jul i jce in žel iš najti or-

nioške p l a n i n c e , za katere ve.š, da so nekje v dol ini 
Krn ice , m o r a š vzet i p o š t e n o pot pod noge . Da s m o na 
pravi pot i , z v e m o od prepoten ih p lan ince , s kater imi 
se p o z d r a v i m o , pot pa .se k l jub pr i j e tnemu š u m e n j u 
Pišn icc na desn i in m o g o č n i m dvat i sočakom na obeh 
s t r a n e h le v l eče . Torba s Fotoaparatom in kasetoro-
n o m pos ta ja vse težja in vse g loblje se zajeda v ra
m o . Tudi v r e č k a s s ladkar i jami , ki j ih n e s e m o mla
dim p l a n i n c e m , č l a n o m Plan inskega društva M a k s a 
M e š k a iz O r m o ž a , j e vse težja . Po debel i uri hoje na 
vel iki j a s i le z a g l e d a m o p i sane šo tore . 

Šotori pod mogočnim hrbtom Prisojnika 

Tabor je v eni najlepših al
pskih dolin že trinajstič domi
selno postavljen. Na levi je 
Pišnica, ki daje vodo, kjer se 
umivajo in je tudi naravni hla
dilnik za meso, ki so ga pripel
jali iz Ormoža. Hrbet j im varuje 
mogočna gmota Prisojnika, 
pred njimi se na drugi strani do
line dviga Škrlatica, levo pa se 
od daleč ponuja Špik. Na kraju, 
kjer stoji tabor, je bila nekoč 
speljana cesta čez Vršič; gradili 
so jo ruski vojni ujetniki po 
prvi vojni. 

Ker so mladi planinci nekaj 
ur pred našim obiskom prišli z 
zadnje zahtevne ture, na kateri 

so osvojili kar dva dvatisočaka, 
so bili utrujeni. Nekateri so po
spravljali šotore, drugi so se 
umivali, spet drugi so se pripra
vljali na športno tekmovanje , s 
katerim so ob večernem ognju 
uradno sklenili teden dni bivan
ja v gorskem svetu. 

Jože Borak, vodja tabora, je 
povedal, da so imeli letos srečo 
tudi z vremenom — deževalo je 
samo enkrat. S poletnimi tabori 
si mladi planinci širijo 'planin
sko ' obzorje. Sicer pa so v tabo
ru že pravi izkušeni planinci, 
kljub temu da nekateri štejejo 
komaj 13 ali 14 let. Največ je 
srednješolcev, tako da bo tabor 

Še zadnji posvet pred pričetkom "glavnega" tekmovanja v 
badmintonu 

sčasoma postal mladinski, ne 
šolski. Iz njihovih prejšnjih ta
borov sta zrasla v prava planin
ca z mednarodnimi izkušnjami 
Ciril Ambrož in Urška Krajnc. 

"Živeli smo dobro", nadaljuje 
Jože Borak, ko pogovor nanese 
na letošnje taborjenje. "Prostor 
je izvrstno izbran. Teden dni 
smo bivali sredi razkošja narav
nih lepot. Popoldneve smo 

preživljali ob športu in spreho
dih. Blizu sta Gozd—Martuljek 
in Vršič in obiskali smo ju. Naš 
najpogostejši gost je bil pastir, 
ki v dolini Krnice čuva kar 85 
glav govedi. 

Sli smo do izvira Save Pla-
ninke, na popoldanskih spreho
dih pa smo se pripravljali na 
zahtevnejše ture. Na dvodnevno 
dokaj zahtevno turo smo se od
pravili po dolini Krnice, na 
Kriško steno, obiskali smo dva
tisočak Križ in prespali na Po-
gačnikovem domu (2.051 me
trov) v tipičnem planinskem 
ambientu, ki ga planinci tako 

Najmlajša člana planinskega tabora Alen In Kristijan sta 'o-
svojila' bližnjo skalo 

Babica Štefka, kuharica, je 
ena najpomembnejših oseb v 
taboru. Ob potoku ima impro
vizirano kuhinjo, kjer kuhajo 
vse, kar mladi radi jedo, tudi 
palačinke, ki so v taboru še 
posebej dobre. 

radi doživijo, ko pridejo po na
porni turi do koče. Drugi dan 
smo pot nadaljevali na Bavški 

Gamsovec, tudi zelo lep dvati
sočak, in potem v Luknjo in 
Vrata. Omenil bi, da takih raz
gledov, kot smo jih imeli tam 
— našo pot je prečkala cela čre
da kozorogov — ne vidiš vsak 
dan," je podal Jože kratko po
ročilo o bivanju v dolini Krnice. 

V taboru je bilo 22 planincev: 
sedem odraslih, ki so vodili tu
re, kuharica Štefka, veteranka 
taborov mladih ormoških pla
nincev, in medicinska sestra, ki 
je bila povsem brez dela, še žul
ja ni bilo nobenega. Da bi imeli 
spomin na prijetno preživete 
dneve, je Jože posnel krajši do
kumentarec. 

Ura se je bližala osemnajsti in 
priprave na sklepni večer so se 
pričele. Ob tabornem ognju so 
pekli klobase, peli, recitirali, 
podelili pa .so tudi priznanja za 
dosežke na področju športa. 

Poslovili smo se od prijaznih 
gostiteljev, ki so se nas usmilili 
in nas zapeljali do hotela Erika, 
kjer nas je čakal naš železni 
konjiček. 

Tekst in foto: Vida Topolovec 

Tudi tako lahko 
potujemo 

Posnetek smo naredili pred 
dvema tednoma zjutraj v Bo
rovcih. Tudi tako lahko potu
j emo naokoli: s konjem in 
preprostim vozom. Možakar 
in njegova hčerka, ki je poku
kala skozi prednjo odprt ino, 
sta nam bila znana: to j e bil 
svetovni popotnik, Škot David 
Grant, ki se ga spomnijo obi
skovalci ptujske Orfejčkove 
prireditve, saj je nastopal z 
ansamblom Slovenija. Za po
govor ni bilo veliko časa, ker 
konj ni bil zadovoljen, da smo 
ga zmotili pri njegovem ritmu 
in je postal nemiren. David 
Grant nam je povedal , da so 
namenjeni v Prekmurje, kjer 
j ih čakajo prijatelji, nato na
prej na Madžarsko, od tam pa 
v Rusijo. Na stranici potoval
nega voza so bila napisana 

imena držav,kamor še namera
va potovat i . 

Tekst in foto: Vida Topolovec 

Srečno pot 
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Poletni utrip ob lenaršklh jezerih 
Id i l i čno p o d o b o osrednjega dela S lovenskih goric 

po leg hr ibčkov , ki se dv iguje jo drug / a d r u g i m , kra
sijo ludi š t ev i lna j e z e r c a . Zunaj vasi Zg . Senarska ob 
v z n o ž j u hr iba vabi ( i r a d i š k o j e z e r o . Prevzame nas 
n jegova l epota , radi pa bi ugotovi l i še turist ični utrip 
ob n j e m . 

Srečamo nekaj sprehiajalcev, 
ribičev in domačinov, i<i tod 
preživljajo nedeljsko popoldne. 
Podamo se na sprehod okrog je
zera. Že na začetku nas pozdra
vi prepoln zaboj smeti. Pot na
daljujemo do počitni.ških hišic, 
od katerih je kanalizacija spel
jana naravnost v jezero. V goz
dičku moramo že po nekaj me
trih premagovati razne ovire — 
podrto drevje. Razgibavanje v 
naravi ali drevja tisti, ki ga je 
podrl, še ni uspel odpeljali? 

Zagledamo stopnice, za kate
re domnevamo, da vodijo do 
cerkve svete Trojice. Že po peti 
ugotovimo, da je ta pot navkre
ber nevarna, saj so stopnice do
trajane in potrebne obnove. 

Vrnemo se do bistroja Žaba 
tik ob jezeru. Lastnici Nadi 
Plancutič malce pikro razlaga
mo, kaj vse bi bilo potrebno 
urediti okrog jezera. Pa nas 'po
miri ' , da smo še marsikaj spre
gledali. "Se zelenice bi bilo po
trebno urediti, izboljšati dovoz 
do jezera, zgaraditi igrišča... K 
nam prihaja veliko turistov iz 
Avstrije, pred kratkim so imeli 
pri nas neke vrste šolo v naravi. 
In turistu moraš kaj ponuditi, 
samo jezero ni dovolj. Rada bi 
uredila obalo in odprla čolnar
no. Iz VGP Ptuj, ki je lastnik je
zera, sem že dobila pozitiven 
odgovor za čolnarno. Manj po
sluha ima občina Lenart. Že 
pred dobrim mesecem sem dala 
vlogo za časovno uskleditev 
med čolnarjenjem in ribolovom. 
Vsi bi lahko izkoriščali jezero, 
pa ne ukrenejo nič. Pred leti je 
bil v jezeru leseni bazen, a ga je 
uničil zob časa. Vse, kar sem 
storila do sedaj, sem zgradila s 

svojimi sredstvi. Vodstvo 
občine in KS Gradišče nimajo 
posluha za moje ideje." 

Malo jc občin, ki bi imele to
liko naravnega bogastva, kot ga 
ima Lenart. Radchovo jezero 
nedaleč od Gradiškega osamlje
no čaka obiskovalce. Na poti 
proti Mariboru sta še dve jezeri. 
Prvo, Komarnik, samuje kot na
sproti njega Agata. Zadnje jeze
ro, ki še spada v občino Lenart, 
je jezero Pristava. Zanj skrbi 
Ribiška družina Maribor. Tik ob 
cesti je prijetna gostilnica Siker, 
urejena v kmečkem stilu. Tu 
lahko dobimo vse dobrote 
kmečke kuhinje, le ribjih jedi 
nimajo, čeprav stoji gostilna ne
daleč od jezera. Pa nam na naše 
vprašanje povedo, da ni nobene 
povezave med njimi in ribiči. 

Lastnik jezer v občini Lenart 
je Vodnogospodarsko podjetje 
Ptuj, vzdržujejo pa jih tan-
kajšnje ribiške družine. Ribiči 

Še dobro, da je vse našteto 
prepovedano le na obrežju... 

so za jezera skrbeli in storili 
marsikaj dobrega, vendar bi 
morali imeti sedaj posluh za so
delovanje z drugimi uporabniki. 
Kje so vzroki za neizrabljenost 
lenarških lepotic? Tako radi .se 
vzgledujemo po sosedih Avstrij
cih, ki znajo izkoristiti vsako 
"mlakužo". Prepričana sem, da 
se bodo tudi v občini Lenart 
začeli zavedati, da je turizem v 
povezavi s turističnimi kmetija
mi in kvalitetnim sadjem dono
sna dejavnost, ki lahko zaposli 
marsikaterega brezposelnega. 

Marija Slodnjak 

Jezero Pristava, osamljeno sredi turistične sezone. Foto M. SI. 

K u l t u r n i po le tn i do lgčas ] 
ODMEV N A KOMENTAR Z ZGORNJIM NASLOVOM 
V T E D N I K U D N E 2 3 . J U L I J A 1 9 9 2 , S T R A N 1 

K u l t u r n i h s r e č a n j p o 
p r v o t n e m k o n c e p t u l e t o s 
n i , n i p a t u d i k u l t u r n e f ^ a 
m o l k a . L e t o p š n j e k u l t u r n o 
ž i v l j e n j e b i p o p r e d l o 
ž e n e m k o n c e p t u p o k r i v a l 
v g l a v n e m p r o r a č u n , k u l -
tv i rna s r e č a n j a p a j e p r o 
r a č u n le s o f i n a n c i r a l . 

M a r s i k a j se j e r e s d o g a j a 
lo i n se še d o g a j a v t e m 
n a š e m m e s t u i n n j e g o v i 
o k o l i c i . T u d i s e d a j v po le t 
n i h m e s e c i h se m a r s i k a j 
d o g a j a , č e p r a v p o v e č i n i 
s l o v e n s k i h m e s t u g o t a v l j a 
j o , d a j e t o t a k o i m e n o v a n i 
čas k i s l i h k u m a r i c . Na P tu
j u t e g a ča sa n e b i s m e l o b i 
t i , če ž e l i m o o s t a t i k u l t u r 
n o t u r i s t i č n o m e s t o , v e n 
d a r b o za u r e s n i č i t e v t e g a 
cilja p o t r e b n o s s k u p n i m i 
m o č m i , vo l jo i n z n a n j e m 
še m a r s i k a j p o s t o r i t i . 

T u d i v j u l i j u se n a P t u j u 
n e k a j d o g a j a . P o s p r e m i l i 
s m o n a p o t o l i m p i j c e (kul 
t u r a š p o r t a ) , p r i K a r i t a s u 
sv. O ž b a l t a j e o d p r l a p r o 
d a j n a r a z s t a v a , č l a n i b o r -
I s k e k o l o n i j e r a z s t a v l j a j o v 
d e p a n d a n s i n a B o r l u i n 
p o s l o v n i h p r o s o t o r i h Pe
r u t n i n e , p r a v k a r j e izš la 
i n f o r m a t i v n o - p r o m o c i j s k a 
p u b l i k a c i j a M i n o r i t s k a 
c e r k e v v č e r a j - d a n e s - j u t r i 
(z m e d n a r o d n o z a s e d b n o 
a t o r j e v ) , ki b o p r e d s t a v l j e 
n a — z a r a d i d o p u s t o v ~ 
š e l e v s e p t e m b r u , o b stal
n i z b i r k i M i h e l i č e v i h g r a 
fik v M i h e l i č e v i ga l e r i j i se 
p r i p r a v l j a n o v a r a z s t a v a 
n j e g o v i h d e l za o b č i n s k i 
p r a z n i k , i g r a Na o d p r t e m 
m o r j u j e n a v i š k u p r i p r a v , 
k i n o j e p o p e s t r i l svo jo p o 
n u d b o , v e n d a r se z d i , k o t 
b i n a n j p o z a b i l i . T u r k e r i j e 
s o š e v e d n o n a vo l jo , n a 
P o l e n š a k u j e b i l k m e č k i 

p r a z n i k , s l e d i l e so š t e v i l n e 
" A n i n s k e n e d e l j e " , p o s t o p 
ki za o b n o v o p r o s t o r o v n a 
S l o v e n s k e m t r g u 6 ( b o d o 
če m e s t n o r a z s t a v i š č e ) 
k l j u b d o p u s t o m t e č e j o i n 
še k a j . N e k a t e r e o d n a š t e 
t i h z a d e v r e s n e m o r e j o 
P l u j č a n o m n a p o l n i t i d o 
p u s t r i i šk ih d n i , čez n e k a j 
č a s a p a b o d o , če b o m o vs i 
p l jun i l i v r o k e . 

Se s r e č a , d a i m a m o m l a 
d e , ki so v z n e m i r i l i j a v 
n o s t o z i r o m a " p o s l a n o 

u r a d n o k u l t u r o " — če j e s 
t e m t e r m i n u s o m o z n a č e 
n o d e l o S e k r e t a r i a t a za 
d r u ž b e n e d e j a v n o s t i o z i r o 
m a I z v r š n e g a s v e t a i n k \ d 
t u r n i h i n s t i t u c i j t e r p r e d 
s e d s t v a o b č i n e , m e n i m , d a 
d e j a v n o s t v z a d n j e m č a s u 
s š t e v i l n i m i a k t i v n o s t m i 
še n i u t e g n i l a p o s t a l i p o 
s t a n a . 

Kristina Samperl-Purg, 
članica IS SO Ptuj za šolstvo, 

kulturo in šport 

Belinka je za! 
Akcija obnove ptujskih vrat, s katero bomo Ptujčani 

pričeli aktivnosti v okviru s lovenske akcije fometinio 
pred svojim pragom, j e v polnem teku. Sonja Cernčič iz 
ptujskega Turističnega informativnega centra j e poveda
la, da bo Belinka pokrovitelj akcije in bo na svoje 
stroške v celoti obnovila dvanajst vrat. V sodelovanju s 
strokovnjaki Zavoda za varstvo naravne in kulturne de
diščino so j ih za zdaj za obnovo izbrali 28 . Tovarna 
čopičev Žima je že prispevala čopiče za obnovo vrat na 
mestni hiši in župnijskih. Vrata za obnovo naj bi pripra
vili do konca avgusta, pobarvali pa bi j ih v soboto, 5. 
septembra. Da bi bili za akcijo čimbolj pripravljeni, bo
do v zadnjih dneh avgusta v vseh prodajalnah, kjer pro
dajajo Beiinkine in Zimine proizvode, le-te prodajali s 
popustom. Belinka pa bo s pomočjo svojega strokovnja
ka dajala strokovne nasvete za uporabo svojih proizvo
dov. 

Cilj akcije obnove ptujskih vrat j e , da j ih s t rokovno 
pravilno ol^novimo ob upoštevanju vseh zakonitosti kul
turne dediščine. Sonja Černčič pravi , da ne bo ostalo sa
mo pri vratih, obnavljali naj bi tudi okna. V Turi-
stičnoinformativncm centru naj bi se oglasili vsi , ki želi
jo obnoviti vrata in okna, da bi j im strokovnjaki Zavoda 
za varstvo naravne in kulturne dediščine lahko pomagali 
s strokovnimi nasveti . Prizadevajo pa si, da bi j ih v akci
ji podprli tudi ptujski mizarji. Župan in predsednik 
izvršnega sveta bosta za sodelovanje zaprosila tudi 
pošto, ki naj bi brezplačno razdelila vabila Ptujčanom, 
da se v akcijo vključijo ter tako prispevajo za lepši videz 
mesta. MG 

Ribe ne smejo crkniti 
zaradi predstave 
(ODMEV NA PRISPEVEK V TEDNIKU, 
23. JULIJ 1992, STRAN 5) 

Projekt Na odprtem morju Slawomirja Mrožka v režiji Sama 
Strelca je odlična podoba stanja na področju kulturnih dejavnosti 
v našem mestu, kjer se glede na pisanje v časopisu gremo, kdo bo 
koga, ne pa kako bi vsi skupaj naredili nekaj za naše mesto, saj 
smo prebivalci tega mesta in da bi vsi skupaj naredili tudi nekaj 
iz mesta za druge, ki prihajajo in ki naj hi prihajali v naše mesto. 

Letos marca me je režiser Samo Strelec seznanil s projektom 
MOMO, ki naj hi bil realiziran v poletnih mesecih v Ptujskih to
plicah. Vesela sem bila pristopa in entuziazma mladega režiserja, 
kije tudi iz občinskih sredstev za raziskave dobil nekaj tolarjev za 
podpiplomski študij v Berlinu. Ob predstavitvi projekta je režiser 
bil seznanjen z dejstvom, da je občinski proračun že oblikovan, in 
sicer na osnovi prijavljenih projektov v jeseni 1991; ti so bile po
trjene v programu za letošnje leto. Obljubila sem delček sredstev 
iz postavke prireditve in proslave pri kulturi. Gre za 662.000 SIT, 
ki so namenjeni za financiranje vseh prireditev in proslav na ob
močju naše občine. Dana je bila obljuba, da če ho med letom 
prišlo do kakršnekoli pozitivne izravnave proračuna, ho projekt 
močneje podprt. To se do sedaj še ni zgodilo. 

Ponovno sem se srečala s tem projektom konec junija, in sicer 
indirektno po rumenem občinskem fičku, ki naj hi v predstavi so
deloval. Sodelovanje smo potrdili. V istem času je bilo potrjeno 
tudi sodelovanje oz. potrebna dela za pripravo ambietna - ribnika 
v Ljudskem vrtu, in sicer ho iz splošnega programa kolektivne ko
munalne rabe, ki se financira iz občinskega proračuna (iz istega 
kot kultura) Komunalno podjetje Ptuj očistilo ribnik, nadomestilo 
koše, posipalo poti ter dodatno za potrebe gledališke predstave 
pripeljalo in postavilo elektro dovod ter izvedlo ustrezno stopnišče 
za na splav (cca 700.000 SIT). Za oblikovanje plakata in gleda
liškega lista je bilo nakazanih 20.000 SIT iz postavke proslav in 
prireditev. Žal moram sporočiti, da je ta postavka izčrpana. 

Koordinutoricu predstave Branka liezeljak—Glazer se je mno
gokrat oglašala in skupaj smo rešili nekaj problemov, tudi sled
njega rešujemo. 

Drži, da bi finansiranje proračuna moralo hiti fleksibilnejše, 
enako velja za davčno politiko in seveda za republiška proračun
ska sredstva. Čeprav po pisanju oz. po izjavi ni dovolj fleksibilna, 
smo vendar akcije Zaveze kulturnih organizacij, kamor spada tudi 
gledališče, kjer imajo ravno tako postavko za proslave in priredit
ve, stoprocentno pokrili, dolžni smo ostali le občinski delež za tri 
abonentske predstave odraslih. 

Predračun za predstavo znaša osemsto tisoč SIT. Manj kot dve 
tretjini sta že pokriti iz občinskega proračuna, potrebno ho najti 
še 236.000 SIT s spoznzorji, vstopnino, deležem Zveze kulturnih 
organizacij in tako, kot je po radiu povedal eden od igralcev, da si 
bo opremo kupil sam, ker igra za svoje zadovoljstvo. 

Naučiti se bomo morali pravočasno se dogovarjati in tako do
kazati, da želimo vsi skupaj nekaj za naše mesto in okolico. 

Kristina Samperl-Purg 
član is SO Ptuj za šolstvo, kulturo in šport 

O r f e j č k o v k o t i č e k 
KAJ JE NOVEGA 

Obiskovalci prve Štajerske 
noči, ki je bila minulo soboto v 
Kidričevem, so se lahko pre
pričali o novem modnem dodat
ku, ki krasi obraz Helene Bla-
gne. Helena je na zelo dobro 
obiskani prireditvi pokazala, da 
je še vedno prva dama sloven
ske estrade. Edvin Fliser se je 
občinstvu predstavil s svojim 
železnim repertoarjem in raz
nežil predvsem starejšo genera
cijo. Fantje treh dolin so svoj 
repertoar dopolnili z novimi 
vižami, ki so jih promovirali 
prejšnji četrtek na radio Slove
nija. Osvežitev je bila skupina 
Veriga, ki je na noge spravila 
tako mlado kot staro. Štajerska 
noč je nedvomno uspela in pri
reditelj si je na koncu oddahnil 
in dejal: Na svidenje prihodnje 
leto Drugi štajerski noči. 

* # * 
Že sedmič bo Cerkvenjak v 

Slovenskih goricah gostil an
samble domače zabavne glasbe. 
To se bo zgodilo 26. .septembra 
na prireditvi, ki jo je organiza
tor, Kultumo-umetniško društvo 
Cerkvenjak, poimenoval Večer 
domače zabavne glasbe Cer
kvenjak 92. Ansambli bodo na
stopili s po dvema vižama. Ena 
bo lahko lastna, druga pa ljud
ska. S takšnimi tekmovalnimi 
pogoji bi radi ohranili ljudsko 
izročilo, ki ugaša v poplavi "no-
vokomponirane" slovenske gla
sbe. K sodelovanju vabijo vse 
slovenske ansamble ali posa
meznike, ki gojijo to zvrst glas
be. Prijave sprejemajo na na
slov: Kultumo-umetniško društ
vo, 62236 Cerkvenjak. Za vse 
nastopajoče so pripravili mikav
ne praktične in denarne nagrade. 
Zraven vseh tega pa bodo podeli
li najboljšim tudi klopotce. * * * 

Da tudi letos na Melodijah 
morja in sonca ni šlo brez "ku
hinje", dokazuje tudi to, da se 
je kaseta MMS "92 dobila že te

den dni pred festivalom. Nepi
sano pravilo pri izdaji kasete je, 
da se morebitna uspešnica poja
vi prva na A in B strani. In če 
ste kupili kaseto pred festiva
lom, ste že po njej lahko ugoto
vili nagrajence MMS '92. Zma
govalka petkovega večera, ki 
sta jo zapela Benč in Tomo, ni
kakor ne gre v uho. Tako bo tu
di ta festival, čeprav so na njem 
nastopili odlični glasbeniki in 
pevci, prehitro pozabljen. 

ORFEJČEK — 
POŠTNI 
POSREDNIK 

Ansambel FRANCA FLERETA 
Krtina 58 
61233 DOB PRI DOMŽALAH 

* * # 
Ansambel VINOTEKA 
SMILJAN GREIF 
Mariborska 64 
62312 OREHOVA VAS — 
SLIVNICA 

Prijatelji, zbrani v g o s t i l n i , . se 

pogovarjajo. Pogovor nanese na 
temo, kakšno ženo ima kateri 
od njih. Pa pravi prvi: — Moja 
Mica je kot perzijska muca! 

Drugi pravi: — Moja je kot 
hrček! 

Tretji pa je dejal: — Moram 
vama povedati, da tudi moja ni 
človek! * * * 

— Lojzek, koliko je 3x3 ? 
— Tovarišica. 3x3 je osem in 

ena ostane! 
— Ja zakaj pa ena ostane? 
— Za vsak primer, če imamo 

gumidefekt! 
* * 

Na kopališču: 
— Mami! Očka je postavil 

nov rekord v podvodnem pla

vanju! Niti enkrat ni vdihnil, pa 
je že dvajset minut pod vodo! * * * 

Polde ves zasopihan pridrvi 
na policijsko postajo: 

— Gospod policaj. Babice ni 
nikjer! 

— Koliko je pa babica stara? 
— 93 let, gospod policaj! 
— Nič se ne sekirajte. Veste, 

ljudje takšne starosti si v teh le
tih radi privoščijo kakšen kratek 
izlet. 

— Že, že, gospod policaj. 
Samo ne z mojim traktorjem! 

V NEDELJO OB 10. OHi KA RADfU PTIM 
OrSejček 

Po vaši glasovih so zmagovalci Orfejčkovih stopničk za julij 
Fantje z vseh vetrov, "popravni izpit" pa imajo Sleparji. 

ORFEJČKOVE STOPNIČKE ZA JULIJ: 
1. GASILSKA VESELICA - Fantje z vseh vetrov 
2. NA HOMCU - Stoparji 
3. HREPENENJE - Metalurg 
4. KDO SMO MI - Podkrajski fantje 
5. NA ZDRAVJE SOSED - Niko Zaje 
6. PONESI MI VETER TO PESEM - Krt 
7. ROŽE MOJ SO SVET - Jože Sumah 
8. KOŠNJA - Spomin 
9. USPAVANKA - Toni Iskra 

10. TU BO NAJINA POROKA - Mariborski kvintet 
11. MARJETKA - Franc Flere 
12. DOLENJSKA DEKLETA - Drago Elikari 

POKROVITEU ODDAJE: RIMUAN 
Nagrado pokrovitelja prejšnje oddaje. Turistične agencije An
ka, prejme: Brigita Ceh, Kukava 22 pri Juršincih. 
Glasovnice pošiljajte na naslov: RADIO TEDNIK, Raičeva 6, 
62250 PTUJ, s pripisom Za Orfejčkove stopničke. 
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FKUm SMO — PRE JBJ S M 
Razmišljanje ob 
predstavitvi Slovensice 
nacionalne stranke 

Predstavitev SNS v Narod
nem domu v Ptuju, kjcT je Zma
go Jelinčič dvajsetim 
Ptujčanom predstavil program 
stranke, je minila brez kakšne 
večje publicitete in zanimanja 
Ptujčanov za vključitev v njiho
ve vrste. 

2e uvodna trditev v progra
mu stranke, da je edina stranka, 
ki zastopa interese slovenskega 
naroda je neargumentirana in 
prozaična. Po mnenju in trdit
vah te stranke so vse druge 
stranke samo farsa ali pa ne de
lujejo v interesu slovenskega 
naroda. 

Nisem bil presenečen ob dej
stvu, da so stranki že ob ustano
vitvi prilepili etiketo fašistične 
stranke, saj s svojim progra
mom v večini to tudi potrjuje. 
Tudi sami v svoji stranki radi 
kakšni drugi prilepijo etiketo 
(na primer rdeča garnitura 
Drnovškovi stranki). 

Nekatere stranke po menju 
gospoda Jelinčiča še vedno na 
vrat na nos silijo v Evropsko go
spodarsko skupnost. 2e nekaj let 
vsi vemo, da je prosperiteta ma
lih narodov odvisna predvsem 
od sodelovanja z večjimi in na
prednejšimi narodi, kjer se lah
ko kot enakopravni partnerji 
vključujejo v mednarodne toko
ve tržnega gospodarstva in "dru
gih področij. Žal se bomo v 
začetku morali prilagajati trž
nim zahtevam EGS. Sčasoma se 
bo izkazalo, da je prihodnost 
naše male države odprtost v svet 
in tržna gospodarnost v okviru 
Evrope pravilno izbana pot. 

Zmotno je misliti, da moramo 
takoj "hermetično" zapreti ok
vire svojih meja in očistiti Slo
venijo od neslovenstva, vse dru
ge izgnati, od koder so prišli. 
Kaj ne bi bila to fašistična me
toda druge svetovne vojneo? V 
Evropi ne poznam države, v ka
teri ne bi bilo tujih državljanov 
ali ne bi tam mogli zaprositi za 
njihovo državljanstvo. Ne vem. 

kako bi se počutili tisti Sloven
ci, ki že desetletja živijo in de
lajo v državah na zahodu, ko bi 
jih gostujoča država postavila 
pred dejstvo, da se morajo izse
liti v domovino, tam pa po toli
ko letih ničesar več nimajo. To 
je dolgoročni proces, ki zahteva 
čas in trezno razmišljanje. 

Nc vem, zakaj se trkate po prsih 
in tako glasno vpijete, da morate 
skupaj stopiti "pravi Slovenci"... 
Slovenci smo vsi, ki tako čutimo 
in imamo državljanstvo naše nove 
države Slovenije. In vendar velika 
ve-čina nas nepravih Slovencev ne 
bo postala član vaše stranke, ker 
imamo drugačne poglede na bo
dočnost Slovenije. Zapiranje v ok
vir slovenskih meja ter nekakšno 
etnično čiščenje od drugega jugo
slovanskega življa takoj in sedaj 
je nesmisel, ki si ni zadala v pro
gram nobena stranka, da o zapi
ranju pred Evropo sploh ne govo
rimo. 

Programe, ki ste jih navedli, 
podpirajo tudi druge stranke in v 
tem je smisel: da s skupnimi pro
grami zagotavljamo lepši jutri za 
našo mlado državo. Vsekakor bo
mo podprli vaša prizadevanja za 
ekonomsko močno Slovenijo. 

Marsikaj nedorečenega je v va
šem programu, predvsem nas moti 
neprikrita mržnja do vsega tistega, 
kar ni slovensko, in odrekanje po
moči ljudem v stiski, ki so pri-
bežali kot begunci iz bivših jugo
slovanskih republik, kjer so vse 
izgubili. Bodimo vendar ljudje, saj 
nikoli ne moremo vedeti, kaj bo 
prinesel jutrišnji dan. 

Popolnoma se strinjam z vami, 
da se imate pravico vključevati v 
vse dejavnosti, vštevši tudi pravi
co v volilni boj, vendar močno 
dvomim, da bo stranka, ki si pri
zadeva za osamitev Slovenije, ne-
sodelovanja z EGS, etnično čišče
nje — pregon državljanov drugih 
bivših jugoslovanskih republik in 
neodpiranje v zunanji svet, imela 
veliko možnost vstopiti v sloven
ski parlament že zaradi tega, ker 
drugače misleči mislijo z drugo 
glavo in so ne-pravi Slovenci! 

Viki Par 

Obvestilo invalidom 
iz nemške vojske 

v o k v i r u s v o j e d e j a v n o 
sti j e D r u š t v o m o b i l i z i r a 
n i h S l o v e n c e v v n e m š k o 
v o j s k o 1 9 4 1 - 1 9 4 5 v s t i k u 
t u d i z n e m š k i m p r e s k r b o -
v a l n i m u r a d o m v Ku ld i , ki 
j e p r i s t o j e n za o d o b r i t e v 
i n i z p l a č e v a n j e i n v a l i d 
s k i h r e n t i n v a l i d o m iz 
n e m š k e v o j s k e . Z a h t e v k e 
za p r i z n a n j e i n v a l i d s k e 
r e n t e v l a g a j o š e v e d n o in 
v a l i d i o s e b n o , v e n d a r j e 
n a š e d r v i š t v o o r j ^ a n i z i r a l o 
v l a g a t e l j e m p o m o č p r i 
t e m . 

Z a h t e v k e za r e n t o (An-
t r a g ) l a h k o d o b i j o z a i n t e 
r e s i r a n i v p i s a r n a h d r u 
š t v a v Ce l j u , G r e g o r č i č e v a 
5 /a , a l i v M a r i b o r u , G r e 
g o r č i č e v a 19, t e r p r i o b 
m o č n i h o d b o r i h d r u š t v a v 
P t u j u , L j u t o m e r u , L e n a r t u 
v S l o v e n s k i h g o r i c a h , Ra 
d l j a h , R a v n a h , S l o v e n j 
G r a d c u , V e l e n j u , S l o v e n 
ski B i s t r i c i , S l o v e n s k i h Ko
n j i c a h , Š m a r j u p r i J e l š a h , 
M o z i r j u , S e v n i c i o b S a v i , 
K r š k e m i n H r a s t n i k u . 

Kandidat za rento izpolni 
zahtevek v slovenščini in ga 
preda v navedenih centrih. 
Društvo organizira prevajanje 
v nemščino, zdravniški pre
gled in pošlje nato vso potreb
no dokumentaci jo v Fuldo. 

Zainteresirane opozarjamo: 
— da se invalidska renta 

odobri v Fuldi samo za invalid
nost, ki je nastala v vojnih do
godkih in če je invalidnost 
večja kot 2 5 % ; oboje j e potreb
no dokazati. Preverjanje izvaja 
oskrbovalni urad v Fuldi; 

—- oceno invalidnosti izve
de zdravnik — specialist , ki 
uporablja v ta namen predpi
sane nemške normat ive; 

— povečanje že priznane 
invalidnosti j e možno na isti 
osnovi; 

— osnovne stroške zdrav
niškega preglede in del drugih 
stroškov plača kandidat sam, 
izjemoma pomaga naše 
društvo. 

Obvestiti že l imo tudi, da 
smo v stikih s pristojnimi or
gani Zvezne republike Nem
čije, da zagotovimo še druge 
ugodnosti inval idom (spre
membo sedanje delne v polno 
rento, balneološka terapija v 
Sloveniji in drugo) . Naše pre
dloge nemške oblasti še 
preučujejo. 

Vse nekdanje mobil iz i rance 
obveščamo, da j e naše društvo 
v stikih tudi z državnimi orga
ni Republike Slovenije, s ka

terimi poskušamo doseči ena
kopravno obravnavanje mobi-
lizirancev v nemško vojsko. 
Doseči žel imo podoben status, 
kot ga imajo nemški mobilizi-
ranci v drugih evrpskih 
državah. Našim organom smo 
predložili reševanje problema 
po vzorcu, kot sta to uredili 
Belgija in Luksemburg. Te 
države so sklenile z ZR 
Nemčijo pogodbe, s katerimi 
j e ZR Nemčija zagotovila 
sklad za odškodnine, za iz
plačila odškodnin, mobilizi
rane em pa skrbijo posebni or
gani mobil izirancev iz teh 
dežel . Pred nami je torej še 
naporen postopek z državnimi 
organi Republike Slovenije, ki 
naj bi sklenila meddržavno 
pogodbo z ZRN. 

Verjamemo, da bo naša se
danja vlada, potem ko je pod
pisala Helsinško listino in za
prosila za sprejem v Svet 
Evrope, kmalu popravila se
danji neenakopravni status 
mobil izirancev in opravila še 
druge aktivnosti v korist mo
bilizirancev. 

DMS — odbor za invalide 

fcafilpi 
pomoč I 

Z a h v a l j u j e m o se v s e m , 
ki so n a m v n e s r e č i o b 
p o ž a r u f i z i č n o ali m a t e 
r i a l n o p o m a g a l i . Z a h v a l a 
ve l j a t e m l e p o d j e t j e m i n 
u s t a n o v a m : R e p u b l i š k i ko
m i t e za k m e t i j s t v o . K m e 
t i j s k a z a d r u g a P t u j , M e r c a -
t o r I z b i r a P a n o n i j a P t u j , 
KK P t u j , M e t k a P t u j , A g r o 
a v t o m e t a l S p u h l j a , O p e 
k a r n a P t u j , M e r k u r P t u j , 
T a m e s P t u j , T r g o v s k o p o d 
j e t j e L i p a , M l e k a r n a P t u j , 
Les P t u j i n S t a n o v a n j s k i 
s e r v i s P t u j . 

I s k r e n a h v a l a v s e m ga
s i l s k i m d r u š t v o m , k i so 
p r i h i t e l a n a p o m o č . 

H v a l a s o r o d n i k o m , z n a n 
c e m — v s e m , k i so k a k o r 
k o l i p o m a g a l i v n e s r e č i . 
P o s e b n a z a h v a l a G a s i l s k e 
m u d r u š t v u M a l a v a s i n 
v a š č a n o m za t a k o m n o 
ž i č n o p o m o č . 

* * * 
D r u ž i n e V a u p o t i č , Ke-

l e n c i n K o s t a n j e v e c iz Ma
le v a s i 

Preroške obresti? 
Komunalno podjetje Ptuj — resor, ki opravlja obračune za plačevanje 

centralnega ogrevanja, ima tak računalniški sistem, da vnaprej vedo 
izračunati zamudne obresti, ki jih je treba plačevati poleg stroškov kur
jave. Prejel sem namreč tri položnice za plačilo kurjave za sedmi, osmi 
in deveti mesec letos. Na vseh treh so mi pripisali še zamudne obresti v 
znesku 9 tolarjev. 

Upam, da bo njihova pravna služba javnosti lahko dokazala, kako lah
ko uporabnikom ogrevanja vnaprej obračunavajo nekakšne zamudne 
obresti. Franjo Hovnik 

MILANU 
ŠERUGI 
V SPOMIN 

čustva ne morejo dojeti, 
razum ne sprejeti skrivno
stnih poti usode, ki je do
ločila, da je 16. junija, sredi 
dela, le nekaj dni pred 46. 
rojstnim dnevom v prometni 
nesreči ugasnilo življenje 
Milana Seruge, skrbnega 
moža in očeta, uglednega 
podjetnika, vsestransko de
lavnega in spoštovanjega 
človeka v naši družbi. 

Njegovo otroštvo, ki ga je 
preživljal na obronkih .slikovitih Haloz, .se ni dosti razliko
valo od sovrstnikov. Rojen je bil 21. julija 1947 v Ptuju, 
Živel je v Dravinjskem Vrhu, kjer je bil oče knjigovodja. 
Prvo znanje je začel pridobivati v osnovni šoli Videm pri 
Ptuju. Komaj 12 let mi je bilo, ko mu je leta 1959 v promet
ni nesreči umrl oče. Milan je že tedaj pokazal svoj plemeniti 
značaj in delavnost, kar sta mu dala vzgoja in vzgled v do
mačem družinskem okolju. 

Materi, ki ni bila zaposlena — družina je živela le od 
skromne pokojnine — je bil po očetovi smrti vedno v oporo 
in pomoč, tudi v skrbi za mlajšega brata in sestro. Pri tem 
svoje .šolske obeznosti ni zanemarjal. Šolanje je nadaljeval v 
IKS v Mariboru in se potem zaposlil v TAM Mariboru. Ob 
tem je .stalno pomagal materi, pomagal bratu in sestri, da 
sta končala .šolanje in stopila n a .samostojno pot življenja. 

Po odslužitvi vojaškega roka se je ob delu pridno učil in 
končal srednjo strojno tehnično šolo. Ob tem si je vedno 
znal odtrgati nekaj časa za široko družbeno in društveno 
dejavnost. Bil je član v raznih odborih, svetih, komisijah, 
vedno si je prizadeval za gospodarski in družbeni napredek, 
Z izjemnimi uspehi na področju šaha pa je tudi prispeval k 
ugledu Ptuja v slovenskem in širšem prostsoru. 

Po zaposlitvi v IMP Maribor se je tja tudi preselil in si 
tam ustvaril lastno družino. Ob tem ni zanemarjal obeznosti 
do sina Milana, ki je sicer živel pri materi, vendar je vedno 
rad prihajal k očetu. Vedno je čutil povezanost s Ptujem, za
to sta si z Ženo Marjano pred sedmimi leti začela graditi 
svoj dom v Novi vasi pri Ptuju, ki je s širitvijo mestnega ob
močja postal Zehnerjeva 9. V ta dom, ki .sta ga zgradila z 
veliko truda in odrekanja, sta se lansko leto vselila prav v 
dneh, ko je Slovenija bila v vojni, v boju za svojo samostoj
nost. Postal je topel dom za srečna, skrbna in delavna za
konca in za njuni hčerki Vanjo in Vesno. 

Že prej maja 1991, je ustanovil podjetje Agromat. Treba 
je bilo veliko dela, veliko organizacij.skih in poslovnih spo
sobnosti, da je zasebno podjetje zaživelo. Enako kot v 
otroštvu in mladosti doma, pozneje na delovnih mestih je 
bil tudi sedaj pri delu zagnan, zato tudi uspešen, mnogim 
svetovalec in vzornik. Rad je pomagal ljudem, rad je imel 
ljudi in ljudje so imeli radi njega. Zato je njegovo zasebno 
podjetje tudi kmalu zaživelo, se na tržišču uveljavilo in 
začelo prinašati dohodek. Seveda je bilo potrebno nenehno 
delo, stalni stiki s poslovnimi partnerji in tržiščem. Pogosto 
je bilo treba potovati; to je bil del posla, del vsakodnevnih 
opravil. Tako tudi tisti usodni četrtek, ko se je peljal po slo
ve niki proti Ar j i vasi... 

Tam se je zgodila strašna nesreča, ki je presunila vse lju
di na Slovenskem, tam je ugasnilo deset človeških življenj, 
ugasnilo tudi dragoceno življenje Milana Šeruge. Vsem, ki 
so ga poznali in spoštovali, ki so ga tudi v izjemno velikem 
številu pospremili na zadnji poti na novem ptujskem poko
pališču, pa bo ostal v trajnem spominu kot dober, delaven, 
uspešen in vzgleden človek. Slava njegovemu spominu! 

Franc Fideršek 

FRANC 

FIDERŠEK TOPOVSKA KFMA 
48. nadaljevanje 
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Dopoldne čiščenje orožja, po
tem zbor in pregled orožja in 
opreme. Popoldne nas je obi
skala vojaška tržnica z razno 
kramarijo za osebne potrebe, 
kupiti pa je bilo moč tudi pi
jačo. Zvečer smo v štabu voda 
poslušali celo radio Moskva. 
Organizirala sta to tista dva no
va vojaka, Dunajčana, in za to 
pridobila tudi komandirja, drugi 
nismo nasprotovali. Med drugi
mi poročili v nemščini je bila 
tudi vest, da je Stalin sprejel de
legacijo avstrijskih socialistov 
in jim zagotovil, da bo po vojni 
Avstrija zopet obnovljena kot 
satnostojna država v predvojnih 
mejah... 

"Huraaa - Avstrija bo zopet 
svobodna!" sta zavpila tista dva 
Dunajčana. Tudi komandirju, ki 
je bil Korošec, so se zaiskrile 
oči, pri drugih nisem opazil ka
kega navdušenja, prej neko po
ki apanost. Obnova Avstrije v 
predvojnih mejah mi ni šla v 
račun, bil sem še pod močnim 
vtisom predvojne literature in 
šole, kjer se je veliko govorilo 
in pisalo o neosvobojenih bra
tih, o slovenskih biserih Žili -
Rožu - Podjuni... Da bi se tudi 
po tej vojno morali odpovedati 
tej svoji zemlji, nisem mogel ra
zumeti, še manj sprejeti. Pred 
Vojno sem imel občutek, da smo 

Slovenci v Dravski banovini 
bolj objokovali izgubljeno Ko
roško kot pa pol milijona Slo
vencev goriške in tržaške po
krajine, ki so trpeli pod italijan
skim fašizmom. Tolažil sem se 
s tem, da je Stalin to avstrijskim 
emigrantom pač obljubljal iz 
propagandnih razlogov... Toda 
po vojni se je pokazalo, da je 
bila ta Stalinova obljuba re
snična, saj po vojni Sovjetska 
zeza ni podprla naših zahtev po 
slovenski Koroški. 

4 . o k t o b e r 
remenčuku so vojake precej 

nadlegovale uši. Perilo in pulo
verji so bili polni gnid. V štabu 
smo si pomagali tako, da smo 
perilo "prali" v bencinu, vendar 
gnid to ni uničilo. Sam sem 
praktično preizkusil nasvet ru
skega vojnega ujetnika, ki je 
dejal, da se uši in gnid najdo-
slednje znebiš, če oblačilo daš v 
"čiščenje" mravljam. Poiskal 
sem v gozdu mravljišče in ga 
pokril s svojim puloverjem. 
Mravlje so začele pridno od
našati gnide in tudi uši. Pri tem 
niso bile posebno ume, saj jim 
tudi nisem mogle dopovedati, 
da nimam časa stati pri mra
vljišču. Dvignil sem pulover in 
imel precej truda, da sem iz nje
ga spravil vse mravlje. Ugotovil 
sem, da tak način "razuševanja" 
ni najbolj j f i ročen, povrh pa bi 

še vsak vojak potreboval svoje 
mravljišče. 

Najbrž je to upoštevalo tudi 
vodstvo čete, zato so prav tisto 
jutro organizirali kolektivno ku
hanje ušivega perila. Po jutranji 
megli se je naredil lep sončen 
dan, zato se je perilo lepo 
sušilo. Še preden je bilo suho, 
je bil razglašen preplah in še 
vlažno perilo smo morali spra
viti v svojo prtljago (vsak vojak 
je imel po dva kompleta perila), 
se spraviti na vozilo in odpeljali 
smo se v smer ruskega predora 
fronte. Med vožnjo so bili po
gosti letalski napadi. 

V eni od globeli smo izstopi
li. Tam smo zvedeli, da je ruski 
preboj fronte že zaustavljen, za
to naša neposredna pomoč ne 
bo potrebna. Pomagati smo mo
rali le utrditi prednjo frontno 
črto, izkopati zaklone za stroj-
nična gnezda, jih povezati s 
strelskimi jarki in podobno. To 
delo je bilo treba opravljati pre
cej sklonjen, saj so nekako me
ter in pol nad zemljo sikale kro
gle. Z minometi nas na srečo ni
so obstreljevali, najbrž tisti dan 
niso imeli namena napadati. 

Delali .smo skoraj do polnoči, 
potem je prišla neka pehotna 
enota, ki je delo nadaljevala in 
bo potem tiste postojanke tudi 
držala. Odplazili smo se nazaj 
do vozil in se odpeljali v zaled
je na prenočevanje. 

V NEMŠKI VOJSKI 
5 . o k t o b e r 

Kaže, da je bilo na tistem od
seku fronte izredno živahno. 
Ves dan smo se prevažali okrog, 
stalno smo se srečevali s štur-
moviki, tu in tam kaj postorili: 
minirali most, cesto, tudi jez na 
precej velikem ribniku — v 
dnevnik sem si zapisal "jezeru". 
Kljub temu je bilo še toliko 
časa, da smo medtem "popestri
li" svojo zalogo hrane. Jez na 
ribniku je bilo treba razstreliti 
zato, ker so nižje ležečo vas za
sedli Rusi in jih je bilo treba 
"presenetiti" z vodno stihijo. Po 
eksploziji precej stoto v razstre
liva je voda iz ribnika začela 
bučati po rahlo padajoči dolini. 
Odnašala je s sabo vse, kar pač 
navadno odnaša deroča povo-
denj. Ribnik je bil poln krapov. 
Nekaj jih je deroča voda odne
sla in odložila med potjo, 
ogromno pa se jih je premetava
lo po blatu na dnu ribnika. Te 
so vojaki neke preskrbovalne 
enote pridno lovili. 

Pridružilo se jim je tudi nekaj 
vojakov iz naše enote, "obo
roženih" z železnimi ostmi za 
iskanje min, ki so se pokazale 
pripravne tudi za natikanje kra
pov. Vse je bilo treba odpremiti 
ekonomu v bataljon. 

Po precej napornem dnevu 
smo se zvečer odpeljali v neko 
drugo vas in se tam kar dobro 
namestili. 

6. o k t o b e r 
Enota je zjutraj odšla na gradnjo 

nekega zasilnega mostu. Koman
dir je odredil, da ostanem doma in 
za kosilo pripravim kurjo juho, 
ker mu kuhani krapi, kar je bilo 
uradno na jedilniku, preveč ne 
dišijo. Zvedel je tudi, da so neko 
vas v bližini izpraznili in tam je 
ostalo brez lastnika polno kur. Po
slal je tja dva vojaka, šoferja in 
glavnega kurirja, da nalovita nekaj 
kur, po tnožnosti živih, in si tako 
napraviti nekajdnevno zalogo. 

Pri pripravljanju kurje juhe ni
sem bil posebno vešč, vedel sem 
le, da brez petršilja in korenčka ne 
gre. Zato sem začel barantati s 
kmeticami v okoliških hišah za to 
zelenjavo. Pri tem mi je bila v po
moč ženska, ki je gospodinjila v 
hiši, kjer smo bili nameščeni. 

Kmalu sta prišla "lovca na kure" 
s precej obilnim plenom, par ustrel
jenih, druge žive. Povedala sta, da 
so v tisti vasi nekaj noči pred tem 
partizani napadli enoto, ki je tam 
prenočevala, eden od nemških voja
kov je bil ubit, nekaj pa ranjenih. 
Naslednji dan je bil kazenski p<-)hcxl 
in vse ljudi so odpeljali, v glavnem 
ženske in otroke. Po vasi gagajo 
krdela gosi, p<i dvoriščih iščejo 
zrna kure. Med "lovci" oziroma 
plenilci nista bila sama, prihajali so 
tudi iz dnigih enot. 

Nisem si zaradi tega delal kakih 
moralnih predsodkov. Je pač voj
na; če si ne vzameš ti, si bo vzel 
kdo drugi. Pri tem mi je pogosto 
prihajal na misel ljudski rek: 
"Bolje, da ješ ti pasje meso, kot pa 
pustiš, da pes žre tvojega!" 

Začelo se je že temniti, kurja ju
ha že postana, meso napol razku-
hano, vse skupaj malo presoljeno, 
ker še pač nisem imel prakse, ko 
so se utrujeni vojaki vrnili v po

stojanko. Vsaj govorili so, da jim 
pripravljeno kar dobro tekne. Ob 
tem tudi niso oporekali moji sa-
mokritičnosti. Potem smo zopet 
poslušali radio, komentirali smrt 
bolgarskega kralja, eden od Av
strijcev je ob določeni uri spet 
obrnil skalo na Moskvo, vendar ni 
bilo kakih posebnih novic. 

Pred spanjem sta Dunajčana še 
nekaj časa družno prepevala. 
Eden, pisal se je Cimermaim, je 
bil gledališki igralec, na fronto si 
je prinesel kitaro, na katero je rad 
brcnkal in zraven prepeval, bil je 
srednje postave, blondinec. Drugi 
je bil čmolas, visok, po poklicu 
nek mojster v kovinski stroki v to
varni, bil pa je tudi dober pevec. 
Njegovega imena ali priimka se ne 
spominjam; priimek prvega mi je 
pač ostal v spominu zato, ker je 
bil podoben tistemu, s katerim 
smo doma nazivali tesarje. Iz nju
nih razgovorov sem tudi razbral, 
da sta pred priključitvijo k rajhu 
pripadala socialnim demokratom. 
Oba sta imela tihega pokrovitelja 
v komandiraju voda. Ni mi bilo 
znano, ali so se poznali od prej. 

PRVI VOJNI PLEN 

7. o k t o b e r 
Spet sem ostal doma, da bi pri

pravil podobno kosilo kot prejšnji 
dan. Moral sem napraviti nekoliko 
daljši obhod, da bi nabral potrebno 
zelenjavo. Pri tem pridem na rob 
vasi, kjer je bila sveže napravljena 
ograja iz bodeče žice. Za ograjo so 
bile gruče žensk z večinoma ma
jhnimi otroki. Nekateri so glasno 
jokali. Domneval sem, da so to 
ljudje iz tiste vasi, kjer so "naši" 
lovili kure. Vprašal sem žensko, ki 
je bila najbliže ograji, zakaj otroci 
jokajo; odgovorila je, da so lačni. 

Dalje prihodnjič 
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Zakono zadrugah j 
2. nadaljevanje 

Med Takultativno vsebino 
zadružnih pravil š tejemo do
ločila o posebnih pogojih za 
sprejem v članstvo, o poteku 
seje občnega zbora, številu 
overiteljev zapisnika občnega 
zbora in podobno. Da bi lahko 
zadruga m njeni organi dobro 
in zakoni to poslovali , mora 
imeti natančna in podrobna 
zadružna pravila, v katerih pa 
naj se ne urejajo zadeve, ki so 
urejeni že v ZZ. 

Ustanovitelj i in organi za
druge morajo poskrbeti , da 
bodo osnutke oz. predloge za
družnih pravil , ki j ih bodo 
sprejeli na us tanovnem 
občnem zboru ustanovitelji , 
dopolnili in spremenil i pa na 
poznejših občnih zborih za
družni člani, sestavile osebe, 
ki bodo znale model splošnih 
zadružnih pravil , ki j ih na 
ustreznih seminarjih predsta
vljajo priznani strokovnjaki 
(n.pr. model zadružnih pravil , 
ki ga j e sestavil prof. dr. Goj-
ko Stanič s sodelavci obsega 
439 členov) konkretno prila
godili za svojo zadrugo. Brez 
poznavanja ZZ in zadružnih 
pravil člani ne morejo 
uspešno upravljati zadruge in 
uveljavljati svojih zadružnih 
pravic ter izpolnjevati svojih 
doložnosti . 

Zadružno članstvo 

Fizične ali pravne oseb, ki 
so na us tanovnem občnem 
zboru ustanovile zadrugo, se 
imenujejo ustanovitelji zadru
ge in s podpisom ustanovitve
nega akta postanejo zadružni 
člani. K že ustanovljeni za
drugi se lahko s pisno pristop
no izjavo, katere vsebina j e 
predpisana v 8. čl. ZZ , prigla
sijo kandidati za članstvo. Za
družna pravila določajo, kdaj 
postane kandidat član zadruge 
m kdo o tem odloča. Če tako 
določajo zadružna pravila. 

ima kandidat, katerega pri
stopna prijava j e bila zavrnje
na, pravico do pritožbe na 
občni zbor ali drugi organ za
druge. Opozoriti je potrebno, 
da sprejem v članstvo zadru
ge ni pravica, ki bi jo lahko 
uvljavljal posameznik. Zato 
kandidata, ki sicer izpolnjuje 
vse pogoje za sprejem, lahko 
zavrnejo iz najrazličnejših ra
zlogov, po mojem mnenju tudi 
iz političnih, verskih itd. Za
vrnjeni kandidat glede za
vrnitve nima sodnega varstva. 
Že pridobljeno članstvo pa ne 
preneha, če se njegova zadru
ga spoji z drugo zadrugo, pri
poji drugi zadrugi oz. razdeli 
na več novih zadrug, temveč 
se nadaljuje v novi zadrugi. 

Članstvo preneha s pisnim 
sporočilom o izstopu, z iz
ključitvijo, smrtjo fizične ose
be, prenehanjem pravne osebe 
in prenehanjem zadruge. Za
družna pravila lahko za izstop 
določijo odpovedni rok in tudi 
druge pogoje. 

Izključitev člana iz zadruge 
j e urejena v zadružnih pravi
lih. V i l . členu ZZ pa je do
ločeno, da je ne glede na do
ločbe zadružnih pravnih lahko 
izključen iz zadruge član, ki 
ne izpolni dospele obveznosti 
za vplačilo prevzetega deleža 
niti v nadaljnjih 30 dneh po 
pisnem opominu, ki mu ga j e 
zadruga poslala s pripo
ročenim pismom, in j e bil v 
opominu na možnost izključit
ve opozorjen. 

Sodno varstvo 
izključenega člana 

Izključeni član lahko zahte
va varstvo svojih pravic pred 
pristojnim rednim sodiščem v 
30 dneh po prejemu sklepa, s 
katerim je izrekel izključitev 
občni zbor ali s katerim je po
trjen sklep prvostopnega orga
na o izključitvi, oziroma v 30 
dneh po izteku roka, v kate

rem bi moral občni zbor ali 
drugi organ, ki rešuje pri tožbe 
članov, odločiti o pri tožbi (5. 
odst. 14. člena ZZ). 

Organi zadruge 

Vsaka zadruga ima tele or
gane: občni zbor, predsednika 
zadruge, nadzorni odbor ali 
najmanj enega preglednika, 
zadruga, ki ima deset oziroma 
več članov, pa ima tudi uprav
ni odbor. 

Če zadružna pravila tako 
določajo, ima zadruga tudi di
rektorja in druge organe (14. 
čl. ZŽ). 

Občni zbor 

Najvišji organ zadruge j e 
občni zbor članov zadruge. V 
15. čl. ZZ so določene zadeve, 
o katerih odloča občni zbor, 
zadružna pravila pa lahko do
ločajo: da direktorja zadruge 
ne voli in odpokliče občni 
zbor, temveč upravni odbor; 
da občni zbor odloča še v dru
gih, ne samo v 15. člen našte
tih zadevah; da zadružni član 
oz. njegov zakoniti zastopnik 
ne more pisno pooblastit i dru
gega člana za sodelovanje in 
odločanje na občnem zboru. 

Členi 16—25 ZZ pa vsebu
jejo: določbe o t.i. predstavni
škem občnem zboru, o kate
rem govorimo takrat, ko zara
di velikega števila članov, ve
likosti območja, na katerem 
zadruga sodeluje s člani , itd. 
zadružna pravila določajo, da 
j e občni zbor sestavlj'en iz 
predstavnikov, ki so j ih izvoli-
i člani; določbe o pravicah 

vsakega člana na občnem zbo
ru, kjer ima pri voli tvah en 
glas, če zadružna pravila ne 
določajo, da ima na določeni 
podlagi lahko posamezni član 
oziroma predstavnik več gla
sov; določbe o sklicu rednega 
in izrednega občnega zbora; 
določbe o vabilu na občni 
zbor in vsebino vabila; do
ločbe, da morajo biti nekatere 
zadeve, o katerih bo razpra
vljal občni zbor, dane na vpo
gled vsakemu članu od dneva, 
ko je bilo objavljeno ali posla
no vabilo na občni zbor; do
ločbo, da sklep, ki so ga so

glasno sprejeli in podpisali vsi 
člani zadruge, ne da bi se sešli 
na na-čin, predpisan za občni 
zbor, velja kot sklep občnega 
zbora (v tem primeru nekateri 
npr. dr. Emil Ščeferin iz Za
družne zveze Slovenije, govo
rijo o univerzalnem občnem 
zboru); določbe o sklepčnosti 
občnega zbora, ki čez eno uro 
po sklicu lahko sklepa ne gle
de na število glasov navzočih 
in zastopanih, če so bili člani 
ali predstavniki na to posebej 
opozorjeni v vabilu na občni 
zbor in v zadružnih pravilih ni 
drugače določeno; določbe o 
volitvah organov, med kateri
mi j e zanimiva tista, ki do
loča, da v primeru, če je dvoje 
ali več kandidatov za ista me
sta dobilo pri ponovnem gla
sovanju enako število glasov, 
odloča o izvolitvi žreb; do
ločbe o tistih zadevah, ki se 
na občnem zboru sprejemajo z 
najmanj dvotretjinsko večino 
glasov (npr. spremembe de
javnost i zadruge idr.); določbe 
o možnost i , da vsak sklep, ki 
je v nasprotju z zadružnimi 
pravili ali daje neupravičeno 
korist enemu ali več članom 
zadruge oz. drugim osebam v 
škodo zadruge, lahko celo 
vsak član zadruge izpodbija s 
tožbo pri pristojnem sodišču v 
60 dneh po končanem občnem 
zboru, možna pa je tudi tožba 
za ugotovitev ničnosti sklepa 
občnega zbora, ker je sklep v 
nasprotju s prisilnimi predpisi 
(zakonom itd.); določbo v 
vsebini zapisnika o občnem 
zboru. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Dober den vsohi den! Pšeničha je požeta, mokica bode 
zmleta, kruhek in pogača bata spečena, družinica 
osrečena. Moja kosa in jaz srna kar dobro žetev prestala: 
v hlodi srna žela, v dnevni hici pa v senci ležala. Saj vena 
vete, da mata kosec in ženjkija rada debelo senco in do
bro Južino. Vete pa tndi tisti pregovor, ki provi, da kak 
se kosci in žanjici streže, tak jima tudi orodje reže... 

Zaj so na televiziji olimpijske igre in bi jaz fort naprej 
tote tekme gleda. Mica pa se dere: "Frdamani gledalec, 
delo te gleda, ti pa tote olimpijce zijaš. Tota športna tele
vizija je iz tebe celo tele naredla, vizije pa itak nikoli nisi 
imeja... " 

Jaz pa ded kak ded, nič ne poslušan in samo gledan. 
Kak sen bija to ovokrot na otvoritvi olimpijskih iger po
nosen, gdo so našim slovenskim olimpijcom tak ploskali, 
ke so še mene pešice zasrbele. Saj neje nujno, da bi dobili 
kokšno kolajno, saj tudi olimpijsko geslo provi, da je na 
takšnih igrah boj pomembno sodelovati. Če pa zmogaš, 
pa si itak narodni heroj številka ena. 

Vete, tudi jaz sen bija v mlodih letih športnik. Najboljši 
sen bija v teki na krotke proge, gdo smo pri sosedi kradli 
zrele črešje. Pa tudi z veselice sen enih porkrot prileta 
domu z olimpijsko hitrostjo, saj so me dečki iz sosednje 
vasi pred seboj tirali. Seveda pa je najbolj važno, da me 
neso dobili, saj bi si te najbrž zapeja tisto pesem: "Mesec 
sveti gor na nebi, zvezdic vidim taužnt in še stii, šlotam 
rebra si potrta in privlečen se domu..." 

Tejko te naj bo za gnes iji drugič več. Ja, pa še to vam 
moren povedati: Na našen Suhem bregi smo veselico ime
li, se veselo zavrteli pa dobro pili in jeli. Z Mico smci 
piišla domu glih te, gdo je začeja domači kokot budnico 
kikirihati. 

Pa srečno. Vaš kikirikec Luizek. 

Ohranimo ali poveč{ijm0 
Nadaljevanje iz prejšnje številke 

APNJENJE 
Kalcifikacija ali apnjenje je oskrbovanje tal s 

kalcijem, da bi povečali njihovo rodovitnost. S 
tem ukrepom zmanjšamo kislost tal, izboljujemo 
njihovo strukturo in spodbujamo koristno delo
vanje bakterij. 

Če težka tla dobivajo kalcij, postanejo rahlejša, 
povečuje se njihova zračnost in prepustnost za 
vodo, peščena tla pa po apnjenju postanejo kom
paktnejša in bolje zadržujejo vlago. Kalcij tako 
kot humus izboljšuje sposobnost sprejemanja hra
nil in mobilizira rastlinska hranila v tleh, nevtrali
zira kisline in uravnava reakcijo tal, pospešuje 
razkrajanje organskih snovi v tleh in nevtralizira 
toksičnost nekaterih soli. 

Kalcij se izgublja iz zemljišč z izpiranjem, ero
zijo in porabo kulturnih rastlin in plevelov. Pose
bej veliki porabniki kalcija so lucerne, detelje in 
zelje. 

Večina naših tal je kisle reakcije in slabe struk
ture razen lahkih prodnatih tal, ki ležijo na prvi 
dravski terasi neposredno ob koritu reke Drave, ki 
so nevtralne do slabo alkalne reakcije, in tal, ki so 
nastala na nanosih reke Pesnice in so v glavnem 
slabo kisle reakcije. Močno kisla tla s ph vredno
stjo pod 5 ali pa tudi pod 4 so tista, ki so nastala 
na krčevinah gozdov, na lažjih prodnatih tleh na 
Dravskem polju, revnejša tla v Slovenskih goricah 
in na splošno tla, ki so zelo redko gnojena s hlev
skim gnojem. Zakisanost tal pa je pospešila tudi 
raba fiziološko kislih mineralnih gnojil. 

Na vseh teh tleh zelo dobro uspevata krompir 
in ozimna rž, slabše koruza in oljna ogrščica, ve
liki problemi pa se pojavljajo pri pridelovanju 
pšenice in sladkorne pese, ki na izrazito kislih 
tleh slabo rasteta in dajeta slabe pridelke. 

Za različna tla veljajo različnae optimalne vred
nosti ph, ki so odvisne od tekstume sestave tal 
(tipa tal) in vsebnosti humusa v tleh: 
glinasta in ilovnata tla: 7,0 
peščena ilovica: 6,5 
ilovnati pesek: 6,0 
peščena tla: 5,5—6,0 

Potrebne količine kalcijevih gnojil za apnjenje 
najbolje določimo na osnovi kemične analize tal, 
ki jo po metodi AL izvedemo na Kmetijskem za
vodu v Mariboru, po metodi EUF pa v Tovarni 
sladkorja v Ormožu za pridelovalce sladkorne pe
se, uporabna pa je tudi v drugih kulturah. 

Odmerek gnojila za apnjenje je odvisen od 
vrste materiala za apnjenje in ph vrednosti tal. 
Bolje je, da zakisana tla bogatimo s kalcijem v 
manjših količinah (1,5—2,5 t/ha CaO) v presled
kih dveh do treh let. Posebej peščenim kislim 

tlom ni priporočljivo naenkrat dodajati velikih 
odmerkov apna, ker bi to povzročilo prevelik šok 
pri talnih organizmih in bi močno vezalo mikroe
lemente, velike količine apna pa pospešujejo mi
neralizacijo organskih snovi iz tal in znižujejo ra
ven humusa. 

Z apnjenjem se sam po sebi ne reši problem 
plodnosti tal. To le pospešuje razgradnjo humusa 
in mobilizira rastlinam nedostopne hranilne sno
vi, popolne rezultate apnjenja pa lahko pričakuje
mo, če tla normalno gnojimo z mineralnimi in or
ganskimi gnojili. 

ČAS ZA IZVAJANJE APNENJA 
Poletje je najprimernejši čas, da material za ap

njenje raztrosimo po stmišču in ga s prašenjem 
plitvo zadelamo v tla. S poznejšim globokim 
oranjem in pripravo tal se bo material za apnjenje 
enakomerno porazdelil po ornici. Mleti apnenec, 
dolomitno moko in dehidrirano apno potrosimo s 
trosilci za mineralna gnojila, karbonantni mulj pa 
s posebej prirejenimi trosilci za hlevski gnoj. 

Apnjenja hkrati z gnojenjem s hlevskim gno
jem in organskimi gnojili ne priporočamo, ker se 
pri stiku apna s hlevskim gnojem izgublja dušik 
iz organskih gnojil. Zato je priporočljivo, da naj
prej opravimo apnjenje, hlevski gnoj pa zaorjemo 
pri naslednjem oranju. 

Koristnega vpliva apnjenja ne opazimo takoj, 
temveč šele v drugem in tretjem letu, potem pa se 
postopoma zmanjšuje. Za ponovno apnjenje se 
odločimo na osnovi nove analize zemlje. 

MATERIALI ZA APNJENJE 
1. Karbona tn i mulj je stranski produkt pri pre

delavi sladkorne pese. Na močno kislih tleh ga 
potrosimo tudi 10—15 t/ha. Na razpolago je sa
mo v Tovarni sladkorja v Ormožu v času predela
ve sladkorne pese, v glavnem samo za proizvajal
ce sladkorne pese. Zaradi vpliva na godnost tal in 
vsebine ima prednost pred drugimi materiali za 
apnjenje. Največji strošek pri uporabi sta prevoz 
in trošenje. 

2. Mleti apnenec vsebuje 50—55 odstotkov 
CaO. Njegova vrednost je večja in hitrejše deluje, 
če je bolj fino mlet. 

3. Dolomitna moka vsebuje okrog 30 odstot
kov CaO in 20 odstotkov MgO. V zemlji je manj 
topna kot mleti apnenec, zelo pa je zanimiva za 
tla , kjer poleg kalcija primanjkuje tudi magnezij. 

4. Dehidr i rano apno vsebuje 70 odstotkov 
CaO, zaradi agresivnosti in fine praškaste struk
ture pa je zelo neprimerno za trošenje. 

Dragica Zadravec, dipl. ing. agr.. 
Svetovalna služba za poljedelstvo 

pri Kmetijskem zavodu Maribor 

V vrtu 
v S A D N E M V R T U j e k o 

n e c j u l i j a l a h k o že k a r bo 
g a t a b e r a v s e h v r s t s ad j a . 
P o j agod i čev jv i i n z g o d n j i h 
k o š č i č a r j i h z o r i j o z g o d n j e 
s o r t e b r e s k e v , s l iv i n 
č e š p e l j , za o b i r a n j e p a so 
n a m n a vo l j o že t u d i zgod
n j e s o r t e j a b o l k i n h r u š k . 
S a d n i v r t t a k o iz t e d n a v 
t e d e n p o s t a j a p r i v l a č n e j š i 
i n k o r i s t n e j š i i n n a m j e v 
z a d o v o l j s t v o , saj n a m z 
ž l a h t n i m i n o k u s n i m sad
j e m v r a č a v s e , k a r s m o 
v a n j v l o ž i l i . 

O b r a n e g r m e k o s m u l j , 
r d e č e g a i n č r n e g a r i b e z a , 
m a l i n t e r d r u g e g a j a g o -
d i č e v j a p r e r e d č i m o i n ob -
r e ž e m o , d a b i se v z g o j n i 
i n r o d n i les d o j e s e n i še 
d o v o l j o b r a s t l a . J a g o d i č e v -
j e p r i s a d n i h v r s t a h i n sor
t a h r a z l i č n o o b l i k u j e r o d 
n i l e s . N e k a t e r i r o d i le n a 
e n o l e t n e m l e s u , r a s t o č e m 
iz d v o l e t n e g a a l i s t a r e j 
š e g a , d r u g i n a d v o l e t n i h 
m l a d i k a h a l i n a k r a t k i h 
r o d n i h b r s t i k a h . P r e d rez-
j o u g o t o v i m o , k a t e r i les j e 
b i l l e tos r o d e n , i n t e m u pr i 
l a g o d i m o n a č i n r ez i . Od re
ž e m o p o l o m l j e n e veje , s t a r 
i n i z r o j e n lest t e r m l a d e ne -
d o r a š č e n e p o g a n j k e . Pus t i 
m o le 3 d o 5 na jbo l je razvi 
t i h i n v g r m u e n a k o m e r n o 
r a z p o r e j e n i h p o g a n j k o v , ki 
bocio s luž i l i za n a d o m e s t n i 
les . 

V s t a r e m l e s u se v g n e z d i 
z a l e g a v e č i n e š k o d l j i v c e v 
j a g o d i č e v j a , z a t o j e p r i p o 
r o č l j i v o p o g a n j k e p o r e z a l i 
d o t a l , k a r še p o s e b e j ve l ja 
za m a l i n e , o d n e s t i v e l e iz 
n a s a d a n a k u p t e r s e ž g a l i , 
d a p r e p r e č i m o n j i h o v na
d a l j n j i r a z v o j . 

P r i o b i r a n j u j a g o d i č e v j a 
s m o z e m l j o bo l j ali m a n j 
p o h o d i l i i n s t l ač i l i , p a t \ id i 
p l e v e l i so p r i č e l i r a s t i , za
t o g r m e p l i t v o o k o p a m o , 
d a p r e p r e č i m o p r e t i r a n o 
i z h l a p e v a n j e v l a g e i n r a s t 
p l e v e l o v . 

Č e so p r i o b r a n e m j a g o 
d i č e v j u l is t i v v r š i č k i h zvi
t i i n so se p o j a v i l e u š i , j i h 
u n i č i m o z u s t r e z n i m i i n 
s e k t i c i d i . L i s t n a p o v r š i n a 
j e o b i č a j n o p o o b i r a n j u i n 
i-ezi i z č r p a n a i n p o š k o d o 
v a n a , z a t o j e p r i p o r o č l j i v o 
š k r o p i v u d o d a t i l i s t n o 
g n o j i l o , k a r v i g o d n o v p l i v a 
n a f o r m i r a n j e c v e t n i h br 
s t o v za r o d v n a s l e d n j e m 
l e t u . 

V B I V A L N E M V R T U z i m 
z e l e n e ž i v e m e j e še zad
n j i č s t r l ž e n m o i n o b l i k u j e 

m o . O d v i s n o o d s t a r o s t i i n 
v r s t e n a s a d a n a j b i r e z b i 
la o p r a v l j e n a n a j k a s n e j e 
d o s r e d e a v g u s t a . Me ja se 
b o p o s t r i ž e n j u še o b r a -
šča l a i n n o v i p o g a n j k i , se 
m o r a j o d o j e s e n i še t o l i k o 
u t r d i t i , d a p r i o s t r e j š i z i m i 
n e b i p o z e b l i . 

G r m o v n i c a m , k i s o p r e 
n e h a l e c v e t e l i , d o s l e d n o 
o d s t r a n j u j e m o socve t j a a l i 
c v e t o v e , d a se r a s t l i n e n e 
i z č r p a v a j o za t v o r b o se
m e n j a . Vr t j e t u d i v i d e t i 
v e l i k o l e p š i b r e z o d m r l i h 
c v e t o v . 

V Z E L E N J A V N E M V R T U 
k o n e c j u l i j a i n v z a č e t k u 
a v g u s t a s e j e m o t i s t e v r s t e 
v r n i n , ki n a m b o d o v k r a t 
k e m č a s u d o j e s e n i še n u 
d i l e p r i m e r e n p r i d e l e k . 
K o r e n č e k , k o l e r a b i c a i n 
n i z k i f ižol za s t r o č j e n a j 
b o d o le z g o d n j e s o r t e , k e r 
le t a k š n e u s p e j o v k r a j š i 
r a s t n i d o b i . S e j e m o še l ah 
k o j e s e n s k o š p i n a č o , m e 
s e č n o r e d k v i c o , l i s t n i 
o h r o v t , p a s e v e d a n a m o 
t o v i l e č n e p o z a b i m o . 

S e j e m o n a p r o s t e g r e d i 
ce , ki s m o j i h p l i t v o z ra 
h l j a l i . G l o b o k a o b d e l a v a 
i n o b r a č a n j e ž i v i c e b i b i l o 

v t e m č a s u š k o d l j i v o , k e r 
b i s e i z g u b i l o p r e v e č za 
l o ž n e v l a g e , k i j e še g l o b l j e 
v t l e h . 

J e s e n s k i m p o s e v k o m p o 
g n o j i m o z 2 d o 3 c m d e b e 
lo p l a s t j o d o b r o p r e p e r e l e 
g a k o m p o s t a i n n e k a j 
m e š a n e g a š o t n e g a g n o j i l a , 
k i g a p r e d u p o r a b o n a 
m o č i m o . G n o j e n j e s svež i 
m i o r g a n s k i m i i n m i n e r a l 
n i m i g n o j i l i j e v s u š n i h 
o b d o b j i h i n s r e d i p o l e t j a , 
k o v t l e h o b i č a j n o p r i m a n 
j k u j e t a l n e v l a g e , p r e j ško
d l j i v o k o t k o r i s t n o . 

<^ <^ ^ ^ ^ 

Č e se p r i s e t v i i n s a j e n j u 
v r n i n r a v n a m o p o b i o k o l e -
d a r j u , so z a r a s t l i n e , k i j i h 
p r i d e l u j e m o z a r a d i l i s t a , 
d o l o č e n i s e t v e n i d n e v i 2 9 . 
j u l i j t e r 7. i n 8. a v g u s t , za 
r a s t l i n e , k i j i h p r i d e l u j e 
m o z a r a d i p o d z e m n i h p l o 
d o v ( k o r e n a , g o m o l j a a l i 
č e b u l i c e ) 2 6 . i n 2 7 . j u l i j a 
t e r o d 1. d o 5. avgi^ista, za 
r a d i n a d z e m n i h p l o d o v 
30 . i n 3 1 . j u l i j a t e r 1. a v g u 
s t a , r a s t l i n e p a , k i j i h p r i 
d e l u j e m o z a r a d i c v e t a , i n 
z d r a v i l n a z e l i š č a o d 2 7 . d o 
2 9 . j u l i j a i n 6. a v g t i s t a . 

Miran Glušič, ing. agr. 

Krvodajalci 
P e r u t n i n a P t u j , 14 . j u l i j a : M a r j a n a K o k o l . 

N o v a v a s 1 7 / a , M a r k o v c i ; V e r o n i k a C a f u t a , 
T r ž e č 14; Jože Vav ipo t i č , J a b l o v e c 2 1 ; M a r t i n 
Brec , V o l k m e r j e v a 7, P t u j ; Ado l f J a n ž e k o v i č , 
P o l e n š a k 40 ; M i h a e l a S v e n š e k , K o z m i n c i 13 ; 
J a n e z P e r n e k , Z g o r n j i L e s k o v e c ; Jož i ca T o 
p l a k , C a n k a r j e v a 2, P t u j ; M i l a n K r a j n c , Vel i 
ka V a r n i c a 64; Alojz V r b n j a k , P o d g o r c i 5 9 / a ; 
M i l a n M u n d a , P r e ž i h o v a 1, Ptvij; A n i c a 
B r m e ž , Se la 3.5; M i l a n T r a v n i k a r , O b ž e l e z n i 
ci 12, P t u j ; V a l e n t i n T u r n š e k , S p u h l j a 6 8 / b ; 
B r a n k o Be l šak , S p u h l j a 10; I v a n K o v a č i č , Po
l e n š a k 4 4 / b . 

G r a j e n a , 16 . j u l i j a : I v a n B r e z n i k , G r a j e n a 
17 /a ; K o n r a d R o d o š e k , M e s t n i V r h 89 ; An
d r e j K r a m b e r g e r , M e s t n i V r h 50 . 

P o s a m e z n i k i , 14. i n 16 . j u l i j a : V i k t o r i j a 
V i n d i š , S o v i č e 10; J e r n e j a B o m b e k , Ul ica 2 5 . 
m a j a 19, P t u j ; M a r i j a V a j d i č , R i m s k a p l o š č a d 
1, P t u j ; F r a n c H e r g a , J u r š i n c i 75 ; A n g e l a Per -
ge r , V o l k m e r j e v a 24 , P t u j ; A n i c a K m e t e c , Ci r -
k o v c e 1/c; S t a n i s l a v K i t a k , P r v e n c i 19; Voja 
V e l i č k o v i č , P o t r č e v a 4 8 , P t u j ; S t a n k o Ro
d o š e k , C i r k o v c e 30; J a n e z C i g u l a , R o t m a n 15; 
M a r i j a Š o š t a r i č , V a r a ž d i n s k a 3 5 , D u b r a v a ; 
R o m a n K o c i p e r , M i h o v c e 5 7 / b ; A l b i n a Č e r n i -
v e c , K v e d r o v a 5, P t u j ; M a k s K o s e n b u r g e r , Zg . 
H a j d i n a 156; I v a n R a š č a n , S l o v e n j a v a s 3 5 / b ; 
Jože F r a n g e ž , S p o d n j e J a b l a n e 32 ; A n d r e j 
M a t j a š i č , P r e š e r n o v a 2, P t u j ; M o j c a F r a s , Ko
r o š k a c e s t a 77, M a r i b o r ; M a r i j a M u r š i č , Kra i 
g h e r j e v a 15, P t u j ; D a n i j e l P u k š i č , N o v a v a s 
9 3 , M a r k o v c i ; Z l a t k o G a l u n , H a j d o š e 78/f . 

K l i c a n i : A n t o n P o ž a r , L a n c o v a v a s 60 . 
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STRELJANJE NA GLtNAS|E GOLOBE 

TA ŠPORT NAM JE V KRVI 
Ko je leta 7966 oče Rudi osvojil jugoslovansko zlato in je bil vi-

ceprvak dedek Franček, je Igor šele shodil in niti misliti si ni bilo 
mogoče, da bo čez četrt stoletja mali deček zakorakal po enakih 
stopničkah državnega prvenstva Slovenije. Igor Rakuša je na le
tošnjem DP v trapu osvojil zlat pokal in dosegel olimpijsko normo 
— 184 golobov. Prvenstvo je bilo tokrat organizirano na Ptuju in 
ponovno so ga ovirali bližnji prebivalci. Tako se moramo vsaj do
takniti tudi problemov, ki ovirajo delovanje Trap - skeet kluba Ptuj. 

Igorja Rakušo je streljanje ved
no zanimalo, čemur se ob rezulta
tih njegovega očeta in deda ne 
moremo čuditi. Najprej je streljal 
z zračnim orožjem, tri leta pa tre
nira streljanje na leteče cilje in že 
dosega najvišje rezultate v državi. 
Letos je na treh pozivnih turnirjih 
osvojil 4., 3. in 1. mesto, v finalu 
državne trap lige 4. mesto, v dvo
boju Slovenije in Hrvaške 2. me
sto, na svetovnem pokalu v Italiji 
31. mesto v dvojnem trapu, na 
evropskem prvenstvu v Carigradu 
je bil po prvem dnevu odličen 18., 
nato je dobil vnetje živcev na roki 
in od dobrega rezultata se je moral 
posloviti. Na državnem prvenstvu 
v trapu na Ptuju je bil zlat in osvo
jil je olimpijsko normo. Če bi bila 
kvota športnikov za Slovenijo 
večja, bi tudi Igor in Marjan So-
tlar iz Senožeč lahko tekmovala v 
Barceloni. 

Igor Rakuša je tudi predsednik 
Trap skeet kluba Pjuj. Povedal je, 
da ima klub danes 20 aktivnih čla
nov, ki tekmujejo v državni ligi, 
med njimi tri državne reprezentan-
te. Poleg ljubljanske Olimpije in 
senožeške Svobode je najmočnejši 
tovrstni klub v Sloveniji. Vsa leta 
dosegajo zelo dobre rezultate. Le
tos so se njihovi strelci Igor Ra
kuša, Tone Hlupič, Drago Verde-
nik in Janko Rožmarin udeležili 
treh pozivnih turnirjev za sestavo 
državne reprezentance. Med šesti
mi reprezentanti so mlado državo 
zastopali trije Ptujčani : Hlupič, 
Rakuša in Rožmarin. Hlupič in 
Rožmarin sta se udeležila tekmo
vanja za svetovni pokal v Kairu, 
Hlupič in Rakuša svetovnega po
kala v italijanskem Lunatu, nato 
Hlupič še pokala v Suhlu v 
Nemčiji. Sezona se za to vrsto 
športa izteka, vendar pa jih čakata 
še dve pomembni mednarodni tek
m i — v Brnu in Moskvi. 

Vendar imajo tudi težave. Pred 
leti so streljali na glinaste golobe 
pri Pinčarjevem mlinu, nato so ob 
stezi za karting uredili strelišče za 
ta šport. V začetku so pogosto pri
rejali takrat še jugoslovanska in 
republiška prvenstva, tukaj so tre
nirali poljski in madžarski strelci, 
vsako leto so izvedli mednarodno 

prvenstvo. Turizem, za katerega se 
zavzemamo danes? Morda, le da 
se danes ta šport zaradi spora s 
krajani Orešja — strelišče je bilo 
nekaj časa celo zaprto — ne more 
razvijati v smislu ptujske turi
stične ponudbe. Kaj si pravzaprav 

predstavljamo pod turizmom in 
kaj pod športom? Ali se občani in 
naši poslanci zavedajo, da bi, če bi 
se uresničila znamenita in draga 
strategija razvoja turizma na Ptuju 
in bi resnično prihajale množice 
turistov k nam, tudi ti povzročali 

hrup in nas motili v vsakdanjem 
življenju? Morda bo kdo rekel: 
Vsega pa res ne moreš stlačiti v 
isti koš. In vendar načrtujemo in 
načrtujemo, to, kar imamo, pa ovi
ramo, oviramo. 

Milena Zupanič 

^ Kdo dobiva denar iz občinskega proračuna ali kaj dela 
Športna zveza? 

Trap skeet klub Ptuj kljub trem državnim reprezentantom 
iz občinskega proračuna denarja, namenjenega športu, ne 
dobiva. Zakaj? Tudi strelci na glinaste golobe so strelci in 
zato- naj bi spadali v ptujsko Strelsko zvezo. Ker pa ta itak 
dobiva premalo denarja za svoje drugo delo, je želel postati 
Trap skeet klub Ptuj samostojni član Športne zveze Ptuj, kot 
so samostojni tudi drugi, celo istovrstni klubi neke športne 
zvrsti v ptujski Športni zvezi- Te tako bi namreč bili strelci 
na glinaste golobe upravičeni do proračunskih sredstev.^ Fe
bruarja so vložili prošnjo za sprejem v Športno zvezo. Špor
tna zveza ni do danes, torej v petih mesecih, prav nič pisno 
odgovorila. Pač pa so jih baje posamezni člani njenega pred
sedstva ustno in tako rekoč na ulici že zavrnili. Kljub trem 
državnim reprezentantom. 

Igor Rakuša, letošnji državni 
pravk in predsednik Trap ske
et kluba Ptuj. Posnetek M. Zu
panič 

Bistveni so skoncentriranost In hitri refleksi. 
Posnetek M. Ozmec. 

Ker Je za I«) š tevi lko 
pri.šio v urtdni .š lvo veli
ko športn ih novic , obja
v l j a m o nekatere sestav
ke na strani 14. 

P i k a d o 
v nedeljo, 12. julija, je 

bil v gostišču Mislovič v 
Mezgovcih odigran mošt-
veni turnir v pikadu — v 
igri cricket. Tekmovalci so 
dosegli tele rezultate: 1. Si
birija III. (Podvinci); 2. 
Gregorec I (Mestni Vrh); 3. 
Čič-Gic (Vičava). 

Najuspešnejša moštva so 
bila nagrajena s pokali in 
denarnimi nagradami. 

Točkovanje v igri cricket 
je moštveno. Po prvem tur
nirju vodi moštvo Orinoco 
(Ptuj) pred Sibirijo (Pod
vinci) ter Cebekom (Ptuj) 
in Kurentom (Bukovci), ki 
si delita tretje mesto. 

Naslednji turnir bo 2. av
gusta v bistroju Lipa v Vi
tomarcih. gQ^j^ Zagoršek 

V Spuhlji 
najboljši 
Zlatko 
Roškar 

Turnir ob 7. obletnici Šahovske sekcije Spuhlja je 
pritegnil veliko število ljubiteljev šahovske igre. Ta
ko je glavni sodnik Jože Voglar (državni šahovski 
sodnik) v tabelo vpisal 23 igralcev, med njimi veliko 
mladih. Prvo mesto in s tem pokal je osvojil Zlatko 
Roškar s 6,5 točkami, sledijo Nandi Supančič 5,5, 

Edvard Popošek, Branko Rot, Viki Napast in Danilo 
Križe, vsi po 5 točk, itd. Prvi trije so prejeli še pisna 
priznanja, od 2. do 5. mesta praktične nagrade, po
sebno nagrado pa sta prejela še najboljši mladinec ter 
zadnjeuvrščeni igralec. 

Silva Razlag 

Milanu 
Šerugi 
v slovo 

še nikoli mi ni bilo tako 
težko pi.sati za časopis kot da
nes. Večina šahovskih član
kov je bila povezana z Mila
novimi uspehi. Tudi prejšnji 
četrtek nas je večina prebira
la članek o njegovem uspeš
nem na.stopu na turnirju ob 
dnevu državno.sti v Mariboru 
prav v času, ko se je on boril 
s smrtjo in ko je ta na žalost 
zmagala. 

Ne.štetokrat je prav v zadnjih stotinkah sekunde s premišljeni
mi potezami rešil prenekatero .šahovsko partijo — svojega 
Življenja mu ni uspelo. Zadnja poteza je ostala neodigrana, 
.šahovska ura za vedno ustavljena. Šahovski prijatelji v društvu 
sirom Slovenije in zunaj meja naše domovine ne moremo dojeti 
krute resnice, da se je tako tragično končala 30-letna u.stvarjal-
na šahovska pot Milana Šeruge, v kateri je bilo veliko posa
mičnih in moštvenih uspehov. Preveč bi jih bilo naštevati. V šte
vilnih osvojenih pokalih in medaljah na republiških prvenstvih, 
v 2. zvezni ligi, posebej pa v dveh osvojenih naslovih dopisnih 
državnih prvakov je vtkan njegov veliki prispevek. Več kot 20 let 
je bil uspe.šen organizator in funkcionar dru.štva, regionalne 
Šahovske zveze Maribor, v organih bivše ZTKO in TKS... Ves čas 
se je zavzemal za dvig kakovosti in množičnost. Tako je bila pred 
leti po njegovi zaslugi izredno aktivna ŠS Videm, največ zaslug 
pa ima za ustanovitev ŠS Spuhlja, ki je ena najaktivnejših v 
občini. 

Svoje .šahovske sposohno.sti je u.spešno potrjeval tudi kot zvez
ni šahovski sodnik in tu se mu je uresničila ena največjih želja 
— sojenje na najpomembnejši .šahovski prireditvi, olimpiadi leta 
1990 v Novem Sadu. 

V zasebnem, poslovnem in šahovskem življenju so ga krasili 
vztrajnost, borbenost in optimizem. Vse to je zmogel, ker je bila 
v njem izredna notranja moč in nenehna želja po novem, 
boljšem, naprednem in koristnem. Zato je lahko uresničil svoje 
velike cilje pri postavitvi la.stnega podjetja in gradnji doma; ob 
številnih drugih opravkih in obveznostih je ostal 30 let nepre
trgoma do zadnjega zvest ljubitelj in aktivni član velike šahov
ske družine v Ptuju in Sloveniji. 

Številna priznanja .so bila le skromna oddolžitev za njegovo 
predano, nesebično delo in dosežke. Ob veliki bolečini in globo
kem sočustvovanju z njegovimi najdražjimi ostajajo z nami lepi 
spomini na skupno delo z njim, na številne zapise njegove boga
te .šahovske ustvarjalnosti. 

Oh mnogo prerani smrti se Milanu Šerugi lahko žal samo še 
enkrat iskreno zahvalimo za vse, kar je dal ptujskemu in sloven
skemu šahu. In tega je bilo veliko. 

Prijatelji iz Šahovskega društva Ptuj 

Letošnji letalski mladiči 
Te dni je na letališču v Moškanjcih prvič samostojno vzletelo 8 mladih 

fantov, jadralnih začetnikov. Vsi so dijaki ptujskega SŠC ali pa so šolski 
center zapustili. Ce bodo še naprej vztrajni — do sedaj so se izšolali teore
tično in preživeli marsikatero delovno urico na letališču — se bodo drugo 
leto pridružili 55 jadralnim pilotom AK Ptuj z dovoljenji. Medtem pridobiva 
učiteljsko dovoljenje tudi Tomaž Pliberšek in bo tako štirinajsti učitelj ja
dralnega letenja v Aeroklubu. 

Ptujski jadralci so v letošnjem letu naleteli že 12.683 kilometrov v 834 
urah in 729 startih. Pilot Igor Kolarič je ravnokar na evropskem tekmovanju 
v jadralnem letenju na Madžarskem. M. Zupanič 

Stojijo z leve: Aljoša Štrafela, Boris Roškar, Mitja Pintarič, Go-
razd Vindiš, Davorin Rižnar, Ivan Lavrič, upravnik letalske šole 
in učitelj Vili Tomašič ter Tomaž Pliberšek; čepita Borut Kvar 
in Božo Cvetko 

IZLET NA TRIGLAV 
Planinsko društvo Ptuj in Moški komc^mi /bor iz Ptuja organizi

rata od 9. avgusta do 11. avgsta izlet na Triglav. 
Prijave In vplačila v društveni pisarni v torek in petek od 16. do 

18. ure do zasedbe mest v avbosusu (50). 
Cena 1.000,00 tolarjev. V ceni so prevoz in nočnine. 
Drugi stroški: hrana in pijača iz nahrbtnika ali po naročilu v pla

ninskih domovih. 
Oprema: planinska za visokogorje, /dravsl\ena in planinska iz

kaznica. 
Pogojj za udeležbo: fizična in psihična kondicija, primerna opre

ma. 
Posebnost izleta: Komorni zbor bo na vrhu Triglava skupaj z 

dnigimi udeleženci proslavil 40-letnico kultumo-umctniškcga delo
vanja. 

Dodatne informacije in pojasnila dobite pri vodji izleta, tel. 772-731 
fs! ) in 775-IIO (doma). Vodja izleta Tone Purg 

ATLETIKA 

Segova državna prvakinja 
Atletski k l u b IBL O l i m p i j a Je v soboto in nede l jo v LJu

bljani izvedel d r ž a v n o p r v e n s t v o S loveni je v atlet iki za 
mlajše m l a d i n c e in m l a d i n k e . T e k m o v a n j e Je bilo zan imi 
vo , d o s e ž e n a Je bila vrs ta d r ž a v n i h in osebn ih rekordov, 
za nekatere t e k m o v a l c e pa Je bila to zadnja pr i ložnost , da 
izpolnijo n o r m o za m l a d i n s k o sve tovno p r v e n s t v o , ki bo v 
avgustu v da l jnem Seulu v Južn i Korej i . 

Romanar Šega — dve medalji v Ljubljani. 

Odlična ptujska štafeta 4 krat 400 metrov je pred kratkim na 
državnem članskem prvenstvu v Celju osvojila drugo mesto in 
postavila nov ptujski rekord, 3:19,57. Od leve: Krabonja, Je-
renko, Potočnik in Krajnc. 

PTUJSKI KOLESARJI MED 
TRENINGI IN TEKMOVANJI 

Kolesarji KK Perutnina Ptuj tekmujejo vsak konec tedna. Tako so se po 
dirki za pokal Krke pred mesecem udeležili mednarodne cestne dirke v av
strijskem Volsbergu, kjer sta dosegla mlajša mladinca dvojno zmago — Mit
ja Mahorič je osvojil zlato, Miran Kelner srebro, ravno tako dobro pa je 
vozil tudi Matjaž Cernenšek, ki je bil peti. Pri starejših mladincih se je 
uvrstil Zlatko Cajič na deveto mesto. 

Ponovno je bil izredno uspešen tudi Marjan Jauk, ki je v gorski vožnji v 
Avstriji v močni mednarodni konkurenci osvojil drugo mesto za Avstrijcem 
Manfredom Kornelsononi. Njegov rezultat je še toliko pomembnejši ob 
podatku, da je dirkalo tudi 12 profesionalnih kolesarjev. Marjan Jauk je ta
ko prvi slovenski kandidat za evropsko prvenstvo, ki bo v Nemčiji, in sve
tovno, ki bo v ZDA, je povedal predsednik kluba Rene (ilavnik. 

Renc (jjavnik meni. da .so zadnji veliki uspehi mladincev že rezultat pre
hoda na intenzivni trening, saj so fantje pričeli v začetku počitnic trenirati 
dvakrat dnevno. Veliko pomembnih tekmovanj jih čaka v avgustu, ko se bo
do udeležili tudi .štiridnevne dirke v Avstriji z močno mednarodno konkuren
co. Tu bodo nastopili tudi domači konkurenti, kolesarji Roga in Save, tako 
da bodo Ptujčani lahko primerjali svoje rezultate tudi v državnem merilu. 

McZ 

Rok Hostnik je na prvenstvu v Celju v troskoku s 14,75 metra 
osvojil bron in postavil nov osebni in ptujski rekord. 
Foto: I. katar 

Na tekmovanju so bili najboljši mladi atleti in atletinje celjskega Kladi-
varja—Cetisa, zlasti njihov atlet Grega Cankar, ki je osvojil kar štiri zlate 
medalje. Ptujski mlajši atleti in atletinje so osvojili tri medalje: Romana 
Šega zlato v metu diska in bron v metu kopja in bronasto Kristjan Pralija v 
teku ns 1000 m. 

Rezultati ptujskih tekmovalcev—mladinci: 100 m: 14. Esih 12,17 sek; 
daljava: 8. Petrovič 613 cm; 1000 m: 3. Pralija 2:37,69; 4 x 300 m: 4. Ptuj 
2:31,71: 300 m: 4. Pralija 36,59 sek; višina: 6. Petrovič 180 cm; 4 x 100 m: 
6. Ptuj 46,27 sek. Mladinke: disk: 1. Šega 38,86 m; kopje: 3. Šega 40.04 m. 

IZ. 
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v TEKIIKIM KLP0 PTtIJ 

Skozi tenis v živi jen je 
/Mkaj se vedno več ljudi odloča za tenis? "Ko poskusiš, se za

strupiš. Je atraktiven. Odvisen si samo od partnerja. Tudi televi
zijski zgledi vlečejo. In na Ptuju so vsi pogoji, da lahko uspeš: do
volj teniških igrišč, usposobljen trenerski kader, kmalu bo pričela 
obratovati dvorana in, kar je glavno, tu je tudi veliko dobrih in 
sposobnih otrok..."pripoveduje Zoran Krajnc, vodja tekmovalne
ga pogona pri Teniškem klubu Ptuj. 

Na o s m i h ig r i š č i l i Te
n i š k e g a k l u b a P t n j o b pUij 
s k i h t o p l i c a h j e v s a k d a n 
ž i v a h n o ves d a n . Že o b po l 
o s m i h z j n t r a j piid(>jo o t r o 
ci , ki se n a j p r e j p o d v o d 
s t v o m u č i t e l j i c e iz A v s t r i j e 
u č i j o n e m š k i j e z i k , n a t o se 
o g r e j e j o in k m a l u p o d e v e 
ti l u i p r i č n e j o i n t e n z i v n o 
t r e n i r a l i . I s ta s k u p i n a t re 
n i r a t \ i d i p o p o l d a n , k o n i 
v e č t a k o v r o č e . T o so p r e d -
t e k m o v a l c i , s t a r i o d se
d e m d o d e v e t le t , p a p i o 
n i r j i d o 12 let i n s t a r e j š i . 
T r e n i r a j i h Z o r a n K r a j n c , 
a b s o l v e n t F a k u l t e t e z a 
š p o r t , s i c e r p a e d e n r e d 
k i h S l o v e n c e v z a m e r i š k o 
l i c e n c o t r e n e r j a t e n i s a : 
" T e n i s j e t e h n i č n o i z r e d n o 

z a h t e v e n š p o r t . P r e d e n 
l a h k o b o d o č i i g r a l e c p r i č 
n e n o r m a l n o i g r a t i , se u č i 
t e h n i k e t r i l e t a . Z a t o m o 
ra jo t u d i m l a d i t e k m o v a l c i 
v l o ž i t i v t r e n i n g v e l i k o 
ča sa . N a tej r a z v o j n i s t o p 
nj i k o t so n a š i t e k m o v a l c i 
s e d a j , t r e n i r a j o p o t r i u r e 
d n e v n o , k a s n e j e b o d o m o 
ra l i s e v e d a v e č , če b o d o 
že le l i u s p e t i . P o u d a r j a m , 
d a p r i t r e n i n g i h n e g r e za 
t e l e s n e n a p o r e , k i b i b i l i 
za o t r o k a š k o d l j i v i , i n t e n 
z i v n o s t t r e n i n g a j e s t r o g o 
p o d n a d z o r o m . " 

V č e m s e a m e r i š k a m e 
t o d a t r e n i n g a r a z l i k u j e o d 
n a š e ? 

Z o r a n K r a j n c : " Učen je 
izha ja p r i A m e r i č a n i h iz 
t o č k e z a d e t k a t e n i š k e žogi
ce. V s v e t u j e t a m e t o d a na j 
bol j r a z š i r j e n a in t u d i na j 
bolj v i spešna . Na n a š i Fa 
k id t e t i za š p o r t s m o d o d a l i 
n e k a t e r e za n a š o k u s n u j n o 
p o t r e b n e e l e m e n t e , n e k a t e 
r e pa s m o i zpus t i l i . " 

V T e n i š k e m k l i i b t i P t u j , 
k j e r si Uidi " z r a s e l " , d e l a š 
s e d a j k o l t r e n e r d v e l e t i . 
Kaj s e j e v k l u b t i v t e m 
č a s u s p r e m e n i l o , k a k š n e 
r e z u l t a t e d o s e g a t e ? 

Z o r a n K r a j n c : " P o s k \ i s i l i 
s m o s s a m o f i n a n c i r a n j e m 
— i n o b n e s l o se j e . T o po
m e n i , d a m o r a v s a k o t r o k 
o z i r o m a s t a r š i za u č e n j e 
s v o j e g a o t r o k a p r i s p e v a t i 
d o l o č e n d e l e ž d e n a r j a . Iz
k a z a l o se j e , d a j e to s t a r š e 
i n o t r o k e p o z i t i v n o m o t i 
v i r a l o , saj če n e k a j p l a č a j o , 
h o č e j o , d a o t r o k n e k a j 
osvo j i , o t r o c i z e l o r e d n o 
p r i h a j a j o , s t a r š i j i h v z p o d 
b u j a j o . Če p a j e v s e b r e z 
p l a č n o , j e i n t e r e s p r i h a j a 
j o č i h m a n j š i . S e v e d a t o n e 
p o m e n i , d a t i s t i , k i n i m a 
d e n a r j a , n e m o r e t r e n i r a t i . 
Č e u g o t o v i m o , d a j e n e k i 

o t r o k t a l e n t , s t a r š i p a so v 
t e ž a v a h , i m a j o p o p u s t . 
P r a v t a k o s t i m v i l i r a m o t e k 
m o v a l c e - u s p e š n e j š i k o t 
so , v e č s t r o š k o v v z v e z i s 
t e k m o v a n j i n o s i k l u b . 
O t r o k , k i b o m o r d a v t e n i 
s u u s p e l , m o r a p r i č e t i s 
š o l o m e d š e s t i m i n o s m i m 
l e t o m . S e d a j i m a m o v šo l i , 
k i j o v o d i p r o f e s o r t e l e s n e 
v z g o j e B r a n e K o m e l s p o 
m o č j o v a d i t e l j e v , 60 o t r o k , 
ki se z e l o v e l i k o z a d r ž u j e 
j o n a i g r i š č i h i n v k l u b u . 
T e k m u j e p a 15 d o 20 
n a š i h č l a n o v . N a j u s p e š 
n e j š a p o s a m e z n i k a s ta b i 
la l a n i R o k P l o h i i n Bošt
j a n K r e u t z m e d m l a d i n c i , 
s i c e r p a j e m l a d i n s k a ek i 
p a z e l o d o b r a — m e d č l a n i 
so l e t o s t r e t j i v d r u g i 
d r ž a v n i l ig i . T u j e še še s t 
p i o n i r j e v i n p i o n i r k d o 12 
le t , p a k a k š n i h p e t p r e d 
t e k m o v a l c e v , s t a r i h o d 7 
d o 9 l e t . " 

Kaj p r i č a k u j e š o d t e k 
m o v a l c e v ? 

Z o r a n K r a j n c : " Z e l o t e ž 
k o i n n e h v a l e ž n o j e k a r k o 
li n a p o v e d o v a l i . Na P t u j u 
so s e d a j v s i p o g o j i za d o 
b r o d e l o , s p o k r i t i m i ig r i 
šči p a b o m o d o b i l i m o ž 
n o s t a k t i v n e g a t r e n i n g a 
t u d i p o z i m i , k a r j e z e l o po 
m e m b n o . Za u s p e h j e po 
t r e b e n s e v e d a t a l e n t , o t r o 
k e p a p o s k u š a m o vzgo j i t i 
v p r a v e š p o r t n i k e - b i t i 
m o r a j o h i t r i i n o b v l a d a t i 
t e h n i k o , z n a t i p a m o r a j o 
t u d i p r e n a š a t i b o l e č i n o in 
p o r a z , b i t i m o r a j o v z t r a j n i 
i n p s i h o l o š k o s t a b i l n i . Sa 
m i h s e b e s e m o r a j o zave 
d a t i , k č e m u r s p a d a t u d i 
p r i m e r n o o b n a š a n j e i n od
n o s d o d r u g i h . V e n d a r 
b r e z d e l a , d e l a , r e s t r d e g a 
d e l a u s p e h a n i . " 

M. Zupanič 

V soboto in nedeljo je Teniški klub Ptuj gostil rekreativni 
turnir BOSS open. Med 30 člani iz raznih slovenskih krajev 
je po presenečenju poznavalcev zmagal Damir Bežan iz Lju
tomera, pred Jagačičem iz Maribora in Vučakom iz Gornje 
Radgone. Janez Mulej, oče najboljše slovenske igralke, je za
radi obveznosti svoje hčere dvoboj polfinala predal.Pri člani
cah je zmagala Mariborčanka Lea Vran — De gen, bivša 
državna prvakinja, danes odlična rekreativka, pred Sonjo 
Marinkovič ter Vero in Nevo Nahberger iz Ptuja. 

Naslednja velika prireditev na igriščih Teniškega kluba 
Ptuj bo 20. avgusta, ko bo regijsko prvenstvo pionirjev in pio
nirk do 12 let. Pričakujejo več kot 100 udeležencev. 

Zoran Krajnc: "Če dobro de
laš, je uspeh z malo sreče sa
moumeven..." 

Podmladek Teniškega kluba Ptuj — ob najhujšem soncu bodo 
svoje napake in uspehe analizirali na videosistemu v učilnici. 

Prva mesnica KZ Lovrenc 
Tudi Kmetijska zadruga Dravsko polje Lovrenc se je preobli

kovala po Zakonu o zadrugah. Gospodarska situacija sili pod
jetja, prav tako zadruge, v zmanjševanje števila zaposlenih. V 
KZ Lovrenc pa so ubrali drugačno pot in začeli širiti svojo de
javnost, ki ohranja delovna mesta . Tako so v petek odprli v Ptu
ju na Muzejskem trgu (v prostorih nekdanje gostilne Novi svet) 
svojo prvo mesnico . V njej nudijo po konkurenčnih cenah vse 
vrste mesa, v prvi vrsti t istega, ki priraste v hlevih njihovih čla
nov in kooperantov na osnovi doma pridelane krme. Poleg 
osnovih vrst mesa pa nudijo vse druge izdelke, ki sodijo v to
vrstno prodajalno. Obljubljajo tudi konkurenčne cene. Sicer pa 
jih obiščite in se prepričajte sami. j g 

Nova mesnica KZ Lovrenc na Muzejskem trgu 
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BRALCI SPRAŠUJETE 
ŽIVLJENJSKO MESTO ZA PSA 

Pes, ki živi v bloku, se veliko zadržuje pred blokom, sprehaja 
pa se seveda v bližini blokov in po mestu. Medtem opravlja svo
je življenjske potrebe. Predvsem v blokih, ki imajo skupno dvo
rišče, so pasji iztrebki velik problem. Tu je namreč veliko ma
jhnih otrok, ki se okoli blokov ij»rajo. Najbolj pereče je 
vprašanje za starše majhnih otrok, ki še vse nosijo v usta in se 
labko tako mimoj^rede nalezejo kakšne bolezni, ki jo prenašajo 
psi. Seveda nimam nič proti psom, tudi otroci jih imajo zelo ra
di, vendar bi nekako le morali zavarovati zdravje vseh nas. Ka
ko bi si lahko pomagali, sprašuje zaskrbljena mamica T. N. s 
Ptuja. 

VprašaH smo ptujske inšpekcijske skužbc. Komunalna inšpektorica 
Jožica Težak je povedahi, da vključuje lo vprašanje več problemov. Za 
nastanitev psa v bloku bi moral stanovalec, kot predpisuje odlok o 
hišnem redu, pridobiti pisno soglasje vseh stanovalcev svojega vhoda. 
Če takšnega soglasja lastnik psa nima in če kateri od stanovalcev psa 
prijavi inšpekcijam, je prav komunalni inšpektor dolžan ukrepati. 

Drugi problem so pasji iztrebki v mestu. Odlok o varstvu in urejanju 
zelenih površin "...prepoveduje puščati živali na zelenice, kopališča, 
športna in otroška igrišča, šolske vrtove in pokopališča. " Predvidena 
kazen za te prekrške je od 200 do 4000 tolarjev. Višino kazni določi sod
nik za prekrške po prijavi in dokazih o prclcršku. Vendar pa komunalna 
inšpektorica Jožica Težak meni, da bi več rešil predpis, ki bi nalagal la
stnikom psov, da morajo pobirati iztrebke svojih ljubljencev in jih od
metavati na za to primerna mesta. Tako na zahodu policija kontrolira 
sprehajalce, ali imajo s seboj pribor z.a pasje iztrebke. Če ga nimajo, jih 
denarno kaznuje. Najbrž so tam prebivalci tudi bolj osveščeni. Pri nas 
pa je rešitev teh vprašanj trenutno predvsem v zavesti lastnikov psov, saj 
bi se ti morali zavedati tudi neprijetnosti, ki jih njihovi varovanci pov
zročajo drugim prebivalcem mesta. 

HRUP NA GUGALNICAH 

v razmeroma zaprtem dvorišču na Rimski ploščadi so pred kratkim 
namestili gugalnice. Problem se pojavi predvsem zvečer, ko se dolgo v 
noč — tudi do polnoči — na njih zadržujejo starejši otroci, ki so zelo 
glasni, kolnejo, kričijo... Sem je obrnjeno naše spalnično okno, zato nas, 
pa tudi druge stanovalce hrup moti. Zakaj so namestili gugalnice prav 
tu? Kdo je to načrtoval, kdo jih je namestil in kdo jih lahko odstrani? 
Predlagamo, da jih postavijo v bližino blokov, morda na sedaj prazen in 
neurejen prostor med zdravstvenim domom in bolnišnico, kjer hrup ne 
bi motil nikogar. Bralka H.S. 

Vprašali smo na več strani. Izvedeli smo, da je šlo za dopolnitev igral 
po vsem mestu s sredstvi iz sklada stavbnih zemljišč. Igrala je obnovilo 
Komunalno podjetje po obstoječih ureditvenih načrtih. Otroci so se jih 
zelo razveselili. Hrup po 22. uri je šteti h kaljenju javnega reda in miru, 
pri čemer lahko posreduje učinkovito samo policija. 

Pripravila M. Zupanič 

TEDNIK ISCE ODGOVOR 

Zlatoporočenca 
Kojc iz Čermožiš 

Na slovesnosti, ki je bila v soboto, 25. julija, v poročni 
dvorani na magistratu v Ptuju, sta bila proglašena za zla
toporočenca Franc in Ana Kojc, kmetovalca iz Čermožiš, 
KS Žetale. 

Franc je bil rojen 23. marca 
1914 v Zetalah, Ana, rojena 
Stres, pa 7. julija 1919 v Čer-
možišah. Poročila sta se 11. ju
lija 1942 v Zetalah in začela 
kmetovati na Anini domačiji. 
Kmečkemu stanu in zemlji sta 
ostala zvesta vse življenje. V 

zakonu se jima je rodilo 8 
otrok, od teh jih 6 še živi. Ob 
zlatem jubileju se je z njima ve
selilo tudi 16 vnukov in 7 prav-
nukov. 

Čestitkam in dobrim željam 
ob zlati poroki .se pridružuje tu
di uredništvo Tednika! pp 

Zlatoporočenca v poročni dvorani matičnega urada Ptuj. Foto: 
Langerholc 
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Na območju ptujske občine je trenutno registrira
nih 613 beguncev, od tega največ iz Bosne in Hercego
vine ter nekaj iz Hrvaške. Pretežni del — kar 390 — jih 
je nastanjenih pri znancih ali sorodnikih, 223 pa jih 
je v begunskem, centru na Zagrebški cesti, kjer jih je v 
ponedeljek, 27. julija, obiskal tudi načelnik Oddelka 

za notranje zadeve občine Ptuj magister Janez Mere 
ter se z njimi pogovarjal o aktualnih begunskih 
težavah. Kot smo izvedeli, je za vse begunce v ptujski 
občini dobro poskrbljeno, saj so deležni tako pomoči 
Rdečega križa kot Karitas. OM 

Gradisove barake ob Zagrebški cesti so polne beguncev, v 
glavnem žensk in otrok. Foto: M. Ozmec 

V PTUJU SE JE OKUŽILO IN ZASTRUPILO OKROG 25 Umt 

kremnih rezinah 
Prejšnji četrtek je v zvezi z 

okužbo in zastrupitvijo s krem
nimi rezinami slaščičarne ptuj
skega podjetja Ptujske pekarne 
in slaščičarne vodja higiensko-
epidemiološkega oddelka Zavo
da za zdravstveno varstvo Mari
bor v Ptuju dr. Ciril Korpar po
vedal: "Gre za manjšo okužbo 
in zastrupitev s hrano. Do danes 
smo registrirali 18 zastrupitev, 
obstaja pa možnost, da jih bo še 
več. Vzrok za okužbo je klica iz 
rodu salmonel in je bila izolira
na pri večini od devetih ljudi, ki 
so morali na zdravljenje v bol
nišnico. Ti so tudi povedali, da 
so jedli kremne rezine Ptujskih 
pekarn in slaščičarn. 

Preiskava še ni končana, zato 
ne moremo povedati, kako in od 
kod je prišla klica v živilo. 

Prve primere zastrupitve smo 
odkrili v četrtek popoldne, 16. 
julija, in potem še v petek, 17. 
julija, in v soboto, 18. julija. 
Tega dne smo obrat tudi sanitar-
no-higiensko pregledali, odvze

li brise in vzorce živil. 
Slaščičarni pa smo priporočili, 
da odpravi ugotovljene poman
jkljivosti v obratu in na dvo
rišču, ki je neurejeno tudi zara
di popravljanja strehe. Obrat 
smo obiskali še v ponedeljek in 
v torek ter se dogovorili za de
zinfekcijo in dezinsekcijo. De
lavcem smo odvzeli blato, da bi 
morda tudi po tej poti odkrili 
kliconosca. Vsi dosedanji rezul
tati so negativni." 

Epidemiološko opazovanje 
slaščičarne še traja. Vodstvo 
Ptujskih pekam in slaščičarn pa 
je ob okužbi in zastrupitvi dalo 
tole izjavo: "Slaščičarna, ki je 
sestavni del Ptujskih pekam in 
slaščičarn, slovi kot čista in ure
jena. V njej delajo slaščičarke 
že vrsto let, nekatere že več kot 
dvajset. Vsi delavci, ki imajo 
opravek s slaščicami, so redno 
pregledani, imajo opravljen iz
pit iz higienskega minimuma in 
ustrezno opremo. Poleg rednega 
čiščenja dnevno tudi dezinfici-

ramo delovne površine, tla m 
delovni pribor. Naša poo
blaščena služba redno jemlje 
vzorce izdelkov ter brise delov
nih površin in pribora. Res pa 
je, da je nemogoče mikrobio
loško pregledati vsako surovino 
posebej (na primer jajca, 
mlečne izdelke). Zaradi ukre
pov, ki jih izvajamo, smo bili 
toliko bolj presenečeni ob vesti, 
da naj bi prišlo do zastrupitve z 
izdelki naše slaščičarne." 

Morda so klice salmonele v 
resnici prišle v rezine s surovi
nami, vendar gre za zdaj le za 
domneve. Uradno ni mogoče še 
ničesar povedati, saj preiskava 
še ni končana. V ponedeljek 
(27. julija) je dr. Ciril Korpar 
povedal, da naj bi bilo okrog 25 
okuženih in zastrupljenih. Od 
18, kolikor jih je bilo v prejš
njem tednu, jih je bilo na zdra
vljenju v bolnišnici devet: osem 
v mariborski, otrok pa v ptujski. 
Ti so se tudi sami "javili", za 
druge pa so morali poizvedova
ti. Ob tem neljubem dogodku so 
se pojavila številna vprašanja; 
najpogostejše je, kako to, da je 
minilo več dni od prvih prime
rov okužbe in zastrupitve, urad
ne izjave pa ni bilo. MG 

KULTURNI 
KRIŽEMKRAŽEM 

PTUJ * Pokrajinski muzej vabi 
na ogled razstave Srečanje z Jutro-
vim na ptujskem gradu. 

PTUJ * V minoritskem samo
stanu je še na ogled retrospektivna 
razstava likovnih del patra Mirka 
Pihlerja. 

PTUJ * V Ljudski in študijski 
knjižnici si lahko ogledate v štu
dijskem oddelku razstavi Kolumb 
in doba odkritij ter Najboljši slo
venski roman. 

PTUJ * V župnijski dvorani sv. 
Ožbalta si lahko vsak dan od 16. 
do 18. ure ogledate razstavo del li
kovnih ustvarjalcev iz Avstrije, 
Italije in Slovenije. Razstava je 
prodajna, izkupiček od prodanih 
del pa je namenjen uresničitvi pro
grama župnijske Karitas. 

PTUJ * V soboto, S.avgusta, bo 
v Ljudskem vrtu premiera drame 
Slavvomira Mrožka Na odprtem 
morju v režiji Sama Strelca. 

O s e b n a k r o n i k a 
Rodile so — čestitamo: Anica Šuen, Gabrnik 50 — Tomija; 

Matilda Bezjak, Bukovci 32 — Jerneja; Darinka Predikaka, 
Stmišče 10 — deklico; Marija Haložan, Obrez 46 - dečka; Mateja 
Lesjak, Ciril-Metodov dr. 6, Ptuj — Aljaža; Marija Lorenčič, To
maž 20 - Evo; Stanislava Kosi, Gibina 8 — deklico; Marjeta 
Muršec, Vitomarci 35 — dečka; Desanka Vidak, Krčevina pri 
Vurberku 7 — Andreja; Marija Žemljic, Kuršinci 44 — Marino; 
Nežika Korcz, Čcrmožiše 66 — dečka; Metka Bratuša, Dornava 
58 — deklico; Brigita Gabrovec, Brezovec 73/a — Leo; Kristina 
Belec, Koračice 25 — dečka. 

Poroke — Ptuj: Darko Lovrec, Zagorci 26, in Frančiška Toš, 
Gibina 22; Bojan Kolarič, Ptuj, K jezeru 11, in Monika Franko, 
Ptuj, Ob železnici 4; Anton Šlrm.šek, Podlehnik 39, in Cvetka 
Murko, Podlehnik 31; Stanko Grofelnik, Kompole 123/a, in 
Jožica Jus, Grdina 8; Jožef Arnuš, Vintarovci 24, in Martina 
Ješovnik, Zg. Voličina 8. 

Poroke — Lenart: Leon Kurbus in Simona Lutar, Drvanja 4; 
Damijan Breznik, Žice 5, in Terezija Rakuša, Komamica 4; Jože 
Živko in Ema Košar, Zgornja Voličina 1; Jože Lcutgeb, Gradišče 
v Slovenskih goricah 84, in Jožefa Purgaj, Spodnji Žcrjavci 6; 
Jožef Peklar in Matilda Perko, Hrastovcc 28. 

Umrli so: Marija Munda, Sobetinci 30, 1928 — t 25. julija 
1992; Milan Domik, Krčevina pri Vurbergu 48, 1949 — t 26. 
julija 1992; Liza Ciglar, Ptuj, Volkmerjeva c. 10, Ĵ: 1907 — t 24. 
julija 1992; Jožef Fios, Kukava 41, * 1928 — t 27. julija 1992; 
Marija Amuš, Prvenci 25, 1929 — t 27. julija; Jožefa Zebec, 
Formin 52 ,* 1922 — t 25. julija 1992. 

Črna kronika— črna kronika 
S P E T H U D A N E S R E Č A 
N A SLOVENIKI 

v zadnji številki smo poročali o 
največji prometni nesreči pri nas, 
ki se je zgodila 16. julija na slove-
niki in v kateri je umrlo 19 ljudi. 
Samo teden zatem, v četrtek, 23. 
julija, popoldne se je skoraj na 
istem mestu zopet zgodila huda 
prometna nesreča, v kateri sta 
ugasnili dve človeški življenji. 
Spet je bil vzrok v nepravilnem 
prehitevanju. Voznik osebnega av
tomobila z nemško registracijo 
Štefan Pevec iz Nemčije je kljub 
neprekinjeni sredinski črti začel 
prehitevati tovornjak. Zapeljal je 
na nasprotni vozni pas, po kate
rem je prav tedaj pripeljala z oseb
nim avtom Miroslava Knez iz Ser-
nečeve 6 v Slovenski Bistrici. V 
silovitem trčenju sta voznika Pe
vec in Knezova umrla na kraju ne
sreče. Sopotnika v obeh avtomobi
lih Frančička Pevec iz Ljubljane 
in Leopold Pogelšek iz Semečeve 
6 v Slovenski Bistrici pa sta bila 
hudo ranjena in so ju prepeljali v 
celjsko bolnišnico. 

L O V E C UMRL N A 
K R A J U N E S R E Č E 

v torek, 21. julija, zvečer se je 
lovec Franc Rizman, 44 let, od 
Miklavža pri Ormožu ustavil pri 
svojem sosedu in malo pokram-
Ijal. Ko je odhajal, si je lovsko 
puško zavihtel na ramo, pri tem pa 
se je na puški odpel jermen, puška 
je padla na tla in se pri tem 
sprožila. Nesrečen slučaj je nane-
sel, da ga je krogla zadela v prsi in 
ga tako hudo ranila, da jc na kraju 
nesreče umrl. 

K O L E S A R P A D E L 
IN S E H U D O RANIL 

Po lokalni cesti od Šctarove 
proti Spodnji Voličini je v sredo, 
22. julija, ob 12.30 vozil tovor
njak Duško Pcnica iz Krmačine 
pri Metliki. Pri odcepu na stransko 
cesto je zapeljal nekoliko v levo, 
prav takrat pa mu je nasproti pri
peljal kolesar, 15-letni B.H. iz 
Sclc 107, KS Voličina. Da bi se 
izognil trčenju, jc mladoletni kole
sar zapeljal na travnik, padel je in 
se pri tem hudo ranil. Prepeljali so 
ga v ptujsko boničnico. 

M O T O R I S T H U D O 
R A N J E N 

v sredo, 22. julija, ob 19. uri se 
je po regionalni cesti skozi naselje 
Zbelovo peljal z osebnim avtomo
bilom Stanislav Krček iz Makol. 
V naselju se je s stranske ceste ne
nadoma pripeljal z motornim kole
som Bogdan Ribič iz Sojeka. 

Prišlo je do trčenja, motorist je pa
del in se pri tem hudo ranil. 
PREHITEVAL K O N J S K O 
V P R E G O 

Po regionalni cesti od Ljutome
ra proti Ormožu je v četrtek, 23. 
julija, vozil osebni avto Filip Špur 
iz Banovcev pri Ljutomeru. Pri 
naselju Libanja je prehiteval kon
jsko vprego, ko mu je nasproti pri
peljal z osebnim avtomobilom 
Stanislav Kolbl iz občine Ljublja
na—Vič. Prišlo je do trčenja, v ka
terem je bil hudo ranjen 10-letni 
deček, sopotnik v Kolblovem av
tomobilu. Materialno škodo na 
obeh avtomobilih so ocenili na 
400 tisoč tolarjev. 

M O P E D I S T TRČIL 
V T R A K T O R 

od Zgornjih Žcrjavcev proti 
Gradišču se je po lokalni cesti v 
četrtek, 23. julija, nekaj po 15. uri 
peljal na kolesu z motorjem 15-
letni D.F. iz Zgornjega Porčiča 44, 
občina Lenart. Zapeljal je preveč 
na levo stran vozišča in trčil v 
sprednjo levo stran traktorja, ki ga 
je vozila Avguština Dohaja iz 
Zgornjega Porčiča 60. V trčenju se 
je mladoletni mopedist hudo ranil 
in so ga prepeljali v mariborsko 
bolnišnico. 

UMRL P O P R E V O Z U 
V B O L N I Š N I C O 

Po magistralni cesti od Sloven
ske Bistrice proti Pragerskcmu je 
v nedeljo, 26. julija, ob 20,20 vo
zil osebni avto 43-letni Vinko 
Ušcn iz Blažičeve 9 v Slovenski 
Bistrici. Za naseljem Pokošc je v 
desnem nepreglednem ovinku za
peljal na levo stran cesti.šča, po
tem pa v desno, kjer je njegov 
opel kadet zdrsnil na njivo in se 
po njej prevračal še dobrih 50 me-
torv. tako voznik kot njegov so
potnik Ervin Doklič iz Pokoš 42 
sta se v nezgodi hudo ranila in so 
ju prepeljali v mariborsko bol
nišnico. Poškodbe Vinka Ušena so 
bile tako hude, da je 4 ure po pre
vozu v bolnišnico umrl. 

D V O B O J J E O D L O Č I L 
N O Ž 

V četrtek, 23. julija, nekaj pred 
polnočjo sta se v bistroju Puli v 
Benediktu, občina Lenart, zaradi 
dekleta sprla 20-letna fanta Janez 
D. z Zagrajskega Vrha in Brani-
slav B. iz Ihove. Prepir sta nadal
jevala še na dvorišču, kjer je Janez 
D. fX)tegnil iz žepa manjši nož in 
Branislava B. zabodel v levo stan 
prsnega koša. Hudo ranjenega 
Branislava so prepeljali v mari

borsko bolnišnico, Janeza pa bodo 
policisti s kazensko ovadbo pre
dlagali v nadaljnji postopek mari
borskemu javnemu tožilstvu. 
N A MEJNIH P R E H O D I H 
O D K R I V A J O O R O Ž J E 

Na mejni prehod v Gruškovju se 
je v torek, 14. julija, zjutraj pripel
jal s tovornjakom 41-letni S. K., 
državljan BiH. Pri pregledu tovor
njaka je carinik našel pištolo kali
bra 7,62 in osem nabojev. Oboje 
so mu zasegli, voznika pa so pre
dlagali v postopek sodniku za 
prekrške. 

Na isti mejni prehod je v petek, 
17. julija, ob 18.45 pripeljal oseb
ni avto z avstrijsko registracijo 
M.J. iz Prozora v BiH. Pri rutin
skem pregledu so cariniki v avto
mobilu našli puško s pripadajočim 
strelivom. Orožje in strelivo so 
zasegli, lastnika pa predlagali v 
postopek sodniku za prekrške. 

V prejšnji številki smo zapisali, 
da so 10. julija na mejnem preho
du v Zavrču v osebnem avtomobi
lu koprivniško registracijo našli 
dve avtomatski pištoli z rezervni
mi okvirji in strelivom. Poročilo 
dopolnjujemo v toliko, da orožja 
ni našel policist, temveč carinski 
delavec. pp 

TEDNIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, 
ki ga je ustanovil Okrajni od
bor OF Ptuj leta 1948. Izdaja 
Zavod za radijsko in časopi
sno dejavnost RADIO-TEDNIK 
PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen 
(direktor in glavni urednik), 
Ludvik Kota/ (odgovorni ured
nik), Jože Šmigoc (pomočnik 
odgovornega urednika in lek
tor), Jože Bračič, Ivo CianI, 
Majda Goznik, Darja Lukman, 
Martin Ozmec, Vida Topolovec, 
Nataša Vodušek in Milena Zu
panič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: 
ATS Irena Fljan 
PROPAGANDA: Oliver Težak. 
Naslov: RADIO-TEDNIK, Raiče-
va 6, 62250 Ptuj, p.p. 99; tele
fon (062) 771-226; telefaks 
(062) 771-223. 

Celoletna naročnina 2.340 to
larjev, za tujino 4.680 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, 
Maribor. 


